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1. INTRODUCCIÓ 
 

Els Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix va iniciar el seu treball per a l’obtenció de 
la Carta Europea de Turisme Sostenible – CETS- els anys 2015 i 2016 
culminant amb l’atorgament de la CETS el desembre del 2017. Aquesta 
acreditació, gestionada per la Federació Europarc, consisteix en la implantació 
d’una metodologia de treball participativa que té com a objectiu estructurar i 
promoure el desenvolupament d’un model de turisme sostenible en els espais 
naturals protegits d'Europa i que finalitza amb un reconeixement, per part de la 
pròpia Federació, com a territori adherit a la CETS. 
Amb la voluntat d’assegurar que els diferents agents del territori implicats en la 
cadena de l’activitat turística participen en el treball vers la sostenibilitat, la 
CETS preveu diferents estadis d’aplicació. Aquests estadis son denominats 
“Fases de la CETS” i es defineixen pel subjecte que s’acredita: 

 
Fases de la CETS: 

 
Fase I: s’acredita un territori que compti amb espai protegit. S’acredita la 
sostenibilitat de l’estratègia turística entorn un espai protegit. 

 
Fase II: s’adhereixen empreses turístiques reconeixent la seva implicació real i 
vinculació amb l’espai protegit. 

 
Fase III: s’adhereixen agències comercialitzadores de viatges, estructurant 
així una proposta de paquets turístics on hi intervenen empreses adherides a la 
CETS i altres serveis que integren els valors de l’espai protegit. 

 
El tres Parcs van iniciar els treballs per a l’obtenció ó de la Fase I de la CETS 
l’any 2016 amb un període de vigència de 5 anys, 2017- 2021, i a partir de 
l’elaboració d’un Dossier de Candidatura que incloïa una Diagnosi, una 
Estratègia, un Programa d’Actuacions i un informe de Candidatura vigent per 
aquest període. 
La metodologia per a la definició de la Estratègia i el Programa d’Actuacions 
d’acord amb els  10 temes clau, o key topics, de la CETS, van ser elaborats de 
forma participativa amb la implicació dels agents interessats en turisme del 
territori que pertanyen a l’àmbit de la CETS. 

 
En el cas del Garraf, Olèrdola i Foix l’àmbit CETS cobreix el territori dels 13 
municipis que formen part dels Parcs i 1 municipi més que pertany a l’àrea 
d’influència del Parc, en total el formen 14 municipis. 
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El procés de treball participatiu per a tots els agents implicats en el sector 
turístic del territori s’ha vehiculat en dos espais de treball que han pilotat el 
desenvolupament del Programa d’Actuacions de la CETS als Parcs del Garraf, 
Olèrdola i Foix 2017-2021. 

 
Aquests dos espais són: 

 
● Grup de Treball: grup motor i operatiu en el projecte CETS amb la 

representació dels diferents agents del territori.  
○ Subgrup de treball del Litoral: grup específic per tractar els temes 

del litoral i les actuacions de la CETS referents a aquest territori 
concret.  

 
● Fòrum Permanent: òrgan de treball i consultiu amb la participació directa i 

individual dels diferents agents del territori. 
 

Entenent la CETS com un model de gestió turística sostenible amb un 
compromís per part de tots els seus participants per al desenvolupament de les 
actuacions planificades per a un període de 5 anys (2017-2021), esdevé 
imprescindible analitzar i avaluar el desenvolupament d’aquestes actuacions de 
forma anual. 

 
Atesa la importància d’aquest seguiment, el propi Programa d’Actuacions conté 
una actuació que pauta la realització d’un seguiment per al desenvolupament i 
coordinació de la CETS, Actuació 10.1.2 Elaborar una memòria anual amb 
els resultats del treball de la CETS (inclosa dins la Línia Estratègica 10.1 
Comunicar la CETS i els seus resultats) i que fa referència a la redacció d’una 
memòria anual, que serà presentada al Fòrum Permanent així com integrada 
com a Annex en les memòries de gestió dels propis Parcs. 

 
 
2. CONTINGUT I METODOLOGIA DE REALITZACIÓ DE LA MEMÒRIA 
 

2.1. Contingut de la memòria 
 

El Programa d’Actuacions de la CETS al Garraf, Olèrdola i Foix 2017-2021 està 
estructurat en  7 Línies Estratègiques que engloben 32 actuacions, cadascuna 
d’elles liderada per algun membre/entitat del Grup de Treball o Fòrum 
Permanent de la CETS. 

 
La present memòria descriu i analitza el desenvolupament del Programa 
d’Actuacions des de dues òptiques, aportant: 

 
● Dades quantitatives: resultats de valoracions numèriques, 

percentatges de nombre d’actuacions desenvolupades i percentatges de 
grau d’assoliment del programa. 

● Dades qualitatives i avaluació estratègica: anàlisi del grau de 
desenvolupament de les actuacions segons l’estratègia en 7 línies 
estratègiques a la CETS. 
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Per a la visualització dels resultats anuals es presenta un quadre-balanç del 
grau de realització de cadascuna de les actuacions, ordenades segons els 
diferents blocs de treball.  

 
En relació a l’anàlisi detallada de cadascuna de les actuacions, aquesta és 
consultable en base a un format fitxa per a cada actuació que es trobarà en 
l’apartat - 3.1.3. Grau d’execució  segons per actuació (Dades qualitatives). La 
fitxa conté la següent informació: 

 
● Nom de l’actuació 
● Objectiu: objectius definits de l’actuació 
● Previsió de treball 2020: Descripció de les tasques concretes que s’ha 

decidit de treballar per l’any 2020.  
● Responsable/ agent dinamitzador: organisme que ha realitzat l’actuació 
● Implicats – complicitats imprescindibles- : organismes que han 

col・laborat en l’execució de l’actuació. 
● Pressupost: cost de l’actuació, s’hi inclouen tant els recursos humans 

com els econòmics. 
● Finançament: entitat i/o origen dels recursos dedicats al 

desenvolupament de l’actuació. 
● Indicadors: càlcul dels indicadors anuals de seguiment. 
● Calendari: any o anys de desenvolupament de l’actuació. 
● Resultats esperats: Objectius inicials redactats durant l’elaboració de 

l’actuació. 
● Resultats aconseguits: valoració qualitativa del desenvolupament de 

l’actuació. 
● Resultats pendents: tasques que han quedat pendents de realització 

per al correcte assoliment de l’actuació i dels seus objectius. 
 

Com a resum final en l’apartat Quadre- Balanç, grau de desenvolupament 
d’actuacions, s’analitza el grau de desenvolupament, indicant el grau 
d’assoliment. Es presenten els  resultats globals anuals a través de gràfics i 
taules resum per a la seva correcta interpretació, amb resultats de percentatges 
així com resultats globals del grau de desenvolupament de les actuacions i del 
conjunt d’actuacions anual. 

 
El darrer apartat- Tractament de l’informe de l’auditoria- es presenta com s’han 
abordat els comentaris més destacats de l’informe de l’auditoria realitzada a 
l’abril del 2017. Es llisten els comentaris que l’auditora ens va anotar i a 
continuació es valora com s’ha gestionat aquest comentari o si està pendent de 
ser treballat. 

 
La versió digital d’aquesta memòria es podrà consultar a la pàgina web de 
turisme sostenible de la Xarxa de Parcs de la Diputació de Barcelona. 
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2.2. Metodologia de realització 
 

La present memòria s’ha elaborat a partir de la recopilació de les tasques fetes 
durant l’any 2020. 
Amb aquesta informació s’ha pogut fer una valoració del desenvolupament de 
cada línia estratègica i de les actuacions previstes dins de cada línia estratègica, 
a més de valorar-ne els objectius que s’havien proposat. 
 
La realització d’aquesta memòria va a càrrec de la Secretaria Tècnica de la 
CETS al Parc del Garraf amb l’ajut de – contractació d’empresa externa- REPTE 
TERRITORIAL SL encarregada del seguiment anual de la CETS als Parcs del 
Garraf, Olèrdola i Foix, fet que facilita enormement l’elaboració de la present, 
especialment pel que fa a dades qualitatives i valoracions respecte les 
conseqüències reals de la CETS. 
 
 
 
 
 
 
 

3. IMPLANTACIÓ DEL PROGRAMA D’ACTUACIONS 
 

3.1. Grau d’execució 
 

3.1.1. Gestió per a l’execució global del Programa d’Actuacions. 
 

En el document del Pla d’Acció aprovat per EUROPARC queden 
desenvolupades les actuacions amb les dates orientatives per assolir els 
objectius d’aquestes actuacions. 
En l’apartat - 4. Quadre - Balanç, Grau de desenvolupament de les actuacions - 
es veurà com s’ha treballat i si s’ha assolit aquest calendari de treball. 

 
Número d’actuacions previstes per treballar 

Actuacions totals 2017-2021 32 

Actuacions previstes pel 2017 12 

Actuacions previstes pel 2018 23 

Actuacions previstes pel 2019 24 

Actuacions previstes pel 2020 18 
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De les 32 actuacions totals, per a l’any 2020 i segons el calendari del Pla 
d’actuacions estava previst treballar 18 actuacions diferents, que es llisten a 
continuació: 

 

  ANY BLOC 

1 2.1.1 Crear eines d'informació dels valors dels espais naturals i de 
la seva conservació 

2019-2021 2 

2 2.2.1 Crear un espai de coordinació entre entitats de conservació 
actives, administracions i empreses turístiques 

2019-2021 1 

3 3.1.1 Preveure sistemes de recollida selectiva en la realització 
d'activitats en els espais naturals 2018-2021 1 

4 3.2.1 Implantar els Plans d'Acció per a l'Energia Sostenible en 
l'àmbit CETS 

2018-2021 1 

5 3.2.2 Sensibilització a usuaris del sector nàutic 2018-2021 2 

6 3.2.3 Millorar la informació a establiments turístics relativa a la 
xarxa pública de transport per accedir als espais naturals i litorals 2019-2021 1 

7 3.2.4 Realitzar un control i seguiment de la circulació motoritzada 
por les vies dels Parcs i facilitar alternatives de mobilitat sostenible 2018-2021 1 

8 3.2.5 Promoure la revisió i l’aprovació de les ordenances 
municipals relatives  a l'accés al medi natural 2018-2021 1 

9 4.1.2 Incorporar la informació als mitjans i canals digitals 2018-2021 4 

11 6.1.1 Mantenir el fòrum permanent 2017-2021 4 

12 6.1.2 Revisar anualment la tipologia de membres del Fòrum 
Permanent 

2018-2021 4 

13 7.1.1 Mantenir i millorar el programa "Parc a Taula" 
2017-2021 

3 
 

14 7.1.2 Adherir empreses turístiques a la CETS (Fase II) 2020-2021 2 

15 8.1.2 Realitzar un Pla de Formació de la CETS 2019-2021 2 

16 10.1.1 Consolidar el Grup de Treball 2017-2021 4 

17 10.1.2 Elaborar una memòria anual amb els resultats del treball de 
la CETS 

2017-2021 4 

18 10.1.3 Participar en els espais de treball de la CETS més enllà del 
Garraf, Olèrdola i Foix 2017-2021 4 

 
 
De les actuacions previstes per ser finalitzades durant l’any 2017 i 2020, van quedar 
pendents de finalitzar les següents:  
 

1 5.1.3 Elaborar el “Pla d'educació ambiental 2020” 2018-2020 2 

2 1.1.3 Ordenar l'accés i les activitats turístiques als espais naturals 
protegits 2017-2019 2 

3 1.2.1 Identificar els recursos turístics de l'àmbit CETS 
2017-2019 3 



 

9  

Memòria 2020 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

4 3.1.2 Millorar la recollida selectiva en les zones urbanes i 
periurbanes dels municipis de l'àmbit CETS 2017-2018 1 

5 5.1.1 Realitzar un pla de Comunicació de la CETS 2018 2 

6 8.1.1 Realitzar un sondeig de necessitats formatives emmarcada 
en l’oferta turística del territori 2018 2 

 
 
De les 18 actuacions cal sumar-hi aquestes 6 més. Per aquest motiu durant l’any 2020 de 
les 32 actuacions totals del Programa d’actuacions, es considera que se n’han treballat 
24.  
 

3.1.2. Grau d’execució segons bloc de treball 
 

De les 24 actuacions previstes per treballar durant el període 2020, el Grup de 
Treball ha seguit treballant les actuacions en 4 blocs per facilitar el treball tècnic 
dels equips de gestió. I es va crear un subgrup per treballar els temes del Litoral 
 
 Els 4 blocs són: 

 
● BLOC 1 : Gestió i millora ambiental 
● BLOC 2: Ús públic 

• Grup del Litoral 
● BLOC 3: Interacció sector públic i privat 
● BLOC 4: Actuacions de gestió interna 

 
 

BLOC 1 : Gestió i millora ambiental 
 

Aquest primer bloc treballa aquelles actuacions més relacionades amb 
actuacions mediambiental i l’equip tècnic està format per biòlegs i enginyers 
forestals i ambientals. 

 
 Membre  Càrrec 
 Santi Llacuna  Director del Parc del Garraf i d’Olèrdola 
 Pau Mundó  Director del Parc del Foix 
 Rat Cabré  Tècnica de territori del Parc del Garraf i d’Olèrdola 
 Gemma Roset  Tècnica de medi ambient de l’ajuntament de Vilanova i la Geltrú 
 Gemma Juncosa  Mancomunitat de municipis Penedès-Garraf 
 Emilio Valbuena  Tècnic de conservació del Parc del Garraf, Olèrdola i Foix 
 Eva Escardo  Tècnica de medi ambient de l’ajuntament de Cubelles 
 Eduard Piera  Tècnic de medi ambient ajuntament de Gavà 
 Josep Raventós  Tècnic de medi ambient d’Olivella 
 Anabel Subías  Tècnica de medi ambient de l'ajuntament de Castelldefels 
 Armand Ribes  Cap de medi ambient de l’ajuntament de Gavà 
 Núria Parpal  Tècnica de medi ambient de la Diputació de Barcelona 
 Xavier Garcia  Tècnic de medi ambient de l’ajuntament de Sitges 
 Inmaculada Robert  Tècnica de medi ambient de l'ajuntament d’Olèrdola 

 
Les actuacions treballades en aquest bloc durant el períodes 2020 són: 
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2.2.1 Crear un espai de coordinació entre entitats de conservació actives, administracions i 
empreses turístiques 

3.1.1 Preveure sistemes de recollida selectiva en la realització d'activitats en els espais 
naturals 

3.1.2 Millorar la recollida selectiva en les zones urbanes i periurbanes dels municipis de 
l'àmbit CETS 

3.2.1 Implantar els Plans d'Acció per a l'Energia Sostenible (PAES) en l'àmbit CETS 

3.2.3 Millorar la informació a establiments turístics relativa a la xarxa pública de transport per 
accedir als espais naturals i litorals 

3.2.4 Realitzar un control i seguiment de la circulació motoritzada per les vies dels Parcs i 
facilitar alternatives de mobilitat sostenible 

3.2.5  Promoure la revisió i l’aprovació de les ordenances municipals relatives a l`’accés al 
medi 

 
BLOC 2: Ús públic 

 
El segon bloc està format pels gestors d’ús públic dels espais protegits de 
l’àmbit CETS i empreses vinculades directament a les activitats i a la gestió de 
visitants dins dels espais protegits. 

 
 Membre  Càrrec 
Teresa Vidal  Consorci dels Colls i Miralpeix 
Sofia Paricio  Cap de la unitat d’ús públic i conservació dels Parcs del Garraf, 

Olèrdola i Foix 
Montse Jané  
Anna Mascaró 

 Quatre Passes, educació ambiental 

Josep Melero  Cap de Secció de Divulgació i Comunicació 
Roger Gatnau  
Laura Codera 

 Descoberta 

Diana Martinez  Monjos Budistes del Garraf 
Judith Albors  Centre d’estudis del Mar de Sitges 
Xavier Fernàndez  MAC Olèrdola 
Albert Bescós  Fundesplai 

 
 

Les actuacions treballades en aquest bloc durant el períodes 2019 són: 
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1.1.3 Ordenar l'accés i les activitats turístiques als espais naturals protegits 

2.1.1 Crear eines d'informació dels valors dels espais naturals i de la seva conservació.   

3.2.2 Sensibilització a usuaris del sector nàutic i marítim  

5.1.1 Realitzar un Pla de comunicació de la CETS 

5.1.3 Elaborar el “Pla d'educació ambiental 2020” 

8.1.2 Realitzar un Pla de Formació de la CETS 

9.1.1 Definir l’ús públic" en els espais protegits de l'àmbit CETS de manera consensuada 

9.1.2 Crear un espai  on compartir les informacions entre els espais naturals protegits de 
l'àmbit CETS 
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BLOC 3: Interacció sector públic i privat 
 

El tercer bloc està format per els tècnics de turisme del municipis, comarcals i 
provincials de l’àmbit CETS, i empreses relacionades amb el turisme dels 
municipis. 

 
 Membre  Càrrec 

 Yolanda Asensio  Suport Parc a Taula i CETS 

 Xavier Roget  Cap  de  la  direcció territorial occidental de la Xarxa de 
Parcs Naturals 

 Xavier Arrojo  Tècnic de Turisme de Vilanova i la Geltrú 

 Ruth Manyas  Tècnica de turisme de Castelldefels 

 Silvia Villalta  Tècnica de Turisme d’Olivella 

 Mª Eugenia 
Fernandez 

 Tècnica de Turisme de Sant Pere de Ribes 

 Mònica Zambrana  Tècnica de Turisme de Gavà  

Agnés Manchón  Suport a l’ús públic i la Qualitat dels Parcs del Garraf, Olèrdola i 
Foix 

Vanesa Mas  Turisme de la Diputació de Barcelona 

Irina Miranda  Turisme de Node Garraf 

Imma Laborda  Tècnica de turisme de Cubelles 

Xavier Vives  Tècnic de turisme de Sitges 

Noemí Lozano  Tècnica de turisme del Baix Llobregat 

 
 
Les actuacions treballades en aquest bloc durant el períodes 2020 són: 

1.1.1 Incorporar a programes vigents actors clau del turisme 

1.1.2 Identificar accions comunes en programes i certificacions del territori que aborden la 
sostenibilitat en el turisme 

1.2.1 Identificar els recursos turístics 

2.1.2 Analitzar els usos actuals de la taxa turística i articular-ne una repercussió en els espais 
naturals 

2.1.3 Crear un reconeixement per a empreses turístiques implicades en la conservació. 
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4.1.1 Identificar el nombre i perfil d’usuari que accedeix a cada sector de l’àmbit CETS i les 
seves necessitats 

5.1.2 Definir un “nou” model de punts i centres d'informació 

 
 
 
 

BLOC 4: Actuacions de gestió interna 
 

Les actuacions d’aquest bloc són de treball intern per als propis impulsors i 
gestors de la CETS per tant són actuacions realitzades per l’equip d’ús públic 
dels parcs, la secretaria tècnica de la CETS i l’empresa de suport a la CETS als 
Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix – REPTE TERRITORIAL S.L. 

 
4.1.2 Incorporar la informació als mitjans i canals digitals 

6.1.1 Mantenir el fòrum permanent 

6.1.2 Revisar anualment la tipologia de membres del fòrum Permanent 

10.1.1 Consolidar el Grup de Treball 

10.1.2 Elaborar una memòria anual amb els resultats del treball de la CETS 

10.1.3 Participar en els espais de treball de la CETS més enllà del Garraf, Olèrdola i Foix 
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Per treballar aquestes actuacions durant el període 2020 s’han realitzat les 
següents reunions. 
 
 

Reunions, Webinars, cursos,  jornades, 
visites.... 

Data i lloc Durada 

Reunió 1er GT de Treball del Litoral 28.01.20 Garraf 4 h 

1a Jornada de Turisme Sostenible a la comarca 
del Garraf 

30.01.2020 Sitges 3h 

Curs G-O-F per les empreses del Litoral 4.02.2020 La Pleta 4h 

Reunió restaurant El Parador 18.02.2020 Sitges 2h 

2a Jornada de Turisme Sostenible del Garraf  26.02.2020 Sitges 1h 

16a reunió grup de treball CETSCAT  27.02.2020 Mura 2,5h 

Reunió interna CETS de la XPN 5.03.2020 Barcelona 2h 

Inauguració Aula de Natura de la Pleta  8.03.2020 Sitges 5h 

2ª Taula de senderisme i cicloturisme Penedès  12.03.2020 Vilafranca del 
Penedès 

4h 

Sessió inicial empreses CETS matí i tarda 11.03.20 Vilanova i la Geltrú 7h 

Webinar Turisme Responsable 3.04.20, telemàticament  2h 

Webinar Comercialització amb operadors de 
turisme actiu i de natura 

14.04.20, telemàticament  2h 

Webinar Certificació i altres eines per a 
comunicar la sostenibilitat I 

16.04.20, telemàticament  2h 

Webinar Accessibilitat desapercebuda 20.04.20, telemàticament  2h 

Protecting our Marine Environment 20.04.20, telemàticament  3h 

Webinar E-Sports 21.04.20, telemàticament  2h 

Formació Garraf. Biosphere 22.04.20, telemàticament  2h 

Webinar Segells de Sostenibilitat II. Què ens 
aporten les certificacions? 

22.04.20, telemàticament  2h 

Repensar el futuro. Y ahora... ¿cómo creamos 
#destinosquemolan? 

22.04.20, telemàticament  2h 

Webinar Ecomobilitat- Una tendència que està 
transformant el turisme  

28.04.20, telemàticament  2h 

Creando Alianzas CETS 28.04.20, telemàticament  2h 

MACAO 28.04.20, telemàticament  2h 

Comunicació i màrqueting post COVID-19 30.04.20, telemàticament  2h 

Turismo en un mundo sin turismo: radiografia de 
un sector en pausa 

1.05.20, telemàticament  2h 

Reunió interna CETS 12.05.20, telemàticament  2h 

17ª reunió grup de treball CETSCAT  12.05.20, telemàticament  2,5h 

Sessió Guies d’Ecoturisme (Catalonia 
Adventures) 

20.05.2020, telemàticament 4h 
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Reunió interna CETS 21.05.2020, telemàticament 2h 

Reunió Grup de Treball CETS 25.05.20, telemàticament 3h 

1ª Reunió  empreses CETSCAT 27.05.20, telemàticament  3h 

Formació COVID-19 (personal DIBA) Juny 2020 telemàticament 2h 

Reunió interna CETS-REPTE 8.06.20, telemàticament  3h 

Mesures de Prevenció COVID-19. Establiments 
turístics 9.06.2020, telemàticament 2h 

Comunicar sostenibilitat-Biosphere 10.06.2020, telemàticament 2h 

Visita inicial Mas d’en Giralt  i Celler Vega de 
Ribes 

10.06.2020, Sant Pere de 
Ribes 

5h 

Eines de Marketing digital per a empreses i 
sector públic 11.06.2020,Sitges 5h 

Visita inicial Sències Can Girona i Restaurant el 
Parador 12.06.2020,Sitges 5h 

Visita inicial Saphira Dive i Cal Simó 15.06.2020, Vilanova i la 
Geltrú i Canyelles 

5h 

La gamificació com a estratègia d’innovació en 
turisme. Fase II 17.06.2020, telemàticament 2h 

Uso público y Espacios Naturales Protegidos: 
una mirada des de  el turismo responsable 17.06.2020, telemàticament 2h 

Reunió Associació empresaris del Garraf, 
Olèrdola i Foix 18.06.20, Canyelles 3h 

Taller de turisme: Com millorar la comunicació 
online de la sostenibilitat 23.06.2020, telemàticament 2h 

Visita inicial Els Sumidors 25.06.2020, Sant Pere de 
Ribes 

2h 

Visita inicial Molí del Foix, Mas d’en Safont i 
CIPAG 

29.06.2020, Santa Margarida 
i els Monjos, Vilanova i la 

Geltrú i Barcelona 

9h 

Sessió inicial empreses CETS 1.07.2020, telemàticament 3h 

Reunió Turisme Vivencial Olivella 3.07.2020, telemàticament 2h 

18ª Reunió extraordinària del grup CETSCAT  9.07.2020, telemàticament 3h 

Reunió Europarc: punts d’informació i museus 10.07.2020 2h 

Visita inicial Finques Ferrer Cubelles, Roc Roi i 
Catalonia Adventures 

20.07.2020 Cubelles, 
Vilanova i la Geltrú i 

Vilafranca del Penedès 

9h 

Reunió inicial d’adhesió de les empreses 16.09.2020, telemàticament 2h 

Formació COVID-19 (Informadors) Octubre 2020 telemàticament 2h 

Formació Primers auxilis en el medi natural 
(Informadors) Octubre 2020 Bcn 10h 
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19ª reunió grup de treball CETSCAT CETSCAT  5.10.20, telemàticament 2,5h 

Com serà el turisme de natura del futur?  14.10.20, telemàticament 2h 

Curs interpretació del Patrimoni per les 
empreses dels Parcs 

15,16,22,23,29 i 30.10.20, 
telemàticament 

30h 

V Congreso Nacional de Ecoturismo. Situación 
Ecoturismo en España.  20.10.20, telemàticament 7h 

Reunió interna CETS Fase II 29.10.20, telemàticament 2h 

Preparació 2a reunió empresaris CETSCAT 30.10.20, telemàticament 2h 

Visita inicial Can Parès i Cal Simó 2.11.2020, Sant Pere de 
Ribes i  Canyelles  

5h 

2ª reunió empreses CETSCAT 3.11.20, telemàticament 3h 

VI Jornadas de la Red de CETS en España y 
Portugal 4 i 5.11.20, telemàticament 20h 

Visita inicial Edulis 9.11.2020 Vilanova i la Geltrú 2h 

Reunió valoració trobada empresaris 9.11.2020, telemàticament 2h 

El model econòmic i productiu, els polígons 
d’activitats econòmica, el model turístic 12.11.20, telemàticament 2h 

Visita inicial Cubelles i MAC Olèrdola 18.11.20, Cubelles i Olèrdola 4h 

4ª Jornada Documentació Ambiental a 
Catalunya 25.11.20, telemàticament 4h 

Reunió CETSCAT per valorar propostes o 
idees plantejades pel sector empresarial 9.12.20, telemàticament 2h 

Reunió Ebike Sitges Tours 9.12.20, telemàticament 2h 

20a reunió grup de treball CETSCAT 3.12.20, telemàticament 2,5h 

Reunió MACAO 17.12.20, telemàticament 2,5h 

 

 

 
 
 



 

17  

Memòria 2020 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

 

3.1.3. Grau d’execució per actuació 
 
 

Nom de l’actuació 1.1.1 Incorporar a programes vigents actors clau del    
turisme 

Objectiu Incorporar els actors econòmics turístics estratègics per 
ampliar l’abast de la sensibilització ambiental (agents, canals, 
llenguatges, etc.) 

Previsió de treball 
2020 

Augmentar el nombre de líders de cara al proper Fòrum 
permanent 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic dels Parcs 

Implicats BLOC 3 

Pressupost Hores de RRHH: 378 h 
o 75 h x 2 llistats= 150 hores, 15h/trobada x 2 trobades= 30 

hores 
organització; 180 hores 
o 33 assistents x 2 trobades x 3 hores= 198 hores 

€: 100€/trobada x 2 trobades= 200€ 

Finançament Diputació de Barcelona: Àrea d’espais 
naturals Gremis turístics, 3 gremis 
Membres del Parc a Taula, 15 membres 
Empreses adherides al SICTED, 15 
empreses 

Indicadors o Existència dels dos llistats 
o Llistat dels nous agents que s’incorporen als programes 
o % de nous agents que s’incorporen als programes 

(incorporats / identificats) 

Calendari 2017 -2018 (2 anys) 

Resultats esperats  Obtenció dels dos llistats esmentats 
Incorporació d’entre un 25 i un 50% de nous agents a 
programes vigents 

Resultats aconseguits  Un cop realitzat el llistat de tots els agents possiblement 
interessats, facilitats gràcies a l’aportació de les bases de 
dades dels diferents ajuntaments i consells comarcals. En la 
convocatòria del 3r Fòrum Permanent es va veure un 
increment molt notable d’assistents nous. Entre els assistents 
van venir moltes empreses privades del sector turístic que no 
havien assistit a cap Fòrum Permanent anterior. 

Resultats pendents  Seguir augmentat l’assistència de nous agents implicats en el 
projecte. 
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Nom de l’actuació 1.1.2 Identificar accions comunes en programes i 
certificacions del territori que abordin la sostenibilitat 
del turisme. 

Objectiu Implantar accions que permetin disminuir l’impacte ambiental 
de l’activitat turística en l’àmbit CETS 

Previsió de treball 
2020 

Finalització del document de Convalidació CETS- BIOSPHERE 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic dels Parcs 

Implicats BLOC 3 – Grup de treball de tècniques comarcals 

Pressupost Hores de RRHH: 136 hores 
o 4 certificacions x 25h d’anàlisi i elaboració del document= 
100h, 2h difusió x 14 municipis= 28h; 128 h 
o Aportació informació: 2h x 3 ajuntaments= 6h 

o €: -- 

Finançament  Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de 
Turisme Ajuntaments de Sitges, Vilanova i la 
Geltrú i Begues 

Indicadors Assignació de responsable en Gerència de Serveis de 
Turisme per a l’elaboració del document 
o Sessió del Grup de Treball o del Fòrum permanent on 
s’aborda la identificació d’accions i objectius comuns 
o Accions de tramesa de la informació a agents de l’àmbit 

CETS 

Calendari 2017 

Resultats esperats Document descriptiu de les accions, objectius i indicadors de 
seguiment comuns a les iniciatives de certificació del turisme 
sostenible en l’àmbit CETS. 

Resultats 
aconseguits 

Durant el 2020 s’ha seguit treballant amb els responsables de 
la certificació BIOSPHERE per trobar una compaginació dels 
dos projecte. 
 
Durant la reunió del 17 de Juliol es van arribar als acords que 
es troben adjuntats a l’annex II.  

Resultats pendents Seguir trobant eines per compaginar els dos projectes, per tal 
de donar facilitats a les empreses que vulguin tenir les dues 
certificacions.  
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Nom de l’actuació 
1.1.3 Ordenar l'accés i les activitats turístiques als espais 
naturals protegits 

Objectiu Disposar de major estandardització en la gestió de l’ús 
públic. Disposar de cartografia que permeti establir itineraris 
i definir llocs a visitar d’interès amb la seguretat que és 
compatible amb la conservació dels valors del parcs. 

Previsió de treball 
2020 

Realitzar el mapa MACAO 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic i equip de conservació de l’espai Protegit 

Implicats Actuació interna en un inici que haurà de quedar validada en 
el FP 

Pressupost Hores de RRHH: 175 h 
o 150 hores d’elaboració de la cartografia, 20h preparació 
de document de síntesi per a difusió; 170h 
o Difusió específica per a “Tastets de Territori”, 5 h 

 €: -- 
Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors Existència de l’eina cartogràfica 
o Accions de consulta de la validesa de les dades amb 
entitats que realitzen activitats en els espais protegits 
o Nombre d’actualitzacions de l’eina cartogràfica 
o Acció específica de comunicació de resultats adreçada a 
“Tastets de Territori” 

Calendari 2017-2018-2019 

Resultats esperats Eina cartogràfica per a la gestió de l’ús públic 

Resultats 
aconseguits 

Fins ara es disposa del mapa de Camins i Activitats 
Organitzades del Parc del Foix i s’està acabant de treballar 
en el mapa del Garraf i Olèrdola per disposar d’un únic mapa, 
dinàmic i participatiu, que inclogui els tres Parcs.  

Resultats pendents La tècnica d’ús públic del Parc del Garraf anirà presentant 
propostes del mapa MACAO (de més simples a complexes), 
començant per les pistes principals, a tots els tècnics i 
guardes perquè puguin opinar. Primer es presentarà al Grup 
de treball i després als Agents Rurals i a les entitats del 
territori. .  



 

20  

Memòria 2020 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Nom de l’actuació 1.2.1 Identificar els recursos turístics de l'àmbit CETS 

Objectiu Disposar d’informació sobre els recursos d’interès turístic de 
l’àmbit CETS. 
Incidir en la informació que es facilita d’aquests recursos. 
Disposar d’informació estandarditzada d’aquests recursos. 

Previsió de treball 
2020 

Definició de recurs turístic de la CETS i proposta de recursos 
turístics dels municipis.  

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic dels Parcs 

Implicats BLOC 3 – GT tècnics de turisme comarcals 

 
 
Pressupost 

Hores de RRHH: 510 h 
o 200 h treball recopilació dades (anàlisi inventaris existents, 
fitxa comú, etc.) i 50 h actualització dades existents; 250 h 
o Difusió de la priorització o inventari: 50 h 
o 15h tramesa d’informació x 14 municipis = 210 h 

€: -- 

Finançament Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de 
Turisme Municipis 

 
Indicadors 

o Existència de la fitxa tipus per a la recollida d’informació 
o Existència de la base de dades / inventari 
o Accions de difusió de l’existència de la base de dades / 

inventari 

Calendari 2017-2018-2019 

Resultats esperats Base de dades de recursos turístics amb informació 
estandarditzada de cada recurs. 

Resultats 
aconseguits 

Un dels principals reptes aconseguits ha sigut definir de forma 
consensuada el Recurs turístic CETS: 

“Recurs turístic (estàtic) que promogui la conservació del 
patrimoni natural i/o cultural. Que estigui compromès amb la 
sostenibilitat i amb el desenvolupament local i que no promogui 
el turisme de masses. “ 

Un cop validada la definició,  varis ajuntaments i consells 
comarcals han proposat 3 o més recursos dels seus municipis 
que compleixin aquesta definició.  

 

Resultats pendents Un cop tinguem tots els recursos turístics del tots els municipis, 
es voler fer un document de promoció d’aquests (mapa, fulletó, 
web, etc).  
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Nom de l’actuació 
 

2.1.1 Crear eines d’informació dels valors dels espais 
naturals i de la seva conservació 

Objectiu Millorar la comunicació sobre els impactes positius i beneficis 
dels espais naturals Quantificar els impactes positius intangibles 
dels espais naturals 

Previsió de treball 
2020 

Crear una estratègia per comunicar el valor dels espais protegits. 
I un cop estigui creat passar-lo al BLOC 3 perquè ho transmetin 
als usuaris/empreses 

 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic dels Parcs 

Implicats Bloc 2 

Pressupost Hores de RRHH: 180h  
o 50h identificació campanyes vigents  
o 50 h x ens gestor per elaboració ideari  
o decàleg = 100 h  
o 30h concreció accions de comunicació i contacte amb 

empreses organitzadores d’activitats o€:  
o 200€ edició material 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix Consorci Colls Miralpeix 

Indicadors o Llistat identificatiu de les campanyes vigents (anual) Programa 
d’Actuacions CETS 2017-2021  

o Existència del decàleg o ideari  
o Nombre d’accions de sensibilització realitzades 

Calendari 2019-2020-2021 

Resultats esperats Inclusió dels valors positius dels espais protegits en 
publicacions dels agents participants a la CETS Campanya o 
accions específiques adreçades a empreses turístiques 

Resultats 
aconseguits 

El bloc 2 ha consensuat que per definir i crear les eines 
necessàries per millorar la comunicació sobre els valors dels 
espais protegits cal fer un pla de comunicació conjunt amb tota la 
Xarxa de Parcs de la DIBA que defineixi aquesta estratègia. 
Aquest Pla de comunicació es podrà presentar al Grup de Treball 
l’any 2021 ja que està pràcticament finalitzat.  

Tot i així, han llistat un seguit d’actuacions que s’haurien de fer 
per tal de visibilitzar la CETS: 

Identificar que s’està fent per incorporar-ho al pla: 
- Identificar les campanyes de sensibilització (Plàstics, Clean up 
days...) 

Proposar què es podria fer: 
- Elaborar material sensibilització per les empreses turístiques. 
- Millorar la web de Turisme Sostenible de la CETS. 
- Difusió del programa de formació per empreses. 

Resultats pendents Presentar el Pla de Comunicació de la XPN de la DIBA, i aplicar 
les estratègies proposades.  
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Nom de l’actuació 2.1.2 Analitzar els usos actuals de la taxa turística i articular-
ne una repercussió en els espais naturals 

Objectiu Repercutir la taxa turística en la millora dels espais 
naturals Treballar en xarxa amb altres espais 
adherits a la CETS 

Previsió de treball 
2020 

Esbrinar per a que es destina la taxa turística a cada municipi. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de Turisme 

Implicats Consells comarcals Ajuntaments de l’àmbit CETS Parcs del 
Garraf, Olèrdola i Foix Diputació de Barcelona: Àrea d’espais 
naturals 

Pressupost Hores de RRHH: 122h  
o2 h recopilació informació x 17 agents = 34 h i 4h creació 
document resum, 2 h aportació informació x 17 agents= 34h; 72 
h  

Discussió taxa turística i CETS: 20h; consens sobre les 
propostes conjuntes: 30h; 50h  

€: -- 

Finançament Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de 
Turisme Consells comarcals, 3 consells 
Ajuntaments de l’àmbit CETS, 14 municipis 

Indicadors Existència del document d’identificació d’actuacions en l’àmbit 
CETS  
Discussió sobre l’impacte de la taxa turística entre espais CETS 

Calendari 2019 

Resultats esperats Document resum de les actuacions finançades per la taxa 
turística. Trobades o reunions amb altres espais protegits 
adherits a la CETS on s’abordi el tema de la taxa turística 

Resultats 
aconseguits 

Els tècnics de turisme dels municipis de la CETS han exposat 
que els diners recaptats de la taxa turística van: 50% a la 
Generalitat i l’altre 50% a les arques generals municipals, sempre 
i quan el municipi hagi recaptat un mínim. Quan s’aproven els 
pressupostos municipals, els diners es distribueixen, però no 
s’analitza on van exactament els diners recaptats per a la taxa. 
Per aquest motiu cap ajuntament té analitzat quines actuacions 
es financen amb la taxa.   

Resultats pendents L’actuació queda finalitzada. 
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Nom de l’actuació 2.1.3 Crear un reconeixement per a empreses turístiques 
implicades en la conservació 

Objectiu Visibilitzar públicament empreses del sector turístic que 
s’impliquen en la conservació 

Previsió de treball 
2020 

Dissenyar unes basses aprofitant altres premis. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Programa Parc a Taula, Diputació de Barcelona 

Implicats Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de Turisme 

Pressupost Hores de RRHH: 60h  
o20h proposta de les bases i 10h definició final= 30h; 
 30h gestió de la convocatòria  
€:  cte celebració = 300€ 

Finançament Programa Parc a Taula, Diputació de Barcelona Diputació de 
Barcelona: Gerència de Serveis de Turisme 

Indicadors o Existència de les bases  
o Nombre d’edicions del reconeixement  
o Nombre d’empreses participants (candidates) 

Calendari 2019 

Resultats esperats Bases d’un concurs o premi a les empreses turístiques 
responsables i implicades en la conservació del territori 

Resultats 
aconseguits 

Aquesta actuació s’ha decidit posposar un cop la Fase II 
estigui implementada i consolidada. Ja que fins que no 
tinguem un volum considerable d’empres CETS als Garraf, 
Olèrdola i Foix no es veurà quines són les seves necessitats i 
les seves dinàmiques. També cal destacar que Europarc  ja 
té engegat un premi anuals d’empreses CETS a nivell 
Europeu i el projecte Parc a taula també premia als millors 
participants. Per tant si es creu convenint es recollirà en el 
proper Pla d’Actuacions  2022- 2027 

Resultats pendents  Actuació posposada.  
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Nom de l’actuació 2.2.1 Crear un espai de coordinació entre entitats de 
conservació actives, administracions i empreses turístiques 

Objectiu Unificar criteris en la realització d’accions de conservació  
del territori. 
Coordinar les accions de conservació del territori. 

Previsió de treball 
2020 

Creació d'una Base de dades de les entitats/empreses de 
conservació actives . 

Responsable / 
agent dinamitzador 

Parcs del Garraf , Olèrdola i Foix 

Implicats Comissió Consultiva del Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Pressupost Hores de RRHH: 80h  
o40 h per a i identificació de les entitats i accions: 
 o40h proposta de prioritats i pautes de treball, a presentar a la 
Comissió Consultiva, i esmena  

€: -- 
Finançament Parcs del Garraf , Olèrdola i Foix 

Indicadors o Existència d’un llistat actualitzat d’entitats que organitzen 
accions de voluntariat  
o Accions dutes a terme per a la identificació de priorització 
d’intervencions 

Calendari 2019-2020-2021 

Resultats esperats Pla anual d’activitats conjuntes de voluntariat amb implicació 
d’empreses turístiques 

Resultats 
aconseguits 

La Base de dades està finalitzada.  

Un llistat a 3 anys de possibles voluntariats a realitzar als Parcs 
del Garraf, Olèrdola i Foix.  

 

Resultats pendents S’està creant un llistat de les tasques dels Parcs, incloent 
projectes com el Life “Stonewallsforlife”, orientat a les 
associacions que sol·licitin realitzar activitats amb voluntaris. Es 
preveu també implicar a les empreses.  
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Nom de l’actuació 

 

3.1.1 Preveure sistemes de recollida selectiva en la 
realització d'activitats en els espais naturals 

Objectiu Disminuir la generació de residus en les activitats que 
es realitzen en el medi, especialment les proves esportives. 
Disminuir els residus que es troben als espais protegits 
derivats de les visites. 

Previsió de treball 
2020 

Finalitzar i aprovar el Document de Bones pràctiques 
ambientals “Gestió i prevenció de residus en les activitats 
dels Parcs" 

Responsable/ agent 
dinamitzador 

Ús públic amb el suport del BLOC 1 

Implicats Bloc 1 

Pressupost Hores de RRHH: 15h 
o 10h per a la tramesa del manual. 
o 5h per a la identificació del nombre d’informes que 
inclouen mesures relatives als residus. No es 
comptabilitzen les hores d’inclusió de mesures en els 
informes preceptius 

 €: -- 
Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors o Nombre d’informes preceptius amb mesures relatives  
o a residus 
o Nombre d’incidències detectades pel servei de guardes 
relatives a residus 
o Accions realitzades per a donar a conèixer el “Manual de 
Bones pràctiques” a els agents de l’àmbit CETS 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Inclusió de mesures específiques referides als residus en els 
informes tècnics d’autorització d’activitats. 
No trobar residus al Parc després de qualsevol activitat o 
visites. 

Resultats 
aconseguits 

El “Document de Bones pràctiques ambientals: Gestió i 
prevenció de residus en les activitats dels Parcs” es troba 
pràcticament enllestit. Un cop estigui finalitzat i validat, es 
podrà adjuntar en els informes de permisos per tal de 
transmetre les mesures mediambientals que cal prendre pel 
desenvolupament d’activitats als espais naturals. 

Resultats pendents Resta pendent habilitar una fitxa d’autoavaluació per les  
empreses que realitzin  activitats al Parc i poder obtenir així 
un retorn de què s’ha fet i què no. A partir d’aquí, es prendran 
les mesures necessàries en cas de no haver complert amb 
allò establert. 

La tècnica d’Ús públic dels parcs es compromet a fer arribar 
aquestes fitxes a les empreses. Falta finalitzar l’apartat de 
reducció de residus en l’àmbit litoral, que es farà un cop es 
reuneixi el grup de litoral.   
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Nom de l’actuació 
3.1.2 Millorar la recollida selectiva en les zones urbanes i 
periurbanes dels municipis de l'àmbit CETS 

Objectiu Reduir la generació de residus 
Incrementar la recollida selectiva 

Previsió de treball 
2020 

Implementar les millores de l'estudi de residus de la 
Mancomunitat Garraf-Penedès 

Responsable / 
agent dinamitzador 

Tècnic de Medi ambient i territori dels Parcs 

Implicats Bloc 1 – Grup de treball tècnics de medi ambient municipals. 

Pressupost Hores de RRHH: 156h 
o 3h x 2 reunions / any x 2 anys x 10 municipis del Grup de 
Treball x 3 Consells Comarcals del Grup de Treball = 156h 

€: 28.000€ 
o 2.000€ aprox. per cada municipi per a millores x 14 municipis 
de l’àmbit CETS= 28.000€ 

Finançament Representants dels municipis (10) i de Consells Comarcals (3) 
de l’àmbit CETS del Grup de Treball 

Indicadors o Dades sobre recollida selectiva (per fraccions) en l’àmbit CETS 

Calendari 2017-2018 

Resultats esperats Definició de pautes comunes per a la millora de la recollida 
selectiva en l’àmbit. 

Resultats 
aconseguits 

En les reunions del bloc 1 els diferents tècnics han exposat com 
treballen des del seus municipis per a la reducció i la recollida 
selectiva. Els tècnics de la Mancomunitat Garraf – Penedès han 
exposat com estan treballant en un estudi sobre aquesta 
temàtica, on s’exposaran actuacions i millores per a 11 dels 14 
municipis de l’àmbit de la CETS. Per aquest motiu es decideix 
esperar a que l’estudi estigui finalitzat, per poder treballar. 

Resultats pendents Un cop es presenti l’estudi, el parc estarà convocat a la taula 
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Nom de l’actuació 
3.2.1 Implantar els Plans d'Acció per a l'Energia Sostenible 
en l'àmbit CETS 

Objectiu Aconseguir la plena implantació dels Plans d’Acció per a 
l’Energia Sostenibles i el Clima ja aprovats en l’àmbit CETS. 
Reduir el consum energètic, les emissions contaminants i la 
contaminació acústica 

Previsió de treball 
2020 

Insistir que tots els municipis del Parc tinguin PAESC 

Responsable/agen
t dinamitzador 

Tècnics de conservació i territori dels Parcs del Garraf, Olèrdola I 
Foix. 

Implicats BLOC 1 – GT tècnics de medi ambient 

Pressupost Hores de RRHH: 120h 
o 10 municipis x 1h x 4 anys= 40h, identificació 
o 10 municipis x 2h x 4 anys= 80h per a la tramesa 
d’informació al Grup de Treball turística) 

 €: -- 
Finançament Representants dels municipis de l’àmbit CETS del Grup de 

Treball, 10 

Indicadors Identificació de les actuacions executades a cada municipi amb 
PAES 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Identificació dels PAES existents i quantificació d’accions 
concretes executades en l’àmbit CETS. 

Resultats 
aconseguits 

Incorporació de Núria Parpal, de medi ambient de la DIBA en el 
Grup de Treball, aportació de l’estat del PAESC de tots els 
ajuntaments de l’àmbit CETS.   
S’han fet diverses reunions amb l’Oficina de Canvi Climàtic de la 
Diputació de Barcelona i es disposa de la informació sobre els 
municipis que disposen de PAESC, que no són tots. 
Els ajuntaments que disposen PAES són: Begues, 
Castelldefels, Gavà, Sant Pere de Ribes, Sitges, Vilanova i la 
Geltrú i Canyelles. 
Vilanova i la Geltrú també disposa de PAESC. 

Resultats pendents El proper pas que es preveu és implantar els PAESC a nivell 
comarcal, per tant, caldrà començar a treballar en la redacció 
d’aquests Plans des de les 3 comarques incloses en l’àmbit 
CETS Garraf, Olèrdola i Foix. 
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Memòria 2020 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Nom de l’actuació 3.2.2 Sensibilització a usuaris del sector nàutic 

Objectiu Sensibilitzar el sector nàutic dels valors de l’espai 
marí. Reduir l’empremta ambiental del sector nàutic 

Previsió de treball 
2020 

Creació del grup de treball del litoral. Preparació d'un 
decàleg de bones pràctiques. 

Responsable/ agent 
dinamitzador 

Ús públic Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Implicats BLOC 2 - GT Litoral 

Pressupost Hores de RRHH: 126h 
o 60h per a l’elaboració del document de “bones pràctiques” 
i 15h per a difusió inicial; 75h 
o 15h per a concepció sessions formatives i informatives + 
8h per sessió formativa x 2 sessions / any x 4 anys= 31h 
o 5h presència a 1 esdeveniment any x 4 anys= 

Finançament Centre d’Estudis del Mar* 
* Cercarà finançament en el marc de projectes de 
sensibilització ambiental així com en l’Àrea de Medi 
Ambient de la Diputació de Barcelona. 

Indicadors Document de bones pràctiques en el sector nàutic: eficiència 
de les flotes, evitar abocaments, etc. 
Organització d’accions de difusió i sensibilització 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Document de bones pràctiques en el sector nàutic: eficiència 
de les flotes, evitar abocaments, etc. 
Organització d’accions de difusió i sensibilització 

Resultats 
aconseguits 

Creació d’un llistat de tots els agents que haurien d’estar 
implicats en el Grup de Treball. (Annex II). A principis de 
2020 es va convocar per primera vegada el Grup de treball 
del Litoral. 

Resultats pendents Reactivar el Grup de Treball a la primavera 2021 per 
reprendre les tasques iniciades i fer retorn dels resultats de la 
primera reunió. 
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Memòria 2020 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Nom de l’actuació 3.2.3 Millorar la informació a establiments turístics 
relativa a la xarxa pública de transport per accedir als 
espais naturals i litoral 

Objectiu Recollir dades sobre l’accés i pas de vehicles de motor per 
dins els parcs 
Disminuir l’accés en vehicle privat als espais naturals Garantir 
la seguretat en l’accés en vehicle no motoritzat als espais 
protegits 

Previsió de treball 
2020 

Creació d'un mapa d'itineraris + Xarxa pública 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Implicats Empreses de guiatge participants a “Passejades” 
Ajuntaments de l’àmbit CETS 

Pressupost Hores de RRHH:  
o70h redefinició inici activitats de “Passejades”  
€:  
o2.000€ x 4 comptavehicles= 8.000€ 

Finançament Diputació de Barcelona, Àrea d’Espais Naturals Parcs del 
Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors o Nombre de “comptavehicles” instal·lats  
o Nombre d’activitats del “Passejades” que s’inicien en una 
parada de transport públic  

o Accions de difusió 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Disminució del nombre de vehicles privats que creuen els 
espais protegits 
 Canvi de punt de trobada per a l’inici d’activitats 

Resultats 
aconseguits 

En la mesura que ha sigut possible, les empreses del 
programa Passejades, han ubicat el punt d’inici de les 
activitats en una parada de transport públic.  

S’ha realitzat la primera cartografia del transport públic. En 
aquets moments s’està elaborant un mapa amb els itineraris 
de l’àmbit CETS i les connexions amb transport públic de 
cada municipi. Es fa evident que hi ha zones de l’àmbit 
CETS molt ben comunicades en transport públic, però que a 
d’altres és pràcticament impossible accedir-hi en transport 
públic. En la mesura del possible, es treballarà en potenciar 
la visita als Parcs en transport públic. 

Des de la Diputació de Barcelona,  s’ha publicat aquest any el 
Llibre “Rutes en transport públic per la Xarxa de Parcs 
Naturals”, on apareixen rutes dels tres Parcs. 
https://llibreria.diba.cat/cat/ebook/rutes-en-transport-public-
per-la-xarxa-de-parcs-naturals_64791 

Resultats pendents Queda pendent realitzar un estudi sobre la cartografia per 
analitzar quines són les millors opcions d’accés sostenible als 
parcs.  
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Nom de l’actuació 3.2.4 Realitzar un control i seguiment de la circulació 
motoritzada por les vies dels Parcs i facilitar 
alternatives de mobilitat sostenible 

Objectiu Recollir dades sobre l’accés i pas de vehicles de motor per 
dins els parcs. 
Disminuir l’accés en vehicle privat als espais naturals. 
Garantir la seguretat en l’accés en vehicle no motoritzat als 
espais protegits. 

Previsió de treball 
2020 

Inaugurar el Punt d'Informació de l’estació de tren del Garraf 
(poble) + Publicació de rutes amb transport públic + tòtem de 
càrregues de bicicleta elèctrica. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Tècnic de territori 

Implicats Bloc 1 

Pressupost Hores de RRHH: 
o 70h redefinició inici activitats de “Passejades” 

€: 
o 2.000€ x 4 comptavehicles= 8.000€ 

Finançament Diputació de Barcelona, Àrea d’Espais 
Naturals Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors o Nombre de “comptavehicles” instal·lats 
o Nombre d’activitats del “Passejades” que s’inicien en 
una parada de transport públic 
o Accions de difusió 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

 
Resultats esperats 

Disminució del nombre de vehicles privats que creuen els 
espais protegits. 
Canvi de punt de trobada per a l’inici d’activitats. 

Resultats aconseguits Punt d’Informació del Garraf:  S’han fet reunions i visites al 
futur punts d’informació del Garraf.  

Instal·lació del Tòtem de càrrega de bicicleta elèctrica a la 
Pleta. 

S’ha publicat aquest any el Llibre “Rutes en transport públic 
per la Xarxa de Parcs Naturals”, on apareixen rutes dels tres 
Parcs. 

Des de la Diputació de Barcelona s’ha demanat als Parcs de 
la Xarxa un mapa dels punts més problemàtics en moments 
de màxima afluència de vehicles i visitants per, 
coordinadament amb els Mossos d’Esquadra i Agents 
Rurals, reforçar la vigilància en aquests punts concrets 
d’accés per carretera i senders.  

Resultats pendents Punt d’Informació del Garraf:  Està pendent de millorar la 
seguretat en l’accés a l’itinerari, un cop fet, ja es podrà 
gestionar la ubicació d’aquest punt d’informació. 
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Nom de l’actuació 
3.2.5 Promoure la revisió i l’aprovació de les ordenances 
municipals relatives a l'accés al medi natural 

Objectiu Incidir normativament a través d’ordenances en l’accés al medi 
natural per part de vehicles -pistes forestals- i de BTT -corriols 
no permesos-.  
Garantir la seguretat en l’accés al medi natural 

Previsió de treball 
2020 

Actuació no viable 

Responsable / 
agent dinamitzador Tècnic de territori 

Implicats BLOC 1 

Pressupost Hores de RRHH: 208h 
o 10 municipis + 3 Consells Comarcals x 3h x 2 reunions per 
elaboració ordenança tipus conjunta= 78h 
o 10 municipis + 3 Consells Comarcals x 5h x 2 reunions per 
elaboració mapa= 130h 

€: -- 
Finançament Ajuntaments (10) i Consells Comarcals (3) 

Indicadors o Nombre d’ajuntaments que aproven plenàriament
 aquesta Ordenança tipus 
o Existència del mapa de “vies negres” i “punts negres” 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Aprovació pels ajuntaments CETS de l’Ordenança tipus Mapa 
de “vies negres” i “punts negres”. 

Resultats 
aconseguits 

Durant el 2020 s’ha estat treballant en aquest mapa i ja està 
gairebé enllestit per què els Ajuntaments ho puguin aprovar en 
les seves Ordenances Municipals. 

Resultats pendents Mapa de de “vies negres” i “punts negres” 
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Nom de l’actuació 
4.1.1 Identificar els nombre i perfil d'usuari que accedeix 
a cada sector de l'àmbit CETS i les seves necessitats. 

Objectiu Identificar i conèixer les necessitats dels visitants. 
Establir ítems comuns en les enquestes i registres de 
visitants que es realitzen en l’àmbit CETS. 

Previsió de treball 
2020 

Reunió anual de tècnics i informadors del municipis dels 
parcs per poder homogeneïtzar els protocols. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats BLOC 2 i BLOC 3 

Pressupost Hores de RRHH: 247h 
o 130h per a anàlisi situació actual 
o Comissió anàlisi de dades de visitant: 3 reunions x 3 
hores x 13 assistents= 117h per al consens de noves 
enquestes i ítems comuns 

 €: -- 
Finançament Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de 

Turisme Municipis del Grup de Treball, 10 
municipis 
Àrea de d’Espais Naturals de la Diputació de 
Barcelona Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors Document informatiu sobre la tipologia de registre de 
nombre de visitants vigents 
o Identificació d’ítems comuns a incloure en les 
metodologies de registre 
o Nombre d’ens gestors que incorporen els ítems comuns 

Calendari 2018 

Resultats esperats Identificació de pautes comunes a implantar en els diferents 
sistemes de recompte de nombre de visitants i de perfil de 
visitant. 

Document informatiu sobre el perfil de visitant. 

Resultats 
aconseguits 

Implantació de la nova metodologia de comptatge de la 
freqüentació 
Anàlisis anual a la memòria del Parc del perfil de visitant. 
Reunions bimensuals amb els coordinadors  de punts 
d’informació i tècnics d’ús públic, per coordinar el pla 
d’informació.  

Resultats pendents Actuació realitzada.  
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Nom de l’actuació 4.1.2 Incorporar la informació als mitjans i canals digitals 

Objectiu Disposar d’una informació centralitzada, personalitzada, útil, 
immediata i actualitzada. 
Tendir a eliminar la informació en paper 

Previsió de treball 
2020 

Treballar per la difusió de la web de turisme sostenible de la 
DIBA amb els municipis de l’àmbit CETS.  

Responsable / agent  
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats BLOC 3 

Pressupost Hores de RRHH: 78h 
o 12h x any per actualització web= 48h 
o 15h per anàlisi apps i ens gestor i 15h per definició 
protocol inclusió informacions; 30h 

€: -- 
Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors Nombre de llocs web des d’on es pot accedir a la web de 
turisme sostenible (DIBA) 

o Existència del sistema de treball per assegurar la inclusió 
de la informació en les APP’s. 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Identificació clara, per part de tots els agents CETS, d’un 
espai d’informació que permeti nodrir les webs de l’àmbit 
CETS i d’un responsable final que en validi els continguts 
Vinculació (links) de pàgines web cap a la pàgina de turisme  
sostenible (DIBA) 

Resultats 
aconseguits 

Actualització i difusió de la web. 

Resultats pendents Seguir treballant per la difusió d’aquesta web amb els 
municipis (web i App’s turístiques) 
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Nom de l’actuació 5.1.1 Realitzar un Pla de Comunicació de la CETS 

Objectiu Transmetre els valors de la CETS Ampliar el nombre 
d’entitats participants en la CETS Disposar d’eines de 
comunicació a disposició dels agents implicats en la CETS 

Previsió de treball 
2020 

Treballar en el Pla de comunicació conjuntament de tota la 
XPN. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Diputació de Barcelona: Àrea d’espais naturals 

Implicats Municipis i consells comarcals del Grup de Treball Diputació 
de Barcelona: Gerència de Serveis de Turisme 

Pressupost o Hores de RRHH: --  
€: 15.000€  
o 15.000€ per a la contractació externa 

Finançament Diputació de Barcelona: Àrea d’espais naturals 

Indicadors o Existència del Pla de Comunicació (encàrrec extern)  
o Existència d’un Grup de Comunicació de la CETS (en cas 
de no poder realitzar l’encàrrec extern)  

oNombre i tipologia d’entitats participants al Fòrum 
Permanent (anual) 

Calendari 2018 

Resultats esperats Crear un ideari CETS dels Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix i 
un petit pla que serveixi de briefing per a fer un pla més 
complet 

Resultats 
aconseguits 

L’any any 2021  es podrà presentar el Pla de Comunicació 
de la XPN al Grup de Treball ja que està pràcticament 
finalitzat .A partir d’aquest  pla el Parc i el grup de Treball 
podran definir i crear eines per comunicar els valors dels 
Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix i l’àmbit CETS. 

Resultats pendents Presentació del Pla de comunicació de la Xarxa de Parcs i 
adaptar-ho a les necessitats dels Parcs del Garraf, Olèrdola i 
Foix.  
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Nom de l’actuació 
5.1.2 Definir un “nou” model de punts i centres 
d'informació 

Objectiu Iniciar una reflexió comuna sobre les funcions dels punts i 
centres d’informació Adaptar al perfil de turista i visitant els 
serveis que s’ofereixen des dels punts i centres d’informació 
(horaris, canals, continguts, etc.) Millorar i coordinar els 
punts d’informació 

Previsió de treball 
2020 

Garantir la coordinació durant el 2019. 

Responsable/ agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats BLOC 3 

Pressupost Hores de RRHH: 234h 
o Comissió de comunicació i informació: 
3 reunions x 2 anys x 3 h x 13 
assistents= 117h 

o €: -- 
Finançament Diputació de Barcelona: Gerència de Serveis de Turisme 

Diputació de Barcelona: Àrea de d’Espais Naturals 
– Comunicació 
Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 
Municipis del Grup de Treball, 10 municipis 

Indicadors o Creació del Grup de Comunicació i informació 
o Canvis realitzats a partir de les recomanacions i 
conclusions del Grup de Comunicació (anual) 

Calendari 2018-2019 

Resultats esperats Unificar la informació que s’adreça al 
visitant Segmentar la informació segons 
perfil de visitant 
Millorar el servei d’informació al visitant 

Resultats 
aconseguits 

S’està treballant en la dinamització dels espais d’informació 
turística. Concretament a l’equipament de la Pleta, el març 
de 2020 es va inaugurar l’Aula de Natura destinada per a 
famílies i activitats d’educació ambiental. S’espera poder 
seguir amb les activitats un cop finalitzi l’estat d’alarma. 
També s’ha instal·lat una taula de fusta davant de 
l’equipament.  

Resultats pendents Seguir treballant en l’adequació de l’Aula de Natura per 
dinamitzar l’equipament de la Pleta. Queda pendent la 
instal·lació de 3 taules de fusta més. 
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Nom de l’actuació 5.1.3 Elaborar el “Pla d'educació ambiental 2020” 

Objectiu Establir un programa pedagògic i d’informació adreçat als 
escolars i al públic visitant. 
Treball en xarxa entre tots els equipaments i empreses 
d’educació ambiental dels Parcs. 
Augmentar el nombre d’usuaris de les activitats escolars 

Previsió de treball 
2020 

Treballar en el Pla d’educació ambiental  

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats BLOC 2 

Pressupost Hores de RRHH: 900h 
o 900h per a l’elaboració del Pla 
o €: 7.000€ 
o 7.000 € contracte extern de suport 
al procés d’elaboració 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors Existència del Pla i material educatiu  
o Número de reunions 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Material actualitzat per activitats d’educació ambiental 
Coordinació i difusió dels recursos disponibles. 
Control i seguiment de les activitats d’educació ambiental. 
Generar conscienciació dels valors naturals al públic 
visitant. 

Resultats 
aconseguits 

S’ha treballat en el Pla d’educació ambiental i voluntariat de 
la Xarxa de Parcs de la Diputació de Barcelona i està 
pràcticament finalitzat. Es començarà a treballar amb les 
empreses i entitats d’educació ambiental del territori durant el 
2021. 

Resultats pendents Presentació del Pla d’educació ambiental i voluntariat de la 
Xarxa de Parcs i adaptar-ho a les necessitats dels Parcs del 
Garraf, Olèrdola i Foix. Fer reunions amb tots els implicats 
en l’educació ambiental de l’àmbit de la CETS.  
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Nom de l’actuació 6.1.1 Mantenir el fòrum permanent 

Objectiu Disposar d’un espai de debat per al pilotatge de la CETS 

Previsió de treball 
2020 

Convocar 2 Fòrums Permanents l’any. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats Intern 

Pressupost Hores de RRHH: 110h 
o 3h x 2 Fòrums x 5 anys= 30h per a l’organització del 
Fòrum; 2h x 4 representants Parcs x 2 Fòrums x 5 anys= 
80h d’assistència 

o €: 6.000€ 
o 600€ per Fòrum per dinamització, temes clau, 
presentació informacions clau 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 
Diputació de Barcelona: Àrea d’Espais Naturals 

 
Indicadors 

o Actes de les reunions realitzades 
o % d’assistents respecte persones convocades 
o Temes tractats en el torn obert de paraules 

Calendari 2017-2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Espai estable de reunions anuals 
Identificació de les inquietuds dels participants (torn obert de 
paraules) 

Resultats 
aconseguits 

Degut a la situació de la COVID19, s’ha realitzat de forma 
telemàtica el 4rt Fòrum Permanent el 17 de març de 2021. 

Resultats pendents Seguir mantenint els dos Fòrums Permanents. 
Cal fer seguiment de l’augment d’assistència en funció dels 
convocats. (Annex II) 
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Nom de l’actuació 
6.1.2 Revisar anualment la tipologia de membres del 
Fòrum Permanent 

Objectiu Assegurar la representativitat dels agents del territori en el 
Fòrum Permanent 

Previsió de treball 
2020 

Cal fer la revisió en el Grup de Treball per tal d’augmentar 
l’assistència. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats Grup de treball + tècniques de turisme 

 
 
Pressupost 

Hores de RRHH: 40h 
o 10h / any per a revisió de mailing i tipologies d’agents 
convocats, 40h 

€: 1.800€ 
o 450€ per revisió anual tipologia agents segons criteris 

Europarc 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 
Diputació de Barcelona: Àrea d’Espais Naturals 

 
Indicadors 

Identificació de la tipologia d’agents 
o Nombre de nova tipologia d’agents convocats a cada 

Fòrum 
o Nombre de destinataris de la convocatòria del Fòrum 

(mailing) 

Calendari 2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Identificació de la tipologia d’agents convocats al Fòrum 
Permanent. 

Resultats 
aconseguits 

Un cop feta la revisió gràcies a les bases de dades cedides 
per els ajuntaments i consells comarcals, hem notat un 
augment del nombre de convocats. També el nombre 
d’assistents ha augmentat gràcies a al difusió del projecte per 
part dels diferents tècnics involucrats. ( Annex II) 

Resultats pendents Seguir revisant anualment la tipologia i mirant l’augment de 
persones assistents. 
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Nom de l’actuació 7.1.1 Mantenir i millorar el programa "Parc a taula" 

Objectiu Ampliar el programa “Parc a taula” 
Previsió de treball 
2020 

Durant el 2019 l’equip del Parc a taula ha de presentar el Pla 
d’Actuacions 2019, per tal de millorar i ampliar el projecte 

Responsable / 
agent dinamitzador 

PARC A TAULA 

Implicats Ús públic dels Parcs GOF 

Pressupost Hores de RRHH: 250h 
o 50h / any per a gestió del programa als parcs, 250h 

 €: 125.000 € 
o 25.000€ / any per a la coordinació del Programa als Parcs 
del Garraf, Olèrdola i Foix 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 
Diputació de Barcelona: Programa Parc a taula 

Indicadors Nombre d’empreses participants en el programa de l’àmbit CETS 

Calendari 2017-2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Increment d’empreses participants: 5 / any, començant amb 70 
el 2017 i assolint les 100 el 2021 

Resultats 
aconseguits 

+ Es proposa el desenvolupament de productes de 
turisme gastronòmic en coordinació amb turisme de 
Diba i els consorcis comarcals de turisme: 
“Experiències i Activitats Parc a taula” 

 
+Promoció de les Experiències Parc a taula. Per treballar en la 
promoció i divulgació del fulletó en el territori de la Xarxa de 
Parcs Naturals, per millorar la seva visibilitat i ampliar la 
divulgació de les experiències. 

+ Posada en valor de productes singulars “ Àpats temàtics “ 
 
+ Premis del Parc a taula: Els premis del Parc a taula tenen per 
objectiu reconèixer públicament la tasca de les empreses i 
entitats vinculades al programa Parc a taula que, a través de la 
seva activitat, es distingeixen per la seva contribució a la 
sostenibilitat dels espais naturals de la província de Barcelona. 
 

+ Promoció de la gastronomia saludable, en col·laboració 
amb la Fundació Alícia. 

 
+S’ha col·laborat en el projecte “Sant Pere de Ribes, 
municipi saludable”. A través de reunions del grup de treball 
format per l’ajuntament de Sant Pere de Ribes, el Parc del 
Garraf, el programa Parc a taula, la Fundació Alícia i la 
Universitat Autònoma de Barcelona. 
 
+Viu al Parc. Hem col·laborat en el Parc del Garraf, amb la 
presencia de productes de proximitat a la fira La Matinal dels 
parcs del Garraf, d'Olèrdola i del Foix aplega prop de 250 
persones 
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+ Participació en Fires professionals: Àpat, Alimentaria 

+ Es continua treballant en el desenvolupament de noves 
eines de comunicació. Nou portal Web responsive. 

+ Col·laboració en la recuperació d’espècies singulars: 
Espigalls del Garraf. 

 
+ Presentació, showcooking i tastet de l’espigall del Garraf. 
Impulsat per Node Garraf, s’ha donat suport en l’organització 
d’aquest esdeveniment, que va tenir lloc el 18-02-2019 a la Sala 
Auditori de la Fundació Alícia.  
 
+Col·laboració amb les jornades de l’espigall amb Node Garraf.  
 
+Programa Maistru Torra: El Parc a taula ha rebut la visita del 
programa Maistru Torra, que té per objectiu fomentar la mobilitat 
dels sards a través de la realització d'experiències de treball. 
 
+Musica als Parcs. Hem col·laborat en els 5 concerts 
organitzats als diferents parcs en la realització i la presencia de 
productes de proximitat en els esdeveniments. 
 
+Concert de la Judit Neddermann al Parc del Foix. El dia 12 
d’octubre de 2020 va tenir lloc a la plaça de Castellet (Castellet i 
la Gornal). el concert gratuït de la Judit Neddermann al Parc del 
Foix, amb la participació de Pau Roget. Es podia complementar 
amb visites al Castell de Castellet i degustació i venda de vins de 
la Denominació d'Origen Penedès (de 17h a 21h).  

+ Col·laboració i sinèrgies en programes de formació i 
informació. 

Resultats pendents Seguir treballant per millorar el projecte i fer extensiu, mitjançant 
la secretaria de la CETS, als altres membres del Grup de Treball 
en el que participem els nostres serveis per tal d’ampliar la nostra 
oferta i adequar-la a les necessitats del territori. 
S’està treballant en la web del programa Parc a Taula.  
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Nom de l’actuació 7.1.2 Adherir empreses turístiques a la CETS (Fase II) 

Objectiu Millorar la vinculació de les empreses turístiques amb els 
espais protegits. 

Previsió de treball 
2020 

Implementar el nou Pla de formació i certificar l'assistència 
dels participants. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Implicats - 

Pressupost Hores de RRHH: 220h 
o 10h per a la concreció de la metodologia 
o 5h difusió del procés x 2 anys= 10h i 10h 
assistència al procés x 20 empreses= 200h; 210h 
dedicació directa 
€: 11.000€ 
o 500€ x 2 anys= 1.000€ atenció conjunta a les 
empreses 
o 500€ x 20 empreses= 10.000€ pel procés 
d’adhesió 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix Municipis i Consells 
Comarcals de l’àmbit CETS 

Indicadors o Existència de criteris específics de l’àmbit CETS per a 
l’adhesió 
o Nombre d’empreses adherides / any 

Calendari 2020-2021 

Resultats esperats Adhesió d’empreses turístiques a la CETS 
Concreció de compromisos bilaterals entre empreses i 
espais protegits 

Resultats 
aconseguits Durant el 2019 i 2020 es van començar a fer reunions amb le 

empreses interessade en participar en la CETS. Es va fer un 
primer curs presencial amb més de 30 empreses al març 
2020. A l’arribada de la Pandèmia COVID-19, es van tirar 
enrere moltes empreses. I al juliol del 2020, vam repescar 
algunes empreses noves.  

Durant l’estiu del 2020, es van fer les visites inicials amb 
l’empresa REPTE a les empreses que van accedir a verificar-
se amb la CETS, en total 18 empreses. I es va començar tot 
el procés d’assessorament.  

Resultats pendents Tots els processos s’han endarrerit per la COVID-19 i les 
verificacions de les empreses s’han deixat pel 2021 
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Nom de l’actuació 8.1.2 Realitzar un Pla de Formació de la CETS 

Objectiu Optimitzar l’oferta formativa existent en termes d’abast i 
continguts 
Millorar el coneixement dels espais naturals per part dels 
agents de l’àmbit CETS  
Formar el personal dels parcs en turisme sostenible Millorar 
la implicació del personal del parc en la CETS 

Previsió de treball 
2020 

Implementar el nou Pla de formació i certificar l'assistència 
dels participants. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Implicats Municipis i Consells Comarcals de l’àmbit CETS: personal 
tècnic de turisme que s’encarreguin de les formacions 

Pressupost Hores de RRHH: 1.180h  
o 100h per a la concreció de l’oferta formativa  
o20h / any x 3 anys per a la coordinació de calendaris x 18 
entitats = 1.080 h  

€: No s’inclouen els costos d’activitats formatives 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix Municipis i Consells 
Comarcals de l’àmbit CETS 

Indicadors o Existència d’oferta formativa conjunta 

Calendari 2019-2020-2021 

Resultats esperats Proposta d’accions formatives Coordinació amb la formació 
als Punts d’Informació Turística 

Resultats 
aconseguits 

Durant el 2019 i 2020 s’ha implementat el nou pla de 
formació dels parcs del Garraf, Olèrdola i Foix. Aquest nou 
pla ofereix formació tant pel personal intern del parc com i 
formació adreçada a personal extern (informadors, tècnics, 
empreses). 

Degut a la pandèmia, no s’ha pogut fer un Pla de formació 
2020, atès que les nostres formacions son pràctiques i cal 
que siguin presencials.  

Tota la formació ha sigut certificada amb un document “Faig 
constar”  firmat per la Cap de l’Oficina de la Xarxa de Parcs 
Naturals que valida l’assistència i permet la convalidació 
d’aquesta formació amb les formacions de la certificació 
BIOSPHERE (resultat de la coordinació entre els parcs i els 
tècnics que estan implementat el certificat BIOSPHERE). 

De cara al Pla de Formació del 2021, s’està demanant a les  
empreses quina formació seria del seu interès segons les 
seves necessitats per incloure aquelles temàtiques que 
puguin ajudar al sector a millorar. 

Resultats pendents Seguir implementant i millorant el Pla de formació en els 
propers anys.  
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Nom de l’actuació 
9.1.1 Definir l’ús públic" en els espais protegits de 
l'àmbit CETS de manera consensuada 

Objectiu Consensuar unes pautes d’ús públic en els espais naturals 
de l’àmbit CETS. 
Millorar el compliment de les regulacions d’ús públic 
contingudes en instruments normatius 

Previsió de treball 
2020 

Consensuar la definició en les reunions del BLOC 2 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats BLOC 2 

Pressupost o 40h elaboració tècnica de la proposta 
o 3 reunions x 3 hores x 17 entitats= 153h per al consens 
o 50h per inclusió de la informació al mapa 

€: -- 
Finançament Diputació de Barcelona: Àrea d’espais naturals Parcs del 

Garraf, Olèrdola i Foix 
Municipis de l’àmbit CETS  
Consorci Colls - Miralpeix 

Indicadors o Nombre d’ordenances aprovades a nivell municipal 
o Accions d’assumpció del concepte “d’ús públic” per part 
dels espais protegits 

Calendari 2017-2018-2019 

Resultats esperats Definició consensuada del concepte d’ús públic que permeti 
unificar criteris de gestió. 

Resultats 
aconseguits 

Definició d’ús públic consensuat. Queda validada la definició 
del manual conceptual d’Europarc.  

Resultats pendents Es dona per realitzada l’actuació, però cal seguir treballant 
per coordinar l’ús públic amb les diferents administracions.  
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Nom de l’actuació 
9.1.2 Crear un espai on compartir les informacions entre 
els espais naturals protegits de l'àmbit CETS 

Objectiu Disposar d’un espai de treball comú i específic entre equips 
gestors d’espais protegits de l’àmbit CETS. 

Previsió de treball 
2020 

Desenvolupar una metodologia de treball conjunt. 

Responsable / agent 
dinamitzador 

Ús públic 

Implicats BLOC 2 

Pressupost o Hores de RRHH: 102h 
o 30h creació de la comunitat virtual i 24h / any per 
participació x 3 anys= 102h 

o €: -- 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix Consorci dels Colls i 
Miralpeix 

Indicadors o Existència de la comunitat virtual 
o Nombre d’usuaris de la comunitat virtual 

Calendari 2017-2018-2019 

Resultats esperats Creació d’una comunitat virtual de tots els membres de la 
CETS 

Resultats 
aconseguits 

Les diferents reunions de Grup de Treball i dels diferents 
Blocs, formen un espai idoni i la metodologia adient on 
compartir les informacions sobre els espais protegits de 
l’àmbit CETS. 

Es descarta la creació d’una comunitat virtual, i s’aposta per 
incrementar el número de reunions presencials del blocs, ja 
que formen el millor espai per treballar i compartir 
informacions, on aplicar la metodologia de la CETS.  

La pàgina web de la CETS (Turisme Sostenible als espais 
naturals) és la plataforma on tots els membres del Grup de 
Treball, així qualsevol persona interessada pot estar al dia de 
la documentació que s’està treballant, i de les properes 
reunions.  

Resultats pendents Es dona com a actuació realitzada, tot i que cal mantenir i 
seguir treballant en la millora de la metodologia.  
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Nom de l’actuació 10.1.1 Consolidar el Grup de Treball 

Objectiu Aconseguir la implicació tècnica necessària per a executar el 
Programa d’Actuacions. 

Previsió de treball 
2020 

Manteniment i actualització del Grup de Treball 

Responsable / 
agent dinamitzador 

Ús públic 

Implicats Interna 

 
 
 
Pressupost 

Hores de RRHH: 255h 
o 2h x 3 sessions x 5 anys= 30h per a l’organització de 
sessions; 3h x 5 representants Parcs x 3 sessions x 5 anys= 
225h d’assistència 

 €: 7.500€ 
o 450€ x 3 sessions any x 5 anys= 6.750€ 

contractació externa per dinamització, temes clau i 
assessorament 
o 50€ / sessió x 3 sessions anys x 5 anys= 750€ 

per pausa - cafè 

Finançament Diputació de Barcelona: Àrea d’Espais Naturals 
Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors o Nombre d’actualitzacions dels membres del Grup de Treball 
o Nombre de reunions mantingudes 

Calendari 2017-2018-2019-2020-2021 

 
Resultats esperats 

Manteniment de l’espai de treball tècnic a partir de la celebració 
de reunions 
Identificació clara de les entitats i organismes representats 
(implicació) 

 
Resultats 
aconseguits 

Durant el 2019 i 2020 no s’han modificat els grups de Treball 
degut a la parada provocada per la COVID19.  

El llistat del Grup de treball queda adjuntat a l’Annex II. 

Resultats pendents Actualitzar anualment i seguir validant en els FP els resultats del 
Grup de Treball. 

Amb l’adhesió d’empreses a la CETS, caldrà incloure’n també la 
seva representació al Grup de Treball motor de la CETS, a més 
de comptar amb el treball conjunt de totes elles en un Grup de 
Treball específic per empreses. 
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Nom de l’actuació 
10.1.2 Elaborar una memòria anual amb els resultats del 
treball de la CETS 

Objectiu Avaluar anualment l’evolució de la CETS 

Previsió de treball 
2020 

Realitzar la memòria 2019 

Responsable / 
agent dinamitzador 

Ús públic 

Implicats Interna 

 
 
Pressupost 

Hores de RRHH: 360h 
o 2h x 32 accions + 5h per càlcul indicadors seguiment x 5 
anys= 345h per a revisió memòria 
o 3h x 5 anys= 15h per a difusió memòria 

 €: 7.000€ 
o 1.400€ memòria anual x 5 anys= 7.000€ 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 
Diputació de Barcelona: Àrea d’Espais Naturals 

 
Indicadors 

o Edició anual de la memòria 
o Nombre de webs o mitjans on es penja 
o Nombre de descàrregues de la memòria 

Calendari 2017-2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Document de síntesi descriptiva sobre l’evolució de la CETS 
Càlcul de la bateria d’indicadors de seguiment de la CETS 

Resultats 
aconseguits 

Realitzar la memòria CETS 2020. 

Resultats pendents Mantenir cada any. 
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Nom de l’actuació 
10.1.3 Participar en els espais de treball de la CETS més 
enllà del Garraf, Olèrdola i Foix 

Objectiu Implicar l’àmbit CETS en espais de treball d’aquesta metodologia 

Previsió de treball 
2020 

Participar en el major nombre de Reunions relacionades amb la 
CETS. 

Responsable / 
agent dinamitzador 

Ús públic 

Implicats Intern 

Pressupost Hores de RRHH: 295h 
o 20h x 5 convocatòries nivell Estat Espanyol= 100h, 40h x 3 
convocatòries nivell europeu= 120h, 5h x 1 convocatòria/any x 
5 anys nivell Catalunya= 25h, 5h x 2 convocatòries/any x 5 
anys nivell Xarxa Parcs Diputació de Barcelona= 50h; 295h 

€: 2.600€ 
o 50€ / sessió x 2 sessions acollides= 100€ per pausa – cafè 
o 500€ / any x 5 anys= 2.500€ en dietes i desplaçaments 

Finançament Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Indicadors Nombre de reunions a les que s’ha assistit 
o Nombre de reunions organitzades / acollides als parcs del 

Garraf, 
Olèrdola i Foix 
o Accions de treball en xarxa CETS adreçades específicament 
a empreses turístiques 

Calendari 2017-2018-2019-2020-2021 

Resultats esperats Participació activa en el treball en xarxa entre els diferents 
espais acreditats i a diferents escales territorials 

Resultats 
aconseguits 

Des de la CETS Garraf, Olèrdola i Foix, es participa activament 
a l’espai de treball de la Xarxa CETSCAT, on es reuneixen 
bimensualment els diferents tècnics dels Parcs de Catalunya 
acreditats amb la Carta. Així mateix, anualment es convoca una 
reunió a nivell d’Espanya. Durant el 2020 s’ha assistit a 6 
reunions del grup de la CETSCAT. 
 
També s’ha col·laborat amb el Parc Natural de les Illes Medes 
(Girona) i el Parc Natural de la Garrotxa en verificacions de les 
empreses que s’adhereixen a la CETS. 

Resultats pendents Seguir treballant anualment i assistint a totes les jornades de la 
CETS.  
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4. QUADRE-BALANÇ GRAU DESENVOLUPAMENT ACTUACIONS 
 

Per tal d’analitzar el grau de desenvolupament del Programa d’Actuacions de la 
CETS als Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix durant el període 2017-2018, s’ha 
analitzat cadascuna de les 23 actuacions previstes per aquest període, el seu 
grau de desenvolupament i les hem classificat de la següent manera, per tal de 
donar-los una ponderació que ens facilitarà un càlcul del grau d’execució de la 
totalitat del Programa per al període 2019 

 
 
 

Grau desenvolupament Símbol Ponderació 

Realitzada(R) √ 1 

Iniciada(I) → 0’5 

No realitzada(NR) X 0 

 

El càlcul del percentatge d’execució es realitzarà aplicant la següent formula: 

 
 

R: Numero d’actuacions realitzades 
I: Numero d’actuacions iniciades 
NR: Numero d’actuacions no realitzades 
N: Numero d’actuacions total 

 
 

Grau de desenvolupament Número 
d’actuacions 

 
Ponderació 

Número d’actuacions 
per ponderació 

Realitzada (R) 17 1 17 x1 = 17 

Iniciada (I) 5 0,5 5 x 0,5 = 2,5 

No realitzada (NR) 1 0 2 x 0 = 0 

Desestimada (D) 1 0 2 x 0 = 0 

TOTAL d’actuacions 
2020 24  75% 

Total d’actuacions 2017-
2021 32  100% 

 

El grau de desenvolupament de les actuacions CETS del període 2020 és 
70.83%. Si es calcula amb el total de les actuacions del període de 2017-2021 el 
grua de desenvolupament  és del 53,13%. 

 
Per altra banda, si es desglossa el grau de desenvolupament segons l’estat de 
les actuacions (Realitzada, Iniciada, No Realitzada i Desestimada) s’obté el 
següent: 
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5

1 1

Estat de les actuacions en el 2020

Realitzades

Iniciades

No realitzada

Desestimada

 
 

Gràfic 1. Estat de les actuacions realitzades en el període 2020. Realització: XPN 
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Estat de les actuacions en el 2017-2021

Realitzades

Iniciades

No realitzada

Desestimada

 
 

 

 

Gràfic 2. Estat de les actuacions realitzades en el període 2017-2021. Realització XPN 
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Resum de l’estat de totes les actuacions (2017-2021) 
 

 

Realitzades 

1 1.1.1 Incorporar a programes vigents actors clau del turisme 

2 
1.1.2 Identificar accions comunes en programes i certificacions del territori que 
aborden la sostenibilitat en el turisme 

3 2.1.2 Analitzar els usos actuals de la taxa turística i articular-ne una repercussió en 
els espais naturals *** 

4 2.1.3 Crear un reconeixement per a empreses turístiques implicades en la 
conservació *** 

5 4.1.1 Identificar els nombre i perfil d'usuari que accedeix a cada sector de l'àmbit 
CETS i les seves necessitats 

6 6.1.1 Mantenir el fòrum permanent* 

7 6.1.2 Revisar anualment la tipologia de membres del fòrum Permanent* 

8 8.1.1 Realitzar un sondeig de necessitats formatives emmarcada en l'oferta turística 
del territori** 

9 8.1.2 Realitzar un Pla de Formació de la CETS* 

10 
9.1.1 Definir l’ús públic" en els espais protegits de l'àmbit CETS de manera 
consensuada 

11 
9.1.2 Crear un espai on compartir les informacions entre els espais naturals protegits 
de l'àmbit CETS* 

12 10.1.1 Consolidar el Grup de Treball* 

13 10.1.2 Elaborar una memòria anual amb els resultats del treball de la CETS* 

14 
10.1.3 Participar en els espais de treball de la CETS més enllà del Garraf, Olèrdola y 
Foix* 

15 5.1.2 Definir un “nou” model de punts i centres d'informació  

16 1.2.1 Identificar els recursos turístics de l'àmbit CETS 

17 
2.1.1 Crear eines d'informació dels valors dels espais naturals i de la seva 
conservació 

18 2.2.1 Crear un espai de coordinació entre entitats de conservació actives, 
administracions i empreses turístiques 

19 3.1.1 Preveure sistemes de recollida selectiva en la realització d'activitats en els 
espais naturals 

20 7.1.1 Mantenir i millorar el programa "Parc a Taula" 

21 7.1.2 Adherir empreses turístiques a la CETS (Fase II) 

22 3.2.2 Sensibilització a usuaris del sector nàutic 
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23 3.2.3 Millorar la informació a establiments turístics relativa a la xarxa pública de 
transport per accedir als espais naturals i litorals 

24 
3.2.4 Realitzar un control i seguiment de la circulació motoritzada por les vies dels 
Parcs i facilitar alternatives de mobilitat sostenible 

25 4.1.2 Incorporar la informació als mitjans i canals digitals 

Iniciades  

26 
 
1.1.3 Ordenar l'accés i les activitats turístiques als espais naturals protegits  
 

27 5.1.1 Realitzar un pla de Comunicació de la CETS  

28 5.1.3 Elaborar el “Pla d'educació ambiental 2020” 

29 3.1.2 Millorar la recollida selectiva en les zones urbanes i periurbanes dels municipis 
de l'àmbit CETS 

30 3.2.1 Implantar els Plans d'Acció per a l'Energia Sostenible en l'àmbit CETS 

S’inicien 2021 

31 10.1.4 Definir i implantar un procés de renovació de la CETS 

Desestimada 

32 
3.2.5 Promoure la revisió i l’aprovació de les ordenances municipals relatives a 
l'accés al medi natural 

 
* Realitzada però cal mantenir-la cada any. 
** Realitzada l’any 2018 
*** No viable. Actuacions que han queda descartades per la seva inviabilitat de realitzar-
se.  
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5. TRACTAMENT DE L’INFORME D’AUDITORIA 

 
 

Punts forts detectats en l’auditoria Tractament 2020 

Implicació de diferents agents 

- Manteniment del Grup de Treball i 
actualització de membres (Actuació 
“10.1.1 Consolidar el Grup de Treball”). 
 
- Augment del nombre de participants i 
assistents als Grup de Treball i al 
Fòrum Permanent. 

Presència de diferents tipologies d’entitats que 
treballen per a la conservació: Parcs del Garraf, 
Olèrdola i Foix, Centre d’Estudis del Mar, 
Consorci Els Colls – Miralpeix, entitats sense 
ànim de lucre, etc.  

- Implicació d’aquests agents en la 
implantació d’actuacions del Programa 
a través de la seva participació en els 
“BLOC 1 : Gestió i millora ambiental” i 
“BLOC 2: Ús públic”.  
Subgrup Litoral 

Planificació comuna als tres Parcs relativa a l’ús 
públic 

- Execució de l’Actuació “9.1.1 Definir 
l’ús públic" en els espais protegits de 
l'àmbit CETS de manera 
consensuada”, realitzada a través de 
la creació d’un espai de treball entre 
els equips de gestió d’ús públic dels 
espais protegits de l’àmbit CETS. El 
principal resultat del 2019 ha estat el 
consens sobre la definició d’ús públic, 
validant la definició del manual 
conceptual d’Europarc. 

 
- Manteniment de l’espai de treball 
entre  els equips de gestió d’ús públic 
dels espais protegits de l’àmbit CETS 
que manifesten la voluntat de 
continuar reunint-se presencialment 
tot descartant la creació d’un espai 
virtual tal com proposava l’Actuació 
“9.1.2 Crear un espai on compartir les 
informacions entre els espais naturals 
protegits de l'àmbit CETS”.  

 
- Augment de l’equip d’ús públic als 
tres Parcs que lideren la CETS. 

Gran diversitat de recursos turístics en l'àmbit 
CETS 

- Definició consensuada sobre el 
concepte “recurs turístic en l’àmbit 
CETS” per part del “BLOC 3: tècnics 
de turisme comarcals”: “Recurs turístic 
(estàtic) que promogui la conservació 
del patrimoni natural i/o cultural. Que 
estigui compromès amb la sostenibilitat 
i amb el desenvolupament local i que 
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no promogui el turisme de masses. “ 
 
- Execució de l’Actuació “1.2.1 
Identificar els recursos turístics de 
l'àmbit CETS”  (“BLOC 3”) a partir del 
qual els ajuntaments i consells 
comarcals participants han proposat 3 
o més recursos dels seus municipis 
que compleixin aquesta definició.  

Oferta turística relacionada amb activitats i 
productes tradicionals: SlowFood, turisme 
etnològic, pescaturisme, mercats, Xarxa de 
Productes de la Terra, Parc a Taula, etc. 

- Execució de l’Actuació “7.1.1 
Mantenir i millorar el programa "Parc a 
Taula"” i més específicament creació 
de les ofertes turístiques “Experiències 
Parc a Taula”. 

Punts dèbils detectats en l’auditoria Tractament 2020 

Manca de gestió de les àrees protegides marines 

- Identificació dels agents a integrar en 
el Grup de Treball específic sobre 
temes del litoral com a punt de partida 
per a l’execució de l’Actuació “3.2.2 
Sensibilització a usuaris del sector 
nàutic”. 

Pressió urbanística - 

Cert grau de perillositat d’accés als Parcs, 
especialment en bicicleta 

- Treball per a la reducció d’accés en 
vehicle privat als Parcs, com a mesura 
de pacificació del trànsit i conseqüent 
reducció de la perillositat. S’ha dut a 
terme a través de l’Actuació “3.2.3 
Millorar la informació a establiments 
turístics relativa a la xarxa pública de 
transport per accedir als espais 
naturals i litorals” a partir de la qual el 
programa “Passejades” ha ubicat el 
punt d’inici de les activitats en una 
parada de transport públic sempre que 
ha estat possible. També a través de 
l’Actuació “3.2.4 Realitzar un control i 
seguiment de la circulació motoritzada 
por les vies dels Parcs i facilitar 
alternatives de mobilitat sostenible” 
instal·lant el nou Punt d’Informació del 
Garraf: 
 
- L’actuació que resulta també clau en 
aquesta matèria “3.2.5 Promoure la 
revisió i l’aprovació de les ordenances 
municipals relatives a l'accés al medi 
natural” ha estat descartada per 
l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals 
atesa la seva inviabilitat. 

Baix grau de participació d’empreses turístiques 
en la CETS 

Augment de la participació de les 
empreses turístiques. Començament de 
la Fase II.  
Si no hagués estat per la COVID-19, 
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s’haurien començat a verificar més de 
30 empreses, el primer any. 

Elevada diversitat de certificacions turístiques → 
confusió + incertesa en la implementació del 
Biosphere en substitució del SICTED 

- Coordinació amb els responsables de 
la certificació BIOSPHERE (implantació 
de l’Actuació “1.1.2 Identificar accions 
comunes en programes i certificacions 
del territori que abordin la sostenibilitat 
del turisme”).. 

Manca d’actuacions adreçades al turisme 
accessible 

-Dintre de les actuacions d’ús públic de 
la Xarxa de Parcs Naturals, es treballa 
el tema d’accessibilitat. Una web 
específica que treballa en xarxa, amb 
gran número de materials adaptat i 
eines de préstec gratuït pels usuaris o 
colectius que ho demanin. 

Incertesa en la dotació de recursos humans per al 
seguiment de la CETS 

- Augment de l’equip d’ús públic dels 
tres Parcs. 

 
- Contractació d’una secretaria tècnica 
externa –empresa REPTE 
TERRITORIAL SL- pel període octubre 
2017 – octubre 2020. 

Recomanacions sorgides de l’auditoria Tractament 2020 

Necessitat de gestionar les àrees marines 

- Creació del Grup de Treball del litoral 
com a punt de partida per a l’execució 
de l’Actuació “3.2.2 Sensibilització a 
usuaris del sector nàutic”. 

Impulsar la participació de les empreses 
turístiques en la CETS 

- Manteniment del Grup de Treball i 
actualització de membres (Actuació 
“10.1.1 Consolidar el Grup de Treball”). 

 
- Augment de la participació de les 
empreses turístiques. 

 
- Començament de la Fase II 

Coordinar la implantació de les certificacions 
turístiques 

- Coordinació implementada a partir de 
l’Actuació “1.1.2 Identificar accions 
comunes en programes i certificacions 
del territori que abordin la sostenibilitat 
del turisme”.  
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6. ANNEX I. Actes de les reunions 

 
 
Acta: Grup de treball del Litoral de la CETS  
28 de gener de 2020 Garraf, Sitges 
 
A les 11:15 Marc Segura dona la benvinguda com a representant del Club Nàutic del Garraf  i 
amfitrió de l’acte.  Entitat interessada en involucrar-se amb la CETS. Santi Llacuna dona la 
benvinguda en nom de la Xarxa de Parcs Naturals de la Diputació de Barcelona, i menciona la gran 
oportunitat que suposa estar treballant en el projecte de la CETS. Comenta que des de fa anys 
s’està treballant perquè el Parc del Garraf esdevingui Parc Natural del Garraf, i recentment ha 
sorgit l’oportunitat d’esdevenir parc natural marítimo-terrestre, això suposaria un gran salt i poder 
ser l’òrgan gestor per a la conservació de l’espai marí. 
De moment començarem a treballar en aquest grup de treball del litoral. Per aquest motiu avui 
contextualitzarem el projecte. Volem agrair l’assistència a la convocatòria que fa palès la voluntat 
de treballar conjuntament.  
Isabel Junquera, de l’empresa Repte Territorial, empresa que dona suport en la implantació a la 
CETS fa tota la introducció i la contextualització del projecte, que portem treballant des del 2016. 
Explica que la CETS és un projecte d’Europarc que té com objectiu desenvolupar un turisme 
respectuós amb els espais protegits, i que des del 2016 els parcs del Garraf, Olèrdola i Foix i  tot 
l’àmbit que avarca la CETS porten treballant amb una metodologia participativa per aconseguir 
implementar un turisme sostenible al territori. 
Agnés Manchón , suport a la qualitat dels Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix explica com s’organitza 
el grup de treball per tirar endavant les 32 actuacions que ha de complir en el període 2017-2021. 
Per tal de treballar-les, s’han organitzat 3 blocs de treball, agrupant les actuacions per temàtiques. 
El grup de treball de litoral penja del bloc 2. 
Sofia Paricio cap de conservació i ús públic dels parcs del Garraf, Olèrdola i Foix, explica a qui ha 
convocat per formar part del Grup de treball del litoral, i quins són els objectius  de la creació 
d’aquest grup: 

- Que les empreses i entitats participin i col·laborin en primera persona. 
- Treballar en l’educació ambiental i difusió del patrimoni. 
- Crear bones pràctiques en el turisme sostenible nàutic. 
- Idear una base per a la gestió dels espais marins. 

 
A continuació es demana a tots els assistents a l’acte que es presentin i verbalitzin què esperen 
d’aquest grup de treball. A més, cada assistent se li demana que ompli un petit qüestionari amb les 
següents preguntes: 
TEMÀTIQUES 

• De les actuacions llistades que el Programa d’Actuacions de la CETS “encarrega” al grup 
de persones expertes en el litoral: Què prioritzem? On focalitzem els esforços?  

 
INTERÈS I MOTIVACIÓ 

• Per a què et pot servir estar en aquest subgrup de treball? Podràs posar els resultats del 
grup de treball al servei de la teva entitat i dels teus interessos? 

 
CONTRIBUCIÓ 

• En què pots contribuir a aquest espai de treball? Quins són “els teus” punts forts que ports 
compartir amb la resta de participants?  

 
Respecte el torn de presentació, aquests són els aspectes que va comentar cada assistent: 

- Marc Segura del Club nàutic del Garraf: El CNG un del seus principals eixos és la 
sostenibilitat, i per la seva ubicació els sembla importantíssim integrar el mar i la terra. 
Actualment estan preparant la renovació de la concessió de l’equipament. 
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- Judith Albors assisteix a títol personal 
- Isabel Vivó de la confraria de pescadors de Sitges: Estan començant a treballar temes 

de Turisme pesquer, per això pensen que formar part d’aquest grup és imprescindible, per 
treballar en xarxa. S’ha de valorar i conèixer la experiència de la gent de la mar.  

- Jordi Lleó del Club Nàutic de Vilanova i al Geltrú: El CNV són una bona plataforma de 
sensibilització, ja que per el centre passen 2000 escolars l’any. I es senten compromesos 
amb el compromís del turisme sostenible.  

- Àngel Panicello de Roc Roi de Vilanova i la Geltrú: Empresa que treballa amb els 17 
ODS de la ONU, volen estar compromesos amb l’administració, i a l’espera de rebre 
pautes i indicacions per fer les coses bé.  

- Anna Soler de la UAB “Departament de biologia animal del medi marí” Bona 
oportunitat per integrar sinergies  i coneixements. Entre tots cal donar valor al que hi ha 
sota l’aigua. Amb la creació del grup espera conèixer nous agents per integrar les tasques i 
els resultats de la recerca que realitzen. 

- Emili Valbuena tècnic en conservació dels parcs del Garraf, Olèrdola i Foix. Com a 
biòleg del parc considera del tot interessant poder fer seguiment de biodiversitat marina i 
establir indicadors per veure com evoluciona el litoral 

- Santi Llacuna:  director dels Parcs del Garraf i Olèrdola. Destaca que el parc pot 
aportar la seva experiència en gestió terrestre. El més important és treballar plegats per 
poder veure la zona marina i la terrestres conjunta, s’obre una nova etapa. 

- Flora Portas del Centre d’Estudis del Mar de Sitges. Des del CEM els és interessant 
veure quines demandes hi ha i poder donar suport en el que els agents els demanin. 

- Juanjo  Garré del Centre d’Estudis del Mar de Sitges. Informa que el CEM treballa com 
a àrea de Medi ambient, per tant pot aportar una part important en aquest camp. Destaca 
que serà interessant veure el paper dels ajuntament integrants en aquest grup de treball. 

- Diana Martínez de Selvans. Des de Selvans i en les diferents entitats on treballa poden 
aportar una gran experiència en sensibilització ambiental, ja que fa molts anys que 
treballen en voluntariat corporatiu i amb el Parc del Garraf  

- Rafa Mateos:  Delegat del Ajuntament de Sitges al Garraf. Informa que des del poble 
del Garraf tenen bones sinergies amb el parc. Amb tota la problemàtica dels lixiviats de la 
Falconera i les pedreres, el poble i l’associació de veïns estan conscienciats per poder 
treballar en conservació del medi.  

- Paula Dalmau Tècnica de Turisme de Gavà. Com a Ajuntament de Gavà, es 
comprometen a treballar i donar difusió d’aquest projecte.  

- Xavier García: Tècnic de Medi ambient de Sitges. Destaca que el medi litoral és molt 
important i informa que  des de l’Ajuntament de Sitges treballen  en una zona poc 
anomenada com la desembocadura de la Riera de Ribes i insta a integrar-la en aquest 
projecte. 

- Kiku Fernández de Cubelles Surf Club. Des de la seva empresa ja treballen en els 
impactes a la platja amb temes de reciclatge i neteja de platges durant tot l’any.  

- Xavier Cuyàs, director del Port d’Aiguadolç. Tenen  interès per saber que s’està fent. 
Considera que la seva aportació pot ser molt interessant ja que poden transmetre i 
sensibilitzar sobre la protecció del mar.  

- Gemma Martínez del Port d’Aiguadolç. Treballen molt amb turisme de Sitges i poden 
aportar idees per gestionar un turisme més sostenible.  

- Montse López de Biodiversitat i medi litoral del Dep. de Territori i Sostenibilitat la 
Generalitat de Catalunya. Hi ha afectacions de flora i fauna derivades del turisme i tenen 
interès per compartir i compatibilitzar les activitats turístiques d’aquest ecosistema.   

- Montserrat Coronas: Tècnica de Castelldefels. Com a tècnica que gestiona les platges 
de Castelldefels pot aportar la seva experiència.  
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- Ruth Natàlia Meléndez. Tècnica de Ports de la Generalitat. Tenen la responsabilitat de 
transmetre el valor amb temes de ports. Cal coordinació entre agents  per donar valor en 
aquest espai. 

- Ricard Marcos d’Associació Cetàcea. consciència de la població respecte el medi marí i 
estant fent el seguiments de les aus i mamífers marins de les Costes del Garraf.  

- Joaquim del Río de la UPC. Des de la UPC tenen informació recollida dels darreres 10 
anys en temes de biodiversitat que poden contribuir a donar informació que farà possible la 
conscienciació sobre el mar. Destaca que els  falta recull i anàlisis d’indicadors per avaluar 
l’èxit de les accions (indicadors quantitatius).  

- Cristina Crespo: Administrativa del Parcs del Garraf i Olèrdola. Manifesta que és molt 
interessant veure els diferents actors implicats en aquest sector litoral. 

- Nacho Creus Guarda forestal dels Parcs del Garraf i Olèrdola. Expressa que com a 
guardes els  agradaria poder fer més per aquests  àmbit que coneixen poc. Faltarà 
coordinació per fer-ho possible i formació. 

- Rat Cabré: tècnica de territori dels Parcs del Garraf i Olèrdola. Tot i que es dedica al 
medi forestal, remarca que coincideix en destacar la importància de coordinar-se millor 
entre tots per treballar més bé.  

- Gemma Roset: Tècnica de Medi Ambient de Vilanova i la Geltrú. Com a ciutat litoral 
manifesta interès màxim per el tema de la gestió litoral. Treballen des dels inicis de la 
CETS i creuen amb el projecte  per treballar aquest gestió. 

- Teresa Vidal: tècnica del Servei de Medi natural de consell Comarca del Garraf.  
Interès  tranversal de totes els municipis de la comarca en el projecte i els objectius. 
Aprofita per agrair  i felicitar tots els interessats per estar aquí.  

- Maria Aulinas de Repte territorial. Exposa que està  gratament sorpresa del gran 
potencial que té aquest grup de treball. 

- Eva Escardó i Marc A. Balanza: Ajuntament de Cubelles. Des de el principi de la CETS 
han estat molt involucrats en aquest projecte i sobretot estan treballant en la 
desembocadura del riu Foix.  
 

Sofia Paricio comenta que Parc i REPTE anoten  totes les intervencions així com les fitxes 
entregada amb les preguntes que serviran per dissenyar la propera sessió del Grup de Treball del 
litoral. Informa també que s’analitzaran si les aportacions poden unir-se a actuacions ja treballades 
i als blocs ja existents.  
Al març tindrà lloc el següent grup de treball, aquest ja serà un grup amb una metodologia més 
tècnica i menys informativa, amb taules de treball.  
Destaca també que fins ara no s’havia recollit específicament les expectatives i  opinió del sector 
litoral –més enllà del procés participatiu per a l’obtenció de la CETS-; a partir d’aquesta sessió el 
Parc està en disposició d’aquesta informació i procurarà  treballar aquells temes que realment 
siguin d’interès per a tots el grup de treball del litoral.  
Demana als assistents que si creuen  que en aquest grup de treball falta algú, ho facin saber al 
Parc, i aquest els convocarà en el proper grup de treball.  
S’informa del calendari previst de les properes sessions: 

- 30 de gener: Sessió de sensibilització del Turisme Sostenible al Garraf, Restaurant la Sínia 
a Sitges.  

- 4 de febrer: Formació “Coneix els Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix” a la Pleta. 
- 11 de març: Sessió inicial per adherir-se a la CETS, l’IMET , Institut Municipal 

d’Educació i Treball a Vilanova i la Geltrú. 

Agraeix l’assistència i participació de tothom.  
 
A la 13h acaba la sessió.  

 
 

https://www.google.com/maps/place/IMET/@41.2234547,1.7273407,18z/data=!4m5!3m4!1s0x12a386e3f3c1353b:0x46360d6d8fc84f80!8m2!3d41.2235028!4d1.7285991
https://www.google.com/maps/place/IMET/@41.2234547,1.7273407,18z/data=!4m5!3m4!1s0x12a386e3f3c1353b:0x46360d6d8fc84f80!8m2!3d41.2235028!4d1.7285991
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Acta Reunió interna CETS : 12 de maig de 2020 
 
Sessió via telemàtica, de 11 a 13h 
 
Assistència 
Agnès Manchón 
Cristina Crespo 
Emilio Valbuena 
Leire Miñambres 
Maria Aulinas 
Pau Mundó 
Santi Llacuna 
Sofia Paricio 
Telm Busquets 
 
Iniciem la sessió  mostrant el llistat de les reunions totals que es van fer l’any 
2019. La reunió interna anual es va realitzar en aquestes mateixes dates de l’any 
anterior.  
 
Degut a la situació actual d’Estat d’alarma en la present reunió mirarem com es 
pot procedir amb la implantació de la Fase I de la CETS.  
 
A continuació es mostrat l’estat de les actuacions treballades durant el 2019 i en el 
termini total (2017-2021). 
Segons les gràfiques ens trobem en el punt que pràcticament la meitat de les 
actuacions totals (32) s’han realitzat (15) i l’altre meitat estat iniciades (15) i en 
falten poques per iniciar (2).  
 
De les 15 realitzades, hi ha 3 que s’ha decidit suprimir per la seva inviabilitat i 7 
que tot i estar realitzades cada any s’han de mantenir.  
 
Durant el 2020 cal deixar pràcticament enllestides les actuacions pendents , ja que 
el 2021 caldrà posar grans esforços en definir i implantar el procés de renovació. 
 
A continuació, tot l’equip tècnic decidirà de les 15 actuacions pendents per a 
realitzar, quin objectiu concret ens marquem per aquest any 2020, i com es 
procedirà. 
 
Les actuacions vindrà classificades per al Bloc la qual pertanyen: 
 
 
BLOC 1 : Gestió i millora ambiental 

 

 2.2.1 Crear un espai de coordinació entre entitats de conservació actives, 

administracions i empreses turístiques  

 
 

Objectiu 2020: Llistat de necessitats (tasques) del parc que pugui oferir a les 

entitats/associacions que sol·licitin realitzar voluntariats. “Tipus catàleg”  
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Tenim feta una llistat d’idees de voluntariats fet per els tècnics i propostes d’en Carles 
Lluch per als propers anys. Caldria posar-la en un document tipus catàleg per quan una 
empresa ens sol·licita fer un voluntariat poder tenir les propostes ja mig elaborades, per 
tal de que no ens generi molta feina extra. 
 
La Sofia Paricio mirarà de posar ordre en les propostes per tal de generar aquest 
document.  
 
Un cop estigui el grup de treball de les empreses CETS consolidat, mirarem quina 
implicació poden tenir aquestes amb els voluntariats ambientals als parcs.  
 

 3.1.1 Preveure sistemes de recollida selectiva en la realització d'activitats en 

els espais naturals  

 

Fitxa de retorn de l’empresa si han complert les mesures ambientals marcades en el 
document de bones pràctiques.  

Un cop estigui finalitzat i validat el document de bones pràctiques ambientals ( pendent 
de finalitzar la part d’activitats al medi litoral) es podrà adjuntar en els informes dels 
permisos.  
Es proposa per aquest any 2020 finalitzar aquest document i validar-lo, i protocol·litzar  un 
retorn per part de les empreses que han realitzat  les activitats, perquè un cop finalitzada 
l’activitat omplin una fitxa d’autoavaluació de la seva activitat.  
 
La tècnica d’Ús públic dels parcs es compromet a fer arribar aquestes fitxes a les 
empreses. 
Sofia Paricio mirarà de preparar la fitxa en funció  dels document d’Europarc sobre jutges 
ambientals.  
 

 3.1.2 Millorar la recollida selectiva en les zones urbanes i periurbanes dels 

municipis de l'àmbit CETS 

 

Participar en l’estudi de la Mancomunitat Garraf-Penedès sobre la recollida selectiva.  

Restem a l’espera a que ens convoquin a la taula per a la presentació de l’Estudi. Rat 

Cabré farà un e-mail a la Gemma Juncosa interessant-se per l’estat de l’estudi. 
 

 3.2.1 Implantar els Plans d'Acció per a l'Energia Sostenible en l'àmbit CETS 

  

Revisar l’estat dels PAES per municipi insistir als ajuntaments la importància en la 
implementació d’aquests.  

 

Leire Miñambres es compromet a demanar a la Núria Parpal l’actualització de l’estat del 
PAESC.  
 
 
Santi Llacuna demanarà a Joana Barber si en les reunions en el marc de col·laboració de 
medi ambient i XPN si han tractat aquest tema, i si han parlat amb els ajuntaments per tal 
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d’insistir en la implementació dels PAESC.  
 

 3.2.3 Millorar la informació a establiments turístics relativa a la xarxa pública 

de transport per accedir als espais naturals i litorals  

 
Document amb una proposta d’accés als principals itineraris en  transport públic 
(mapes, text, etc) per penjar-ho a la web i fer difusió.  

L’estudiant en pràctiques Lleonard Oliver farà arribar la cartografia treballada de transport 
públic i itineraris, per tal d’utilitzar-la per a la redacció d’un petit estudi amb les propostes 
d’accés als itineraris en transport públic. Amb aquest estudi es podrà: 
 
- Penjar a la web. 
- Fer una publicació. 
- Campanya en col·laboració a les empreses de transport públic, per penjar la 

publicació  en les marquesines o dins de l’autobús. 
- Fer pressió en algunes empreses de transport perquè incrementin algun horari, 

parada, per facilitar la visita al parc en transport. 
- En el proper grup de treball es podrà sol·licitar als tècnics que es senyalitzi 

l’itinerari des de la parada de transport fins el inici de l’itinerari.  
 

Agnès  Manchón, un cop tingui la cartografia, mirarà d’enllestir aquest estudi.  
 

 3.2.4 Realitzar un control i seguiment de la circulació motoritzada por les vies 

dels Parcs i facilitar alternatives de mobilitat sostenible  

 

Inauguració del Punt d’Informació del Garraf.  
Per tal de poder inaugurar el Punt d’Informació  cal acabar de gestionar la comanda dels 
rètols indicatius. Per aquest motiu Santi Llacuna trucarà a en Miquel Àngel perquè aquest 
li faci arribar les maquetes ja preparades i així poder treballar sobre aquestes. 
 
Caldrà demanar també el dispensador de publicacions.  
 
 
BLOC 2: Ús públic i gestió dels espais protegits 
 

 1.1.3 Ordenar l'accés i les activitats turístiques als espais naturals 
protegits  
 

Presentació del MACAO  
Un cop en Lleonard enviï les capes cartogràfiques de la xarxa de pistes, itineraris i 
corriols i les actualitzacions de les capes de conservació, Leire Miñambres (un 
cop aconsegueixi l’ordinador i el programari GIS) farà una primera proposta.  Les 
propostes aniran de més simples a complexes, començant per les pistes 
principals). Un cop tingui les propostes les anirà presentant via telemàtica, perquè 
tots els tècnics i guardes puguin opinar. Un cop tinguem un primer esborrany de 
mapa MACAO, es presentarà a Agents Rurals i Xavier Parellada.  I quan aquest 
ho validin es presentarà al Grup de treball i a les empreses implicades. 
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 2.1.1 Crear eines d'informació dels valors dels espais naturals i de 

la seva conservació  i 5.1.1 Realitzar un pla de Comunicació de la 
CETS  

 
Presentació del Pla de Comunicació al grup de treball.  
Aquest any 2020  es podrà presentar el Pla de Comunicació de la XPN al Grup de 
Treball ja que està pràcticament finalitzat, i  d’aquest  pla el Parc i el grup de 
Treball podran definir i crea eines per comunicar els valors dels Parcs del Garraf, 
Olèrdola i Foix i l’àmbit CETS. Esperem que es pugui presentar de forma 
presencial sinó, haurà de ser de forma telemàtica.  
 

 3.2.2 Sensibilització a usuaris del sector nàutic  
 
Consolidar el Grup de Treball del litoral.  
Caldria preparar un e-mail a tots els participants a la primer Grup del litoral, 
explicant la voluntat de voler seguir amb el grup, i fer retorn de les fitxes que van 
omplir (que ens va fer arribar Repte). 
Caldrà demanar si volen participar de forma telemàtica o mirem de fer-ho de forma 
on-line ( potser el grup no és prou madur per treballar on-line). Els hi podem 
preguntar. Sofia Paricio mirar de preparar el correu.   
 

 5.1.3 Elaborar el “Pla d'educació ambiental 2020 
 

Finalització del Pla d’educació ambiental 2020 
El Pla d’educació ambiental va més lent que el Pla d’Educació ambiental, per tant 
esperem que durant aquest any 2020 es pugui finalitzar, però no es podrà 
presentar fins el 2021. 
 
 
BLOC 3: Interacció sector públic i privat 
 

 1.2.1 Identificar els recursos turístics de l'àmbit CETS  
 
Presentació del llistat de recursos turístics CETS i fer-ne difusió a la web a 
través d’un mapa, publicació 
Cal acabar d’enllestir amb els membres del BLOC3 el llistat de recursos turístics, 
per tal d’elaborar un mapa/ publicació d’aquests i fer-ne promoció.  
Agnès Manchón mira de demanar-ho als tècnics. 
 

 5.1.2 Definir un “nou” model de punts i centres d'informació  
 

Inauguració de l’Aula de Natura i habilitació d’una zona d’esplai a la Pleta.  
Un cop inaugurada l’Aula al passat mes de març, esperem poder seguir amb les 
activitats un cop finalitzi l’estat d’alarma. Queda pendent la instal·lació de 4 taules, 
que estan pendent de l’aprovació del pressupost. Rat Cabré ens anirà informant. 
 

 7.1.1 Mantenir i millorar el programa "Parc a Taula"  
 



  

62  

Memòria 2019 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

Seguir implementant les millores del PaT, fer èmfasis els projectes de XPN i 
Salut i inaugurar el Portal responsive.  
Cal seguir implementant el programa de millores PaT, però desprès de la situació 
que estem vivint caldrà reforçar tots els projectes relacionats amb Natura i Salut. 
Cal (amb urgència) inaugurar el nou portal Parc a Taula amb l’actualització dels 
membres del programa. 
 
 
BLOC 4: Actuacions de gestió interna 
 

 4.1.2 Incorporar la informació als mitjans i canals digitals 
 

Actualització de la web de Turisme Sostenible de la Xarxa de Parcs. 
Cal introduir la memòria 2019 i les actuacions realitzades aquest 2019. Així com 
seguir fent difusió d’aquesta web. Agnès Manchón ho gestionarà per introduir a la 
web. 
 
 
Situació Covid i Post Covid. Com ens reunim amb el Grup de Treball, 
Subgrups i Fòrums permanents? 
 
De moment els farem arribar la present acta, i els hi proposem fer una 
convocatòria telemàtica del tipus informativa, per explicar l’estat de la CETS.  
Agnès Manchón mirarà quin es el millor programa per fer aquesta reunió i farà la 
convocatòria. 
 
 
Situació Fase II 
 
De la trentena d’empreses que van assistir a la sessió inicial, deguda a la situació  
COVID, un gran volum d’empreses no han seguit amb el projecte. 10 empreses i 4 
administracions han confirmat l’adhesió al projecte, la resta han informat que 
aquest any no podran adherir-se al projecte. 
 
Sobre la situació del Chek List per a Punts d’informació i museus (administració), 
Ja tenim un primer esborrany i la setmana vinent es podrà entregar als 
interessants perquè comencin a treballar i si Europarc ho aprova (el més probable) 
aquest any 2020 ja es podran acreditar. 
 
Sofia Paricio tornarà a fer al consulta sobre la sol·licitud de la bústia 
gof.cet@diba.cat. 
 
I sobre el dubte referent si Finques Ferrer ha d’omplir el Chek list de punt 
d’informació o allotjament, creiem que el més oportú és que sigui com allotjament , 
però caldrà parlar amb ells i veure les seves instal·lacions. 
 
La reunió finalitza  a la 13h. 

mailto:gof.cet@diba.cat
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ACTA 16a REUNIÓ Xarxa CETSCAT 
Data: 27 de febrer de 2020 
Lloc i hora: 10-14.30h. Restaurant Cal Carter (Mura. Parc Natural de Sant Llorenç de Munt 
i 
l’Obac) 
 
Assistents: Elisabet Ros (tècnica d’ús públic del Parc Natural del Montseny), Yolanda 
Asensio (tècnica de la CETS del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac), Imma 
Juan (responsable d’ús públic del Parc Natural del Delta de l’Ebre), Sofia Paricio (Cap de 
la Unitat d’Ús Públic i Conservació del Parc del Garraf, Olèrdola i Foix i del Parc Natural 
de Sant Llorenç del Munt i l’Obac), Xavier Grivé (tècnic de Parc Natural de les 
Capçaleres del Ter i del Fresser), Montserrat Solà (tècnica del Parc Natural del Parc 
Natural de la Serra de Montsant), Joan Pijoan (tècnic del Parc Natural de la Zona 
Volcànica de la Garrotxa), Maria Pilar Carabús (tècnica d’ús públic del Parc Natural del 
Montgrí, les Illes Medes i el Baix Ter), Josep Melero (Cap de Secció de Divulgació i 
Comunicació de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals. Diputació de Barcelona) i 
Núria Sendrós (tècnica del Servei d’Espais Naturals Protegits. Generalitat de Catalunya) 
 
Excusen: Lluís Velasco (Cap de la Unitat d’Ús Públic del Parc Natural del Montseny) 
 
Ordre del dia 
 
1. Repàs i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior. 
Es comenta que l’Elisabet va fer aportacions arran d’uns dubtes que la Núria tenia. 
Ningú més va fer aportacions. 
S’aprova l’acta. 
 
2. Incorporació dels companys del Parc Natural de Cap de Creus i dels Ports al 
grup. 
Núria explica que el Parc Natural del Cap de Creus va presentar la candidatura a 
principis d’aquest any (va demanar pròrroga) i que s’espera que abans de l’estiu es 
faci l’auditoria. Si tot va bé, s’acreditarà aquest any. 
Núria va parlar amb la tècnica que porta la Carta, la Montse Pascual, ja que la 
directora s’ha jubilat just aquesta setmana, per explicar-li què fem en el grup 
CETSCAT i preguntar-li si volia format part del grup o, si més no, de moment, anar 
rebent les ordres i les actes de les reunions (la Montse es va incorporar farà un any 
al Parc i s’ha estat situant amb tot el tema Carta). 
La Montse li va dir que li semblava molt interessant, que assistir a la reunió d’avui no 
podia però que miraria de participar en les properes reunions. 
Per altra banda, la companya Salomé Mulet del Parc Natural dels Ports va demanar 
a la Núria de ser inclosos al grup de treball. El Parc Natural dels Ports està fent 
sessions informatives i de dinamització de territori vers la Carta i consideren 
interessant formar part del grup de treball per situar-se més amb la Carta i conèixer 
també com treballen altres espais. 
Tampoc poden assistir a aquesta reunió però intentaran venir a les pròximes. 
Servei d’Espais Naturals Protegits 
 
3. Assistència a les VI Jornadas de la Red de las CETS de España y Portugal. 
Elisabet i Sofia expliquen que han estat autoritzades a assistir a les Jornades. 
Joan i Núria també hi assistiran, donat que participaran fent la presentació d’un cas 
pràctic dins del grup de treball “Com promovem les destinacions d’ecoturisme?” i 
“Com les empreses han de comunicar la Carta als seus clients?”, respectivament. 
Eli pregunta quina és la millor manera per arribar a Sabugal i Joan i Núria diuen que 
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en tren fins a Madrid i que allí han posat un transfer fins a Sabugal. 
Núria passarà a Eli els horaris dels trens que l’organització els ha agafat perquè 
puguin agafar els mateixos. 
Es pregunta si aquestes Jornades substitueixen les de Valsaín. S’explica que aquest 
dubte ja va sortir en l’anterior reunió i que es va preguntar a Europarc España el qual 
va dir que no. Aquesta jornades no substitueixen a les de Valsaín. 
 
4. Estat de la possibilitat d’impressió per part del servei de reprografia de la DIBA 
del document nou sobre la CETS que es va acordar en la passada reunió. 
Josep explica que miraran d’imprimir el document a través del seu servei d’impressió 
sempre i quan s’hi posi el logotip de la DIBA i també el de la Generalitat de la 
mateixa manera que s’ha fet amb altres publicacions (com per exemple amb els 
centres de documentació) però necessita tenir el document en format editable per 
poder col·locar els logos i saber les mides d’impressió. 
Núria explica que li va demanar a la Bárbara (Federació Europarc) el document 
editable i que li va dir que havien tingut un atac informàtic i que havien perdut tota la 
informació. Que si volíem li podíem enviar els logos i ens intentaria fer el muntatge. 
El Josep diu que els logos ja miraran de posar-los ells però el que necessita saber 
són les mides de la publicació. 
Es pregunta qui té aquesta publicació ja que se’n van repartir unes quantes unitats a 
la trobada de Grècia del 2019. Eli, Sofia i Mapi miraran a veure si troben la publicació 
i en aquest cas li faran arribar al Josep perquè tregui les mides d’impressió i format. 
Es recorda que es farà una tirada de 3.000 unitats. 
En el moment de redactar l’acta la Mapi ha trobat una unitat de la publicació i ho 
envia per correu postal al Josep que ja l’ha rebut. 
 
5. Estat check-list de museus i punts d’informació. 
Com que aquest punt és llarg, s’acorda deixar-lo pel final. 
Sofia i Imma expliquen com està el tema del check-list i dels punts d’informació i el 
problema és que no tenen clar qui ha de ser el responsable d’implantar la fase II 
quan es tracta d’equipaments cedits o concessionats. 
Imma explica que, abans de començar a entrar en els diferents punts del check-list, 
cal tenir clars els criteris per a la seva acreditació. Es plantegen tres situacions en 
funció del tipus de gestió: 
Servei d’Espais Naturals Protegits 
a) Quan la gestió dels punts i oficines de turisme es realitza directament per part 
de l’ajuntament. 
b) Quan els punts i oficines de turisme son gestionats en concessió d’una 
empresa privada, i el punt és propietat de l’ajuntament. 
c) Quan els punts i oficines són gestionats per una empresa de serveis però la 
oficina és propietat del parc. 
Núria diu que els equipaments dels ens públics, siguin Ajuntaments, Consells 
Comarcals, Generalitat, etc. en tant que formen part de la fase I caldria que els seus 
equipaments destinats a ús turístic complissin amb les actuacions bàsiques de la 
fase II perquè sinó és incoherent. Estem demanant a les empreses privades coses 
que les administracions públiques no tenim implantant. Hauria de ser el propietari de 
l’equipament qui vetllés pel compliment de les accions de la fase II, ho tingui 
concessionat o no. 
Elisabet no veu clar que, en el primer cas, si les oficines i punts d’informació són 
gestionats directament pels ajuntaments es puguin acreditar com a fase II. La 
metodologia de la fase II està pensada per acreditar empreses i s’hi s’obrís 
l’acreditació a ajuntaments es perdria el sentit i es desprestigiaria la mateixa fase. Tot 
i així està d’acord amb la Núria que és important incidir en el compliment de les 
actuacions bàsiques d’aquests punts d’informació, però s’hauria de buscar una altra 



  

65  

Memòria 2019 CETS Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 

fórmula. Els ajuntaments ja els tenim “acreditats” amb la fase I, ja són de la Carta per 
dir-ho així. Una manera de visibilitzar-ho és a través de la placa que es va preparar 
de municipi compromès amb la CETS que ja vam treballar durant el 2019 en el 
mateix grup CETSCAT. De la mateixa manera pensa la cap de l’Oficina Tècnica de 
Parcs Naturals de DIBA, Joana Barber i Lluís Velasco. En Josep també se suma en 
aquest criteri, tot i que creu que hauria de ser EUROPARC qui donés els criteris a 
seguir en aquest punt. Però potser una sortida fàcil al que es comenta aquí i en 
especial pel punt a) seria deixar a discreció de l’ajuntament acreditat que, si vol 
identificar els seus punts d’Informació propis com a pertanyents a la CETS (amb una 
placa a l’ús), ho pugui fer sempre que acompleixi el chek list establert a tal efecte. 
L’ajuntament ja és CETS, com diu l’Eli. I els seus equipaments també. Es tracta de 
facilitar a aquells municipis que vulguin que als seus equipaments es visibilitzi 
clarament la seva pertinència a la CETS, ho pugui fer. 
Elisabet considera que cal acreditar una empresa per la gestió que fa d’un 
equipament, com passa amb l’acreditació d’empreses per la gestió d’una escola de 
natura, per exemple. En cap cas s’acredita la instal·lació. 
Yolanda pensa en aquest sentit també. Pensa que la fase II està pensada per les 
empreses i els municipis participen en la fase I. Per tant, el check list proposat pel 
Josep o bé tal com ho recull la Núria, a aquells municipis que vulguin afegir els seus 
Punts d’Informació a la CETS em sembla un bon canal. Al intentar encabir als 
ajuntaments dins de la Fase II, es pot obrir una caixa de Pandora en d’altres casos, 
que penso, podríem acabant desvirtuant el model CETS, tal com està concebut. 
Xavi comenta que no entén perquè aquest debat l’hem de tenir nosaltres quan 
sembla que hauria de ser la pròpia Federació o Europarc Espanya. 
La majoria assenteix dient que té raó però que la Carta té aquestes coses. 
Imma enviarà per correu electrònic un breu resum de totes les opcions que planteja i 
la seva opinió de cada una d’elles. 
Servei d’Espais Naturals Protegits 
 
6. Estat curs de verificadors que organitza DIBA. 
Sofia i Josep expliquen que pel 2020 no serà possible realitzar el curs i que miraran 
per fer-lo al 2021. Josep comenta que ha de mirar si ho podrà passar dins el 
programa de formació de la DIBA, o bé s’haurà d’intentar fer a banda. Pregunta de 
quin tipus de curs i import estem parlant. 
Núria li comenta que el cost és d’uns 3.000 € que inclou el desplaçament, 
allotjament, un dia de teoria i un de pràctica. De totes maneres, enviarà el programa i 
la factura del curs que va pagar Generalitat al Josep perquè s’ho miri i aquest ho 
passi al responsable de Formació de l’OTPN. Amb tot, ja es diu que seria cara el 
2021 
Xavier pregunta qui pot fer el curs. Se li diu que els curs va dirigit al personal del Parc 
que treballa amb la Carta, oficines de turisme que treballen amb el Parc i 
assistències tècniques que portin la Carta. 
Yolanda pregunta com està, o com es concreta, la via de poder ser 
auditor/verificador d’empreses si s’ha acompanyat a un auditor/a a fer verificacions. 
S’acorda que la Núria pregunti al Javier com està aquest punt i de quina manera es 
demostra el fer de l’acompanyament, i si es dona certificat també de verificador. 
Sofia pregunta si Europarc emet un certificat per a les persones que han fet el curs 
de “verificadors de la fase II de la Carta”. Se li respon que les persones que van fer el 
curs que va organitzar la Generalitat i li ho van demanar al Javier, aquest els va 
enviar un certificat en format word que acreditava que havien fet el curs. 
 
7. Incorporació dels punts d’informació acreditats via CETS al SIEQ i al nou Visor. 
Núria explica que en la darrera reunió d’ús públic i turisme la companya que està 
treballant en la migració de la web van ensenyar-los el nou visor amb el que es 
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podran veure els equipaments dels parcs. 
S’ensenya aquest nou visor i s’explica que també s’utilitzarà per la capa dels parcs i 
empreses CETS. Així que substituirem el nou visor per aquest altre, que és més 
amigable 
Núria diu que la Montse va preguntar a la reunió d’ús públic i turisme si els punts 
d’informació acreditats pel Parc havien d’estar en la capa d’equipaments. 
El grup debat i la majoria està d’acord en que aquests punts no són equipaments 
com a tal i no es poden posar a la capa d’equipaments. Per tant, no es proposarà la 
seva inclusió com a equipament. 
Joan pregunta si està previst incorporar els itineraris que promou el Parc en la capa 
d’equipaments. Núria explica que es va acordar que les rutes es penjaran en un 
compte wikiloc per a tots els Parcs de DTES. Sota un mateix compte es penjaran les 
diferents rutes dels Parcs. 
Joan proposa que independentment que es creï el compte general de wikiloc també 
es podrien posar a la capa d’equipaments. S’estudiarà. 
Eli, Yolanda, Xavier Grivé, Josep, Joan i Núria debaten sobre els pros i contres de 
wikiloc. 
Josep explica que des de la DIBA també estan estudiant tenir un compte propi a 
wikiloc. La idea seria aixoplugar aleshores sota aquest landing propi, tots els 
itineraris dels parcs de la XPN. Però també estan parlant de fer-ho amb Turisme 
DIBA i tenir un landing comú 
Mapi i Xavier expliquen que les rutes promogudes pel “seu” Parc estan a l’app 
“Natura Local”. 
Xavier comenta i completa a posteriori que tant al web com a l’aplicació hi ha un 
perfil del PARC NATURAL DE LES CAPÇALERES DEL TER I DEL FRESER, on hi 
ha 18 itineraris, que són els 18 recorreguts que des del Parc han escollit com a 
interpretatius. 
El finançament de la implantació de l’acció s'ha fet en dues fases: 
o el 2017, a través d'un ajut d'Espais Naturals Protegits, en què es va finançar 
el 90 % de l'actuació. El 10 % restant l'assumia el sol·licitant mateix, Natura 
Local. Aquí es van incorporar els primers set itineraris a l'aplicació. 
o el 2019, a través d'un ajut de la Diputació de Girona, es van incorporar els 11 
itineraris següents, i a més es va fer la traducció de tots els continguts al 
castellà, anglès i francès. L'ajut en va pagar el 90 %, i el 10 % restant el va 
aportar el Consorci d'Espais d'Interès Natural del Ripollès, entitat de gestió 
forestal i conservació que també té competències sobre l'actual territori del 
Parc Natural. 
En tots dos casos, l'acció va ser dirigida i coordinada pels tècnics del Parc 
Natural. 
El manteniment d’aquests itineraris a l'aplicació és assumit actualment íntegrament 
pel Parc Natural, però és molt elevat i caldrà renegociar-ho o trobar alguna solució 
que descarregui de part d'aquesta despesa el pressupost del Parc. 
Eli diu que en el cas del Parc Natural del Montseny han estat alguns ajuntaments els 
que han inclòs diferents rutes del municipi a la app de Natura Local i són ells 
mateixos els que paguen la corresponent part a l’empresa. Tot i així des del parc s’ha 
recomanat, i així s’ha fet, que les rutes promogudes siguin la dels itineraris del Parc. 
Josep i Eli expliquen que la DIBA té una app pròpia i Joan els pregunta el volum de 
descarregues. No ho saben. 
Al moment de redactar la reunió Eli aporta la dada que durant el 2019 hi ha hagut 
79.786 descàrregues de la app i 557.624 visualitzacions. 
Mapi diu que ells sí saben els volum de descarregues de l’app natural local i que és 
alt. 
Josep pregunta si en la capa d’equipaments també hi ha previst que s’incorporin els 
equipaments dels espais naturals protegits que no són de DTES tal i com es va 
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preveure fa temps i així es va treballar en la taula d’ecoturisme. Núria diu que li va 
semblar entendre que sí i que el millor és que el Josep es posi en contacte amb la 
Marta Moratonas. 
Joan explica que la Diputació de Girona va aconseguir un PECT amb l’objectiu de 
tenir en un mateix sistema web tots els itineraris de les comarques gironines. 
En el projecte hi participen, en principi, tots els consells comarcals de la província de 
Girona i s’encarreguen d’elaborar la cartografia. 
En el cas de la Garrotxa ho fa Turisme Garrotxa. 
El projecte té dos objectius: tenir la base de tots els itineraris (a peu, bici, cavall) per 
poder elaborar un Routing, és a dir, que els visitants del web puguin programar els 
seus itineraris a partir de la xarxa de senders independentment de si són de parcs, 
ajuntaments, Itinerànnia, Diputació, etc. i vincular el patrimoni cultural a aquets 
itineraris. 
El que demanen és un seguit de punts amb els elements culturals que vinculen 
directament a l’itinerari al moment de demanar informació. 
El projecte es troba en el punt d’elaboració de la cartografia i pel que sap hi ha 
comarques que van més avançades que d’altres, depenent de la implicació del 
personal del Consell. 
 
8. Presentació curs de “Bon coneixedor del Parc” dels ENPE de DTES Generalitat. 
Els companys de la Generalitat expliquen que és el curs de “Bon Coneixedor” i com 
es dissenya i gestiona. 
Expliquen perquè el van titular “Bon coneixedor”, que any a any es van sumant més 
parcs a realitzar el curs i que en tots els casos és un èxit i la gent ho agraeix molt. 
El curs consta d’una part comuna igual per a tots els parcs que va entre 10-12 h i del 
qual hi ha un dossier fet i una presentació feta (un ppt) que cada Parc es pot adaptar 
a la seva manera, i una part específica d’entre 90-120 h que cada Parc treballa 
individualment. 
Hi ha parcs, que fan el curs cada any, altres cada dos anys. etc. Depèn de la 
demanda i de la capacitat del Parc per organitzar el curs ja que porta molta feina, 
sobretot el primer any. 
Hi ha parcs que organitzen el curs directament i altres, com la Garrotxa, que ho 
externalitzen. 
La majoria contracten experts per a què puguin fer temes més específics, sobretot 
tema de conservació. 
El curs combina una part teòrica amb una part pràctica. Es fan diverses sortides per 
conèixer diferents indrets, rutes i equipaments de l’espai. 
Cal tenir clar que això, ara per ara, no és formació reglada. Només en el cas del Parc 
Nacional està més reconegut i sense el curs no es pot fer guiatges dins el Parc. 
Per les persones que han superat el curs el Parc els dona un certificat emès pel propi 
Parc. 
Mapi diu que ells fan un carnet de “Guia de bon coneixedor” per a que les persones 
que han fet el curs puguin anar identificats com a “guia” del Parc. 
També explica que ells fan el curs de “Guia de bon coneixedor” que dura 80 h i 
també fan un curs específic del medi marí per les empreses que fan activitats 
d’immersió i snorkel que dura 40 h i ara faran per primera vegada un curs específic 
nàutic de 40 h dirigit a empreses que fan excursions per mar i costa. 
El preu del curs també varia d’un espai a un altre. Anant des dels 50 € del Parc 
Natural del Montsant als 300 € del Parc Natural de la Zona Volcànica de la Garrotxa. 
Servei d’Espais Naturals Protegits 
També s’explica que alguns parcs també fan el curs de punt d’informació (aquí 
“s’acredita” l’empresa”, no la persona que ho fa) i que es tracta d’una versió reduïda i 
una adaptada de part del curs de “Bon Coneixedor”. 
Els companys de la DIBA diuen que ells no aquest tipus de curs. La Sofia explica que 
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al Parc del Garraf fan formacions específiques d’un dia. 
Yolanda pregunta si des de la DIBA hi ha la intenció de fer aquest curs i Josep diu 
que s’ha de parlar. 
L’Eli comenta que per al personal dels centres i punts d’informació, també per 
empreses de la Carta, es fa una formació específica relacionada amb l’atenció al 
públic i no tan relacionada amb la millora dels coneixements i la gestió del parc. Si 
que es realitza una jornada/jornades de coneixement del territori però no en el mateix 
format que s’ha explicat en altres parcs. 
S’acorda fer una carpeta al OneDrive sobre el curs per a que entre tots anem penjant 
documentació referents als cursos per a consulta. 
 
9. Torn obert de paraules. 
La reunió es tanca quan són les 13.45 h. Seguidament es fa una visita guiada al Molí 
del Mig, un equipament inclòs en al CETS del Parc Natural. 
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ACTA 17a REUNIÓ Xarxa CETSCAT 
Data: 11 de maig de 2020 
Hora i lloc: 9.30-12.00h. Reunió online via jitsi Meet. 
 
Assistents: Elisabet Ros (tècnica d’ús públic del Parc Natural del Montseny), Yolanda 
Asensio (tècnica de la CETS del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac), Imma 
Juan (responsable d’ús públic del Parc Natural del Delta de l’Ebre), Sofia Paricio (Cap de 
la Unitat d’Ús Públic i Conservació del Parc del Garraf, Olèrdola i Foix i del Parc Natural 
de Sant Llorenç del Munt i l’Obac), Xavier Grivé (tècnic de Parc Natural de les 
Capçaleres del Ter i del Fresser), Montserrat Solà (tècnica del Parc Natural del Parc 
Natural de la Serra de Montsant), Joan Pijoan (tècnic del Parc Natural de la Zona 
Volcànica de la Garrotxa), Josep Melero (Cap de Secció de Divulgació i Comunicació de 
la Gerència de Serveis d’Espais Naturals. Diputació de Barcelona), Salomé Mulet 
(Tècnica del Parc Naturals dels Ports), Montse Pascual (Tècnica del Parc Natural del 
Cap de Creus) i Núria Sendrós (tècnica del Servei d’Espais Naturals Protegits. 
Generalitat de Catalunya) 
 
Ordre del dia 
9.30 h - 12.00 h: 
 
1. Repàs i aprovació, si s’escau, de l’acta anterior. 
S’aprova l’acta. 
 
2. Valoració de la situació que ha deixat i deixarà el COVID vers sector turístic. 
En aquest punt es comença fent una valoració del seminari web “Creando alianzas en 
territorios Natura 2000 con la Carta Europea de Turismo Sostenible" que va organitzar la 
Federació d’Europarc i va tenir lloc el 28 d’abril. 
La majoria del grup va connectar-se al seminari i en general la valoració que es fa és que 
va ser un seminari molt generalista sobre la Carta. Per una banda, el Javier va fer una 
explicació sobre la Carta –què és, metodologia i fases- i, per altra banda, la Cati va 
presentar la implantació i els beneficis de la Carta al Parque Regional de Sierra Espuña. 
Eli valora molt positivament el fet que s’haguessin connectat més de 350 persones perquè 
això vol dir que hi ha molt interès per la Carta i que es va arribar a molta gent. 
Es comenta la intervenció de l’Imma sobre la incertesa o preocupació davant la situació 
que es pot donar als espais naturals protegits (col·lapse, no capacitat de gestió, lloc que 
ocuparà l’ecoturisme etc.) i que per manca de temps no es va poder debatre i que va 
donar peu a que l’organització comentés que igual se n’organitzava un per tractar aquest 
tema. 
Link al seminari en línia: https://youtu.be/0ECnxVFMhfg 
Entrant a valorar la situació actual fora del context del seminari, Imma comenta que hi ha 
una bona expectativa per part de les cases rurals perquè preveuen tenir molta més 
demanda que altres anys però en canvi el sector de les empreses d’activitats està molt 
preocupat perquè no sap com anirà. 
Eli diu que les empreses del Montseny estan molt preocupades en general i que els Parcs 
també per l’allau de gent que pot haver-hi. 
Joan també comenta que ells també estan preocupats per com anirà la desescalada i 
explica que el Patronat de Turisme Costa Brava va fer una enquesta a tots els seus afiliats 
i que les respostes sorprenen, per exemple, sobre les cancel·lacions la majoria va 
respondre que han tingut molt poques cancel·lacions pels mesos d’estiu. 
Joan enviarà els resultats de l’enquesta al grup (a data de l’acta ja ha enviat la informació) 
Surt el tema dels diferents protocols sobre com actuar o dur a terme l’activitat amb les 
mesures de prevenció de la COVID que està coordinant l’ICTE i que han anat arribant per 
diferents vies. 
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Per una banda, hi ha els protocols per a les diferents empreses del sector turístic, 
protocols que ja han estat aprovats per l’CITE (Eli els enviarà) i, per altra banda, hi ha el 
protocol d’espais naturals protegits que encara està en elaboració i que segons previsions 
s’ha d’aprovar el dia 15. 
Núria explica que aquests protocols de l’ICTE són uns protocols generals i que després 
cada comunitat autònoma els ha de fer aterrar. A Catalunya i en els cas dels protocols per 
empreses del sector turístic, és el Departament d’Empresa i Ocupació qui està treballant 
en ells. Ha creat un total de 6 grups de treball per treballar els protocols de l’ICTE i 
adaptar-los i completar-los amb la casuística de Catalunya. 
Josep i Núria apunten que en la darrera Taula d’ecoturisme es va parlar de que cap dels 6 
grups preveia tractar específicament les activitats al medi natural i que finalment sí s’ha 
creat un grup per elaborar protocols per aquestes activitats. Núria informa que ella 
participarà en aquest grup a petició expressa de la seva cap de Servei a la Direcció 
General de Turisme. 
Salo comenta que aquests dies reben moltes preguntes relacionades amb el turisme i la 
situació COVID i que el Parc no és competent sobre moltes de les matèries per les quals 
pregunten. Ho deia perquè al protocol o difusió que es dissenyi es reculli clarament a qui 
adreçar els dubtes/preguntes. 
Montse Pascual aprofita la seva intervenció per presentar-se i explica que des del Parc 
Natural del Cap de Creus no s’han posat en contacte directe amb les empreses però sí 
que li han fet arribar que els centres d’immersió es plantegen no obrir aquest estiu perquè 
la majoria del seu públic és estranger i si aquest no ve no els surt a compte obrir. 
També explica que ells han tingut molt de moviment en passar les curses de muntanya 
que hi havia previstes per aquesta primavera a la tardor. Eli també apunta que a ells els 
ha passat el mateix i que creu que algunes igual s’hauran d’anul·lar. 
S’aprofita la presentació de la Montse Pascual per presentar la Salomé Mulet i es fa una 
ronda de presentacions. 
Vist tot l’exposat la Núria fa una proposta per crear una minicampanya comunicat iva per 
promocionar les empreses CETS ara que el turisme que s’espera a curt termini serà 
turisme de proximitat i justament és el públic on podem arribar ara per ara amb els mitjans 
dels que disposem. 
Josep comenta que DIBA i Generalitat poden preparar aquesta minicampanya 
conjuntament. Fins i tot comenta que el seu equip pot donar un bon recolzament ja que 
tenen capacitat pel muntatge de recursos gràfics. Es fa esment de fer un vídeo 
promocional específic de les empreses CETS. 
S’acorda que Josep i Núria faran un primer disseny d’accions comunicatives que després 
compartiran amb tot el grup. 
Es proposa fer una reunió virtual amb els representats de les empreses Carta i poder 
parlar directament amb ells i valorar conjuntament la situació actual i alhora veure quina 
comunicació els pot ajudar més. 
S’acorda fer aquesta reunió. Núria prepararà una primera proposta de temes a parlar i 
farà una proposta de dates per tal que el grup faci les aportacions pertinents. 
Per a les empreses que encara no han entrat en la fase II es proposa que el Parc proposi 
participar a aquell empresari o empresaris que veuen que poden donar una visió més 
integradora de la situació al territori i que són més participatius. 
(Arran de l’esborrany del protocol de l’ICTE sobre els espais naturals protegits que va 
enviar Europarc es veu que hi ha molts companys del grup que no estan a la llista de 
distribució del Javier pels temes Carta. 
Núria enviarà un email al Javier per a que inclogui a la Yolanda, a les Montses, a la Salo, 
a JM Forcadell, al Xavier i al Josep) 
 
3. Validació de mesures per acreditar les oficines de turisme i museus. 
Imma explica el treball que han estat fent amb la Sofia –Sofia matisa que també ho va 
treballar amb l’Agnès i l’equip de Repte- per elaborar el checklist per a l’acreditació de 
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museus i oficines de turisme independentment de qui els gestiona. 
Divendres a la tarda la Sofia va enviar per email la versió del checklist que havien treballat 
amb Imma i es pregunta al grup si se l’han pogut mirar. Ningú s’ha pogut mirar a fons el 
treball que han fet pel que Núria proposa donar de termini fins divendres dia 15 perquè el 
grup pugui fer aportacions i les faci arribar a la l’Imma i la Sofia. 
Eli comenta que a la web d’Europarc ja hi ha penjats els nous checklist que es van 
treballar mesos enrere i que la sorprèn que no hi hagi hagut cap comunicació oficial per 
part d’Europarc dient que ja estan disponibles a la web. 
En aquest punt es fa un parèntesi i es generen unes reflexions/debat sobre si el seminari 
de la Red Ibèrica de la Carta que s’havia de fer a Sabugal (Portugal) al març i que en 
principi van dir que el passaven a octubre-novembre i el seminari a nivell espanyol que es 
feia cada any a Valsain al juny, s’acabaran fent aquest any o s’hauran de postposar al 
2021. 
El que està clar és que donada la incertesa actual sobre què es podrà fer i què no, si es 
podrà viatjar a altres països o no, si ens podrem reunir un nombre gran de persones o no, 
etc., tot està a l’aire. 
Donat que Salo i Montse Pascual són noves al grup i no saben res d’aquestes seminaris 
se’ls fa una breu explicació de cada un d’ells. 
 
4. Valoració del seminar en línia d’Europarc “Creando alianzas en territorios Natura 
2000 con la Carta Europea de Turismo Sostenible". 
Aquest punt ja s’ha valorat dins el punt 2. 
 
5. Proposta d’iniciatives per impulsar empreses CETS en la situació actual. 
Part d’aquest punt s’ha valorat dins els punt 2 i s’ha acordat que es treballarà una petita 
campanya de promoció de les empreses CETS. 
Yolanda planteja que es podria condonar o subvencionar per aquest any el cost 
d’acreditació o renovació que les empreses han de pagar. Núria explica que la situació de 
cada parc és tant diferent que aplicar una mesura així a nivell de tots els parcs no és 
possible perquè en el cas dels parcs de DTES no tots fan pagar per acreditar-se o 
renovar-se i els que fan pagar ho fan per diferents vies i a un preu diferent. 
Es conclou que aquesta mesura proposada per la Yolanda cal que es treballi a nivell de 
cada administració. 
 
6. Pròxima reunió, 18a reunió CETSCAT, al Parc Natural de les Capçaleres del Ter i 
del Fresser. 
Donat que aquesta reunió s’havia de fer presencialment al Parc Natural del Montsant i que 
a causa de la situació actual no s’ha pogut dur a terme, Montse Solà proposa fer córrer el 
lloc de reunions al calendar i fer la 18a reunió al Parc Natural del Montsant. 
S’acorda fer-ho així. Per tant, si arribat el dia 23 de setembre (dia fixat en el calendari de 
reunions anual) es poden fer reunions presencials; la 18a reunió és farà al Parc Natural 
del Montsant i la 19a, fixada pel 3 de desembre, es faria al Parc Natural de les Capçaleres 
del Ter i del Fresser. La següent, ja el 2021, es faria al Parc del Garraf. 
 
7. Torn obert de paraula: 
- Mesures de desconfinament. 
Eli havia proposat poc abans de la reunió parlar d’aquest punt i és un punt que ja s’ha 
parlat 
en el punt 2. 
- Valoració del nou termini que ha fixat Europarc per presentar les candidatures 
d’obtenció i renovació de la Carta. 
Es comenta que el nou termini fixat per la Federació per presentar la renovació de les 
candidatures –finals de març- pot ser insuficient vist que de moment no es poden fer 
reunions presencials ni se sap quan es podran fer. 
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Garrotxa i Sant Llorenç estan mirant de fer les reunions de treball en línia per anar 
avançant. 
Montse Solà diu que ells just van fer el Fòrum el dia 10 de març i que al nou pla d’acció 
hauran de preveure una acció per realitzar una diagnosi del sector post COVID. 
S’acorda que si en la propera reunió la majoria d’espais que han de renovar la Carta 
veuen que no arribaran a tenir tot el dossier de renovació per finals de març; es farà una 
nova petició de pròrroga a la Federació. 
Montse Pascual explica que ells estan pendents de l’auditoria d’atorgament de la Carta. 
Degut a la situació s’ha anat postposant i en principi ara treballen amb la possibilitat que 
sigui a finals de juliol. 
L’auditora assignada és la Patricia Erola 
- Contracte assistència tècnica de la Carta als parcs de DTES. 
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ACTA DE LA REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DEL GRUP CETSCAT AMB MOTIU DE LA 
REUNIÓ CELEBRADA AMB EL SECTOR EMPRESARIAL EL 27 DE MAIG 
 
Dia i hora: 9 de juliol de 9.30 h a 11.30 h. 
Lloc: en línia via el programa Teams. Ja s’ha enviat l’enllaç. 
 
Temes a tractar: 
1. Presentació de les companyes que s’incorporen al grup CETSCAT. 
S’incorporà a la reunió la Carme Alcàntara, tècnica del Parc Natural del Cadí-Moixeró 
que està gestionant junt amb la Queralt Tor, també tècnica del Parc Natural, l'inici del 
procés Carta. 
La Carme té problemes amb l’àudio i la resta de grup no sent el que diu. En aquest 
sentit, la Carme s’expressa a través del xat del Teams, i la Núria fa la presentació 
pertinent. 
La Núria també explica que s’incorpora al grup la Montse Pascual, tècnica del Parc 
Natural del Cap de Creus que porta l’acreditació de la Carta, però que atès que els dies 
28 i 29 de juliol tenen l’auditoria de certificació de la Carta i que està molt embolicada 
amb altres temes, no participarà d’aquesta reunió d’avui però sí espera fer-ho a les 
properes. 
 
2. Explicació per part de les companyes del Parc Natural del Cadí-Moixeró de la 
situació del Parc vers la CETS. 
La Núria explica que el Parc Natural del Cadí-Moixeró està dinamitzant el territori per 
anar-lo preparant cap a un treball oficial CETS de cara al 2021 i poder presentar 
candidatura el 2021 o 2022 
 
3. Valoració general sobre el desenvolupament de la reunió entre el sector 
empresarial i parcs CETSCAT celebrada el passat 27 de maig: gestió del temps, 
participació i expectatives i realitat dels convocats. 
La Salo comenta que en Josep Maria en va treure una impressió molt positiva. 
La Inma va parlar amb en Josep Bertomeu de l’empresa Polet i li va dir que estava molt 
content de com havia anat i amb ganes d’associar-se amb els empresaris dels altres 
parcs. 
La Sofia comenta que els allotjaments turístics del Garraf, Olèrdola i Foix estan pensant 
en crear una associació. 
El Joan va valorar la reunió amb la Turina de Turisme Garrotxa i, tot i que van veure que 
els ritmes de treball i estat de la qüestió són molt diferents, hi ha la voluntat de treballar 
plegats i que això cal lligar-ho a través d’un estructura més gran, potser no crear una 
associació. però sí lligar-ho d’alguna manera. 
La Inma comenta que en aquestes reunions amb els empresaris es podria incorporar 
algú de l’administració turística. Això també li va comentar Josep Bertomeu, perquè són 
els que tenen la competència com a tal, en turisme. 
En Josep Melero i la Núria pensen que el nexe d’unió entre CETSCAT i els empresaris 
CETS i Turisme ha de ser, i és, la Taula d’Ecoturisme, taula en la que ells participen 
directament junt amb en Joan, en Josep Bertomeu i la Turina. 
No es descarta que si el grup o la xarxa que constitueixen ara per ara el grup 
d’empresaris-parcs CETS es va consolidant en el futur, es pugui convidar més endavant 
a algú de Turisme però, ara per ara,no es creu oportú. Es planteja la possibilitat que 
aquesta trobada conjunta sigui aprofitant la celebració dels Fòrum ENS que es realitzen 
cada dos anys. 
La Yolanda també valora la reunió molt positivament i diu que també va servir per a 
visualitzar la CETS, i que els empresaris vegin que la CETS està en altres territoris i que 
no estan sols en aquest projecte. També van poder interactuar entre ells i compartir 
inquietuds. 
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L’Eli, el Lluís, el Xavier Grivé i la Montse Solà comparteixen la valoració positiva de la 
trobada amb els empresaris i que cal continuar treballant amb ells com a CETSCAT. 
 
4. Situació a dia d’avui de l’activitat dels empresaris Carta: % ocupació, tipologia de 
públic, motivació i duració de l’estada. 
Es fa una ronda d’intervencions parc per parc i les conclusions són aquestes: 
- Les expectatives quant a volum de gent no han estat les que es preveien a 
Capçaleres, Montsant, Garrotxa (?), Cadí (?), 
Sí que s’han complert quant a volum a Montseny i Delta, sobretot pel que fa a ls cap 
de setmana; fins i tot arriben a saturar-se alguns punts i indrets d’aquests parcs; cosa 
que fa que la qualitat de l’estada en aquests espais no sigui l’esperada ni desitjada, 
arribant a situacions de saturació i massificació 
A Sant Llorenç hi va haver un esclat de visitants les dues primeres setmanes de la 
fase de represa però que ara entren en l’època de calor i es pensa que baixarà 
l’afluència de gent. El visitant, però, no para gaire a consumir dins dels establiments 
dels municipis dels Parcs, com feien abans. 
Al Montseny, durant aquest període és quan hi ha menys visitants al parc però això 
ha canviat aquest any. Fins i tot, després de reprendre el programa d’activitats 
guiades, durant aquest període mai s’omplien els grups i aquest any hi ha molta més 
demanda del que és habitual.. 
Els ajuntaments estan organitzant activitats amb empreses per tal de generar 
ingressos per aquestes empreses. 
- L’ocupació en cases rurals i càmpings és alta i es preveu bona pel que falta d’estiu, 
però la dels hotels és més baixa de l’esperat. 
Des del Montseny comenten com ha augmentat la presència d’autocaravanes als 
principals aparcaments del parc. En aquests llocs està prohibit fer-hi estades excepte 
en els llocs condicionats a tal ús i per això s’ha preparat senyalització exprés en 
aquest sentit. 
- Tots coincideixen en què els visitants o turistes que hi arriben generen molt poca 
despesa. 
En Xavier comenta que l’empresariat del Parc de Capçaleres li ha dit que tenien 
reserves d’estrangers que han cancel·lat aquests dies per les notícies del rebrot a la 
comarca del Segrià, ja que els mitjans internacionals ho han fet saber als seus 
conciutadans i es parla de Catalunya en general 
També comenta que el comerç ho està patint molt perquè la gent va amb molta 
prudència i no entra a les botigues. Posa l’exemple de les botigues de roba 
d’esport/muntanya, on la gent no entra a emprovar-se-la com feia abans. 
 
5. Evolució dels projectes que va presentar la Carme Clopés de l’Associació 
d’Empresaris de Montseny. 
L’Eli ha parlat amb la Carme Clopés i explica que van iniciar la campanya a principis de 
juny i que va tenir ressò en diversos mitjans de comunicació i sembla que, de moment, 
està funcionant bé. S’ha premiat els clients amb lots de productes locals i es van donant 
vals regals de visites guiades. El que no poden és discernir qui ha vingut gràcies a la 
campanya i qui no. 
La Núria comenta que estaria bé saber qui entra via la campanya i qui no per saber amb 
dades quantificables quina ha estat la repercussió de la campanya. 
 
6. Carnet del curs de “Bon coneixedor”. 
Núria explica que s’ha fet un carnet per a que tots els parcs el puguin donar a les 
persones que superen el curs de “Bon coneixedor”. 
El carnet té una imatge comuna i juga amb el logo i els colors de cada parc. El disseny 
s’ha basat en el carnet que al seu dia va fer el PN del Montgrí, les Illes Medes i el Baix 
Ter perquè ja que hi havia aquest carnet circulant es volia seguir la mateixa línia 
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mantenint una imatge semblant. 
També s’està pensant en fer un logo perquè ho puguin posar a la web, publicacions etc. 
però aquest és un tema que encara s’ha de parlar en la propera reunió d’ús públic i 
turisme dels parcs del SENP. La Inma i la Montse Solà apunten que el tema logo caldrà 
anar amb cura perquè amb el curs s’acrediten persones i no empreses. Núria diu que tot 
això es parlarà al grup de treball. 
Josep Melero comenta que a la DIBA també els interessa aquest carnet i el disseny 
d’aquest, per tal d’anar més de la mà. Demana a la Núria que li enviï el disseny del 
carnet per parlar entre la seva organització i per veure si lliga amb el Pla de 
Comunicació que han fet per la seva Xarxa de Parcs. Amb tot, mostra reserves en anar 
inventant més logos dels estrictament necessaris. Si cada parc té el seu i està el de la 
CETS, al carnet no en posaria cap altre, tret del de les dues administracions gestores de 
parcs segons pertoqui. 
 
7. Canal únic de comunicació entre els empresaris i parcs Carta per tenir-los 
informats sobre els temes de Turisme i parcs i rebre-ho tot per una sola via 
(ACT?) 
Una de les peticions dels empresaris va ser crear un canal de comunicació perquè se’ls 
mantingués informats sobre les novetats entre turisme i espais naturals protegits. 
Es comenta que al cap de quatre dies de celebrar la reunió amb els empresaris, l’ACT 
va crear un grup de col·laboració entre empresaris que es va fer arribar a tots els 
empresaris que van participar en la reunió. 
La Yolanda pregunta si se sap com ha funcionat aquest grup que va crear l’ACT. La 
Núria diu que no ho sap i que ho preguntarà a la propera Taula d’Ecoturisme, prevista 
pel dia 21 de juliol. 
La Inma diu que aquests dies els empresaris han rebut informació per moltes vies i que 
s’acaben saturant però, tot i així, creu que aquest grup CETSCAT sí ha de tenir un canal 
de comunicació amb les empreses CETS. 
Es genera un petit debat si hauria de ser un canal amb els representants de les 
empreses o bé amb totes les empreses que si vulguin unir. Lluís diu que són dos nivells 
d’intercanvi d’informació. 
Josep Melero diu que caldria veure com es pot articular aquest canal (sigui WhatsApp, 
correu, o Twitter). L’important és decidir com i qui el gestiona i quina és la seva finalitat 
Núria proposa parlar-ho en la propera reunió amb els empresaris i veure també què en 
pensen ells. 
La Salo, proposa que si es pogués estaria bé aprofitar la plataforma de l’ACT perquè la 
CETSCAT hi pogués penjar o fer arribar la informació. Es desconeix si això seria 
possible, i per tant, s’haurà de mirar. 
La Inma diu que, de moment i per donar part de compliment al que demanaven els 
empresaris estaria, bé enviar a tots els assistents a la reunió una llista amb el contacte 
de cada un per si es volen posar en contacte entre ells. 
Núria comenta que cal vigilar amb el tema de protecció de dades perquè no podem 
donar les dades sense abans tenir el consentiment dels implicats. Diversos companys li 
diuen que durant la reunió tothom va estar d’acord en donar les dades de contacte. 
S’acorda que primer s'enviarà un correu demanant autorització per compartir el seu 
contacte i s’enviaran els contactes d’aquells que ens han donat autorització. 
 
8. Valoració i proposta per la trobada presencial amb sector empresarial per parlar, 
entre altres, de: 
- Agència comercialitzadora única i fer intercanvi entre elles. 
- Creació de la xarxa d’empresaris CETS o d’una associació d’empresaris CETS 
a nivell de Catalunya 
Més enllà dels punts a tractar en la futura reunió, aquest punt deriva en un debat sobre 
si és procedent planificar una reunió presencial. Com que hi ha diversitat d’opinions i no 
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hi ha una majoria clara, s’acorda preguntar-ho als empresaris. 
S’acorda que la Núria enviarà un e-mail als empresaris en nom de tot el grup CETSCAT 
amb la llista de contactes (d’aquells que ho han autoritzat) i se’ls preguntarà si 
prefereixen fer la reunió presencialment o telemàticament. 
Sofia comenta ja se’ls hi pot fer una proposta de dates per veure quina disponibilitat 
tenen i que es vagin reservant el dia. S’acorda fer-ho així. 
 
9. Valoració de la propera reunió de CETSCAT, 18a, que segons calendari fixat a 
finals del 2019 hauríem de celebrar el 23 de setembre. 
Atès que es fa aquesta reunió extraordinària, es proposa posposar una mica la data de 
la 18a reunió CETSCAT. Segons la disponibilitat de tots els assistents es fixa la propera 
reunió pel 5 d’octubre. 
Com que no tothom veu clar fer una reunió presencial, s’acorda parlar aquest aspecte a 
mitjans de setembre i en funció de la situació prendre una decisió. Si la reunió es fes 
presencial es faria al Parc Natural de Montsant donat que ja es va posposar abans del 
confinament. 
 
10. Torn obert de paraules. 
Sofia explica que el Javier Gómez està revisant el check-list per a oficines de turisme 
que van treballar Repte i tècniques del Garraf i la Inma i que espera que els digui alguna 
cosa aviat perquè al Garraf, Olèrdola i Foix tenen oficines de turisme que es volen 
acreditar. 
En el moment de redactar aquesta acta el Javier ja ha enviat validat el check-list per a 
oficines d’informació. 
En Joan explica que el contracte d’assistència tècnica de la CETS 2020 encara no està 
signat però que espera que es faci en breu i que el del 2021 ja està tramitat esperant 
que estigui aprovat al gener. 
L’Eli pregunta si els parcs que han d’acreditar empreses amb la Carta preveuen fer les 
visites presencials. Els parcs que han d’acreditar o renovar Carta a empreses són Sant 
Llorenç, Garraf, Olèrdola i Foix, Montgrí, les Illes Medes i el Baix Ter i Montseny. Tots 
faran aquestes visites presencials. 
El parcs que han de renovar Carta (Garrotxa, Montseny, Montsant, Sant Llorenç)diuen 
que van sobre calendari previst i que arribaran a temps a presentar la candidatura de 
renovació. El Montgrí també ha de renovar però no està present a la reunió. 
El Joan proposa que en la propera reunió es posi un punt sobre els processos 
participatius de cada parc perquè cada espai expliqui com ho fa o ho ha fet. 
Tothom ho veu molt interessant i s’acorda parlar d’aquest punt en la propera reunió. 
Sense més intervencions es dona per acabada la reunió quan són les 11:30h
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ACTA 19a REUNIÓ Xarxa CETSCAT 
 
Data: 5 d’octubre de 2020 
Hora i lloc: 11 h-13 h. Reunió en línia via Teams 
 
Assistents: Elisabet Ros i Lluís Velasco (tècnica i cap de la Unitat, respectivament, d’ús 
públic del Parc Natural del Montseny), Yolanda Asensio (tècnica de la CETS del Parc 
Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac), Inma Juan (responsable d’ús públic del Parc 
Natural del Delta de l’Ebre), Sofia Paricio (cap de la Unitat d’ús públic i conservació del 
Parc del Garraf, Olèrdola i Foix), Xavier Grivé (tècnic de Parc Natural de les Capçaleres 
del Ter i del Fresser), Montserrat Solà (tècnica del Parc Natural del Montsant), Joan 
Pijoan (tècnic del Parc Natural de la Zona Volcànica de la Garrotxa), Josep Melero (cap 
de Secció de Divulgació i Comunicació de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals. 
Diputació de Barcelona), Salomé Mulet i Josep Maria Forcadell (tècnics del Parc Natural 
dels Ports), Maria Pilar Carabús (tècnica d’ús públic del Parc Natural del Montgrí, les Illes 
Medes i el Baix Ter), Carme Alcàntara i Queralt Tor (tècniques del Parc Natural del 
Cadí-Moixeró) i Núria Sendrós (tècnica del Servei d’Espais Naturals Protegits. 
Generalitat de Catalunya). 
Convidat: Jaume Salvat (EURECAT, assistència tècnica de la CETS al Parc Natural del 
Montsant) 
Excusen: Montse Pascual (tècnica del Parc Natural del Cap de Creus) 
 
Ordre del dia 
11.00 h - 13.00 h: 
 
1. Presentació de Montse Pascual companya del Parc Natural del Cap de Creus. 
No es duu a terme perquè la Montse no pot assistir a la reunió. Es va excusar al seu 
moment. 
 
2. Explicació per part de la Montse Pascual de l’estat d’acreditació del Parc Natural 
del Cap de Creus amb la CETS per aquest 2020. 
No es duu a terme perquè la Montse no pot assistir a la reunió. Es va excusar al seu 
moment. 
 
3. Presentació i anàlisi en comú de l’estat del sector turístic a l’ estiu de 2020 
(problemàtiques, sobre freqüentació, ocupació, elements positius a valorar,...). 
Tots els assistents coincideixen que aquest estiu hi hagut un gran augment de visitants 
en els espais naturals protegits, un augment de les autocaravanes i furgonetes que 
s’instal·laven a qualsevol lloc, una sobrefreqüentació de molts indrets de l’espai i un 
augment d’un perfil de visitant no acostumat a anar a la natura (sense la vestimenta 
apropiada i amb poc respecte per l’entorn). 
Aquests fets han provocat situacions que han posat en perill la conservació de l’espai, la 
qualitat de la visita i la seguretat de les pròpies persones. 
Josep Melero explica que des de la DIBA estan reflexionant sobre la situació i que s’ha 
proposat fer una campanya de sensibilització dirigida al nou perfil de visitant. 
També explica que estan treballant en models d’ordenances d´ús públic i que ja tenen 
una primera proposta sobre la taula. 
Per tant, començaran a treballar en dues línies: ordenances dels ajuntaments i campanya 
de sensibilització ambiental. 
Núria comenta que hi ha dos aspectes claus en termes d’ús públic: tenir una normativa 
adient que permeti ordenar l’ús públic, i tenir molta més capacitat sancionadora. Dos 
aspectes que són molt deficients en els espais naturals protegits catalans, sobretot els 
que són gestionats per la Generalitat. 
Sofia i Eli expliquen que ells tenen una “guarderia forestal” que fa el servei de vigilància, 
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però que aquests no tenen capacitat sancionadora, com sí tenen els Agents Rurals. 
Josep M. Forcadell explica que el Parc Natural dels Ports ha doblat el nombre de visitants 
aquest estiu i que agafant el que diu el Josep Melero sobre les ordenances diu que hi ha 
un camí a recórrer en el tema de regular l’ús públic per aquesta via. Cal regular municipi a 
municipi. 
Xavier explica la iniciativa que estan duent a terme al Parc Natural de les Capçaleres del 
Ter i del Freser. Ells tenen dos punt negres: la carretera que va de Queralbs a Fontalba, 
junt amb el pàrquing que hi ha a Fontalba –aquest estiu ha sigut un càmping d’alta 
muntanya, amb gent amb tendes, autocaravana etc.-; i l’altre punt és la zona de la central 
de Daió. 
Han iniciat un procés participatiu amb l’estació de la Vall de Núria, propietaris dels 
terrenys, ramaders, habitants de Queralbs, etc. per veure com es podrien regular aquests 
dos punts. 
Xavier comenta que seria adient que tot el que vingui donat per un marc més gran, una 
regulació més general, els donaria més força per després cada parc entrar en detall. 
Eli explica que al Montseny la màxima afluència de gent es dona a la tardor. Per tant, si ja 
a l’estiu ha vingut tanta gent, es preveu que aquesta tardor pot ser molt complicada. 
També comenta que la població local està més sensible i es mostra més en contra de 
l’administració, ja que demana explicacions sobre la situació de tanta massificació i 
comportaments incívics. 
Joan diu que tenen la mateixa preocupació que l’Eli ja que al Parc Natural de la Zona 
Volcànica de la Garrotxa la temporada forta és a la tardor. 
També apunta que aquesta problemàtica de sobrefreqüentació i comportaments incívics 
s’han donat a molts altres espais que no són ENPE, sinó PEIN i que en la majoria dels 
casos no tenen cap equip de gestió al darrera. Motiu pel qual el problema ha estat més 
greu. 
Apunta que les dades que es van donar a la roda de premsa de la Secretària General i 
Direcció General de Medi Natural no són del tot certes. 
Comenta que la gran problemàtica del Parc aquest estiu ha estat el bany als gorgs. 
Alguns ajuntaments com l’Ajuntament de les Planes ho han regulat via ordenances. Diu 
que la Diputació de Girona ha creat un grup de treball sobre gorgs on hi ha el Patronat, 
espais de Girona, etc., i la conclusió és que hi ha d’haver un marc general i després cada 
ajuntament ordeni el seu espai. 
El Lluís ressalta l’esborrany d’ordenança municipal que estan treballant amb un jurista i 
que haurà de permetre fer intervencions sobre l’ús públic via assumpció d’aquestes 
ordenances pels ajuntaments. 
Matisa que els equips de vigilància que tenen als parcs tenen sovint la sensació 
d’impotència perquè al no tenir capacitat sancionadora, si no hi ha un agent de l’autoritat 
en aquell moment, la mala praxis no queda sancionada. 
Comenta el tema de dur els gossos deslligats i la problemàtica que causen als ramats. 
Tot i fer campanyes informatives, segueix sent una problemàtica gran al Montseny. 
Jaume comenta que el fet que els parcs ara estiguin en el punt de mira és una oportunitat 
per a reclamar millores, i posa de manifest que els parcs tenen problemes estructurals, 
econòmics i de planificació. 
Diu que els parcs naturals tenen l’obligació de comunicar els seus valors a la ciutadania. 
També diu que el concepte de “molts” o “pocs” és molt subjectiu, i que calen dades que 
demostrin que un determinat nombre de gent té impacte sobre determinats àmbits. S’ha 
de fer l’esforç de passar de “molts” o “pocs” a saber quin límit pot suportar determinat lloc 
per determinada activitat (capacitat de càrrega). 
Conclou que està molt d’acord amb tot el que s’ha dit i que els processos participatius són 
fonamentals. 
Salo pregunta a Xavier Grivé si pot explicar el procés participatiu que han iniciat a 
Capçaleres del Ter i del Freser. 
Xavier explica que tot just acaben de començar. De moment han fet una reunió inicial per 
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explicar als ajuntaments que tenen els diners per contractar una empresa que els faci el 
procés participatiu. Aquesta tardor preveuen fer un sèrie d’entrevistes a particulars, 
regidors, propietaris forestals i ramaders; principalment del municipi de Queralbs (han 
d’acabar de valorar si inclouen el municipi de Ribes) i després fer un parell de sessions 
participatives a l’ajuntament de Queralbs per valorar les diferents propostes de regulació i 
on es donarà veu a tothom que hi vulgui participar. La decisió no es prendrà en les 
mateixes sessions participatives, sinó que es tindrà en compte el que hagi sortit alhora de 
triar-la. 
Inma comenta que els espais que tenen la CETS tenen ja espais de treball que ja poden 
ser les comissions dels processos participatius. 
Explica que ells estan estudiant amb l’Ajuntament de Sant Carles de la Ràpita i 
d’Amposta tancar les platges amb barreres, i només deixar entrar el públic de manera 
controlada. 
Inma també comenta que les administracions turístiques van fer abans de l’estiu una 
campanya per portar gent als espais naturals i que ara cal parlar amb aquestes perquè 
facin una campanya de sensibilització sobre el medi natural. Inma proposa fer un escrit 
com a CETSCAT per enviar-ho als DG de Turisme i de Medi Natural perquè col·laborin i 
facin una campanya molt més sensibilitzadora sobre el medi natural i, alhora, es creïn 
instruments de planificació. 
Diu que hi ha un part “bona” de tot això i és que els empresaris han fet molts diners 
aquest estiu. Han recuperat part del que havien perdut durant els mesos de confinament. 
Núria explica que fa una parell de setmanes se li va demanar si hi havia algun tema que 
fos susceptible de parlar entre el conseller de Territori i Sostenibilitat i el conseller 
d’Empresa i Ocupació i que precisament va indicar que calia fer una campanya entre els 
departaments de Turisme i Territori de sensibilització sobre el medi natural. Va traslladar 
el mateix que comenta l’Inma. 
Inma insisteix en la idoneïtat de redactar un escrit o inclús simplement enviar l’acta de la 
reunió als DG perquè els arribi, com a grup CETSCAT, la problemàtica i estat del espais 
naturals protegits. S’acorda fer un escrit o enviar l’acta d’aquesta reunió als DG 
corresponents. 
Mapi explica que en els espais marins també hi hagut una hiperfreqüentació en les 
platges i al mar. Al mar hi ha hagut molta gent navegant per l’espai sense títol. Això ha 
generat un impacte a nivell de conservació d’espècies, un augment del soroll i una 
problema de seguretat. 
Josep M. Forcadell esmenta que hi ha molta gent pro parcs que espera que els espais 
naturals protegits facin la feina quant a regulació i que no es pot decebre a aquesta gent. 
També, agafant el que explicava la Mapi sobre la seguretat, diu que la seguretat ha de 
ser un factor per tirar endavant una regulació. 
Explica el cas de la regulació de les gúbies del Parrissal de Beseit. Un cas de regulació 
valenta que va ser molt criticada al seu moment però que s’ha traduït en una millor 
qualitat de la visita, un espai millor conservat, un ingrés anual brut de 150.000 € per a 
l’ajuntament procedents de les entrades i que ha suposat la creació de cinc llocs directes 
de treball. 
http://www.beceite.es/turismo/rutas-por-beceite/parrizal-pesquera-pantano-de-pena/1- 
parrizal/ 
 
4. Presentació i estat del procés de renovació de la CETS 2021-2025 per part de: 
Montseny, Sant Llorenç del Munt, Montsant, Garrotxa i Montgrí. 
Mapi explica el procés participatiu que estan duent a terme per a la renovació de la Carta 
i convida al grup a participar-hi si ho vol. Ho estan fent els dimarts de cada setmana fins a 
finals de mes. En cada sessió fan diferents grups de treball. El procés participatiu l’està 
guiant l’empresa Coperfield. 
Joan explica que ells tenen un grup de treball de 24 persones però per accelerar el 
procés de renovació van crear un grup impulsor (grup de sis persones del grup de treball: 
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Turisme Garrotxa, Trescàlia, Patronat de Turisme Costa Brava i Pirineus, Ajuntament 
Olot-Gerent espai Cràter, Consorci Alta Garrotxa, un representant de les empreses fase 
II). Aquest grup es reuneix cada tres setmanes. 
Han fet un procés participatiu que va començar amb més de 45 entrevistes de deu 
preguntes que van fer a tot tipus de gent. Aquestes entrevistes van servir per fer una 
DAFO i a partir d’aquest van fer una procés de co-creació obert a la ciutadania. S’han 
pogut definir 15 reptes, un d’ells és la major implicació dels ajuntaments. En aquest sentit 
han preparat una sessió exclusivament per alcaldes i regidors per tal d’implicar-los més. 
Esperen tenir l’estratègia i el pla d’actuacions a finals de desembre. Volen vincular els 
objectius del programa d’actuació amb objectius OKR. 
Montse explica que ells es basen molt amb el model del Parc Natural de la Zona 
Volcànica de la Garrotxa perquè la seva Carta també és a nivell de comarca i com que el 
seu grup de treball és de 25 membres i és inoperatiu per treballar dia a dia, també han 
creat un grup impulsor format per la consellera del Consell Comarcal, la part tècnica del 
Consell Comarcal (el Parc treballa molt amb el Consell Comarcal perquè el Consell 
liderava la candidatura UNESCO i la Carta del Paisatge) i Priorat Enoturisme, que és la 
única associació que hi ha a la comarca. 
El grup impulsor s’ha anat reunint setmanalment des de principis d’any. 
Comenta que una de les actuacions que ha quedat pendent del pla d’actuacions anterior 
és l’inici de la fase II i és una actuació que es passa en el nou programa d’actuacions. 
Un dels reptes que també tenen és la implicació dels ajuntaments. 
En aquest moment tenen iniciat un procés de participació que durarà entre octubre i 
novembre per tal de tenir a finals de gener la documentació de renovació preparada. 
Jaume comenta que la fase II implica molta feina i que el retorn potser no es visualitza tan 
com s’espera per la feina que comporta. 
Lluís també recalca la falta de la implicació dels ajuntaments al Montseny i la necessitat 
que ho facin. En aquest sentit, ells fan signar un compromís als ajuntaments i si no el 
compleixen –no participen de forma activa en la Carta de forma regular- queden fora de 
l’àmbit de la Carta. (aquells municipis fora de l’àmbit de l’espai protegit). 
Estan fent tot el procés de renovació de forma telemàtica. Al juliol van enviar un 
qüestionari a tots els membres del Fòrum i han tingut molt bona resposta. En el proper 
Fòrum presentaran els resultats del qüestionari per poder començar a treballar en la nova 
estratègia i pla d’acció. A finals de desembre preveuen tenir tota la informació necessària 
per poder treballar en la documentació a presentar durant el gener i febrer. 
Yolanda explica que al seu parc també els manca més implicació dels ajuntaments i 
probablement una de les noves línies del pla d’actuació serà potenciar aquesta 
implicació. 
Han fet una sessió de treball abans de la situació de la COVID-19 i n’han fet una altra 
telemàtica per anar definint les línies estratègiques i començar a pensar en les línies del 
pla d’acció. Demà tenen una reunió del Grup de treball i al novembre el Fòrum, i en 
aquestes reunions preveuen tenir més informació per anar omplint el pla d’acció. 
Les empreses no volen tenir un representant propi que les aplegui totes, i això és un 
problema alhora de canalitzar el treball amb el sector empresarial. 
Al gener-febrer preveuen tenir la documentació de renovació de la Carta. 
Mapi fa un apunt dient que ells també tenen una falta de participació dels càrrecs electes i 
que estan buscant maneres per implicar-los. 
 
5. Fase II inquietuds i dubtes. 
Xavier pregunta al grup en quin moment creuen que un parc pot iniciar la fase II. 
En general, el grup està d’acord que els punts clau per iniciar la fase II són: 
1. Que l’espai disposi dels recursos humans i econòmics necessaris per tirar-ho 
endavant. 
2. Tenir un conjunt d’empreses engrescades. Que sigui el sector empresarial, ni que 
sigui una petita part, qui demana estar acreditat. 
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Per engrescar les empreses es poden fer jornades informatives dirigides a elles sobre 
la Carta i la fase II (que és, què implica formar-ne part, etc.), explicar-ho al fòrum, al 
grup de treball, dins el curs de “Bon Coneixedor”, etc. Aprofitar, en el fons, qualsevol 
esdeveniment i trobada per explicar la Carta i la fase II. 
Sofia apunta que just ara amb tota la situació de la COVID-19 potser no és un bon 
moment per a què les empreses del sector turístic s’impliquin o responguin 
favorablement a la Carta. 
 
6. Proposta de reunió amb els empresaris CETS dels parcs. 
Núria repassa la proposta d’email per enviar als empresaris proposant-los una nova 
reunió. L’email ja es va enviar al grup a l’estiu, i aquest el va aprovar (l’Eli va fer unes 
aportacions que es van incorporar) però ara la Núria proposa fer la reunió telemàticament 
donada la situació de la COVID-19que hi ha en aquest moment. 
Tot el grup acorda fer la reunió telemàtica cap a finals d’octubre o principis de 
novembre. 
Núria enviarà avui mateix o demà l’email. [En el moment de redactar aquesta acta ja s’ha 
enviat l’email als empresaris] 
Eli proposa reunir-nos uns dies abans de la reunió amb els empresaris per preparar-la.. 
S’acorda que quan es tingui la data de la reunió amb els empresaris, el grup es 
trobarà uns dies abans per preparar la reunió. 
 
7. Acreditar Habitatges d’ús turístic i immobiliàries. 
Inma explica que en la passada reunió es va acordar fer una relació de tipologia 
d’empreses que tenen aquesta línia de negoci. En aquest sentit, Inma exposa una sèrie 
de casuístiques que ella ha trobat que encaixarien dins el negoci de lloguer d’habitatges 
per a ús turístic. 
Donat que la tipologia és molt diversa i que cal dedicar-hi més temps del que es disposa 
en la reunió; s’acorda que l’Inma detallarà en un document les casuístiques que ha 
pensat i entre tot el grup anar completant el document amb altres que se’ns puguin 
acudir i un cop les tinguem totes identificades decidir un dia quines poden acollirse 
a la Carta i quines no. [En el moment de redactar aquesta acta l’Inma ja ha enviat el 
document.] 
 
8. Ús logo Parc i CETS. 
Inma comenta que caldria definir quin ús del logo CETS es permet a les empreses que 
estan acreditades, per evitar que hi hagi un mal ús del logo i que el logo només s’utilitzi 
en aquells suports o llocs i amb l’objectiu que nosaltres considerem apropiat. 
S’acorda que és necessari redactar un document de normes d’ús i Núria es 
proposa per començar a redactar aquest document que podria ser signat pel parc i 
l’empresa. Un cop la Núria tingui una primera proposta la compartirà amb el grup 
per anar acabant de perfilar el document. 
Inma també apunta el tema de l’ús del logo del Parc. Com que aquest tema no és un 
tema propi de la Carta, Núria proposa parlar-ho en el marc dels parcs de la Xarxa de la 
Generalitat ja que DIBA no té logos propis per a cada Parc (només per als consorciats), 
tal i com apunta Josep, i per tant, ara per ara només afecta als parcs Generalitat. 
 
9. Torn obert de paraula. 
- Teresa Pastor, nova responsable estratègia de la CETS 
Núria explica que la nova responsable de l’estratègia de la CETS dins la Federació 
d’Europarc és la Teresa Pastor i que es va posar en contacte amb ella per explicar-li i 
alhora li va demanar si podia participar en una de les reunions CETSCAT. 
S’acorda convidar-la a la propera reunió del grup. 
Josep comenta que ella es troba físicament a les oficines del Parc Natural de la Serra de 
Collserola, cosa que facilitarà el contacte. 
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Núria enviarà el contacte de la Teresa Pastor al grup. [En el moment de redactar l’acta ja 
s’ha enviat el contacte al grup]. 
- Reunió amb el Ministerio sobre la marca XN2000. Constitució del Órgano de 
Coordinación Nacional (OCN) para a la seva implementació homogènia i coherente 
en tot el territori nacional 
Núria explica que el proper dia 8 d’octubre participarà per delegació del subdirector i la 
cap de Servei en la reunió de constitució del Órgano de Coordinación Nacional (OCN). 
Aquest òrgan vetllarà i validarà l’acreditació dels espais Xarxa Natura 2000 i les 
empreses vinculades a aquestes dins el Sistema de Turismo Sostenible Red Natura 
2000. 
També comenta que un dels punts de l’ordre del dia és validar ja la candidatura de 
diversos espais com, per exemple, Somiedo. 
A dia d’aquesta reunió no pot aportar massa més informació i indica que en la propera 
reunió o via email explicarà el que s’ha parlat. [En el moment de redactar aquesta acta la 
reunió ja s’ha fet i s’explicarà el que es va parlar en la propera reunió CETSCAT]. 
- Visibilitat empreses per part de la Federació d’Europarc (tipus visor CETSCAT) 
S’explica que la Federació, concretament la Filipa Lima, va enviar un correu als parcs que 
estan en fase II per si volien enviar tota la informació que demanaven sobre les empreses 
acreditades amb l’objectiu de posar-les en un visor tipus el visor CETSCAT. 
Hi ha persones que no han rebut aquest correu pel que s’enviarà a tot el grup CETSCAT. 
[En el moment de redactar aquesta acta l’Eli ja ha reenviat el correu al grup]. 
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2a REUNIÓ ENTRE REPRESENTANTS DEL SECTOR EMPRESARIAL DELS ESPAIS 
AMB CARTA, O EN PROCÈS D’OBTENCIÓ, I ELS GESTORS D’AQUESTS ESPAIS 
 
Dia, hora i lloc: 3 de novembre de 9 a 11 h, via el programa Teams. 
 
Assistents (es faciliten les dades de contacte, previ consentiment dels assistents): 
Nom Càrrec o en representació de Contacte 
Sílvia Arau Tècnica de Turisme de l’Associació d'Empresaris Turístics del Montseny 
turismemontseny@gmail.com 
Lluís Velasco Cap d’Ús Públic del Parc Natural del Montseny velascobll@diba.cat 
Narcís Coll President de la Junta Rectora del Parc i empresa certificada amb la Carta 
info@hotelmedes.com 
Mª Pilar Carabús Tècnica del Parc Natural del Montgrí, les Illes Medes i el Baix Ter 
mcarabus@gencat.cat 
Turina Serra Gerent de Turisme Garrotxa tserra@turismegarrotxa.com 
Joan Pijoan Tècnic del Parc Natural de la Zona Volcànica de la Garrotxa 
Josep Bertomeu Bertomeu President de l’Associació d’Empreses d’Ecoturisme del Delta de l’Ebre 
deltapolets@gmail.com 
Imma Juan Responsable d’ús públic del Parc Natural del Delta de l’Ebre ijuanf@gencat.cat 
Xavier Juncà President de l'Associació de Comerç i Turisme de la Vall de Camprodon 
xjunca@economistes.com 
José Enrique Alarcón Allotjament rural “Mas d'en Giralt” i productor jealarconb@yahoo.es 
Sofia Paricio Cap de la Unitat d’ús públic i conservació dels Parcs del Garraf, Olèrdola i Foix 
pariciogs@diba.cat 
Marta Domènech Representant de Priorat Enoturisme i propietària i gerent de l’Hotel-Hostal Sport de Falset. 
marta@hotelspriorat.com 
Montserrat Solà Tècnica del Parc Natural del Montsant MONTSERRAT.SOLA@gencat.cat 
Pilar Miró Presidenta de l’Ass. Allotjaments Rurals de la Terra Alta atrta2012@gmail.com 
Josep M. Forcadell Tècnic del Parc Natural dels Ports jforcadell@gencat.cat 
Josep Melero Cap de Secció de Divulgació i Comunicació de la Gerència de Serveis d’Espais Naturals de la 
DIBA melerobj@diba.cat 
Nuria Sendrós Tècnica del Servei d’Espais Naturals Protegits de la Generalitat de Catalunya. Secretaria 
tècnica de CETSCAT nuria.sendros@gencat.cat 
 
Excusen assistència per : 
Xavier Grivé Tècnic del Parc Natural de les Capçaleres del Ter i del Freser parcnatural@alt-ter.org 
Yolanda Asensio Tècnica del Parc Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac asensiogy@diba.cat 
Elisabeth Ros Tècnica del Parc Natural del Montseny rosgel@diba.cat 
 
Ordre i síntesi de la reunió: 
1. Breu introducció a aquesta 2a reunió (5 min) 
La Núria Sendrós (NS) repassa breument que és el grup CETSCAT, explica que en 
aquesta reunió queden representades 150 empreses acreditades, 11 espais naturals 
protegits acreditats i 3 espais que tenen la voluntat d’acreditar-se i, per acabar amb 
aquest primer punt, explica la dinàmica de la reunió. 
CETSCAT: grup format per gestors d’espais naturals protegits acreditats o que estan en 
procés d’acreditació de la CETS (Carta Europea de Turisme Sostenible) de tota 
Catalunya, independentment de l’administració que gestiona aquests espais. 
 
2. Nova ronda de presentacions de tots els participants (10 min) 
Es realitza una nova i breu presentació de cada un dels participants en la reunió. 
 
3. Problemàtica de la sobrefreqüentació dels espais naturals protegits durant 
aquest estiu i aquesta tardor. 
“Com ho heu viscut i esteu vivint les empreses i els espais?” (45 min) 
El Jose Enrique Alarcon (JEA) explica que aquest any han tingut i tenen un perfil de client 
molt diferent a l’habitual, un client molt menys respectuós amb el medi/natura. 
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En el cas de les cases rurals del seu territori la major part de les reserves han estat de 
grups que lloguen la casa per fer festes. Això genera, entre altres, problemes de 
seguretat. 
També comenta que han tingut moltes peticions de retorn de les reserves i aquestes 
només es tornaven per causes de força major (estat alarma), però que això molta gent no 
ho ha entès i ha provocat situacions molt delicades. 
També la gent ha volgut negociar molt els preus de les cases i dels serveis que es podien 
oferir. Una situació que mai abans s’havia produït. 
Aquesta situació ha provocat que els empresaris vinculats al Garraf, Olèrdola i Foix, que 
tenen interès a formar aprt de la CETS, s’hagin començat a associar per fer front a 
aquesta nova realitat. Ja han generat experiències turístiques combinades i han dedicat 
esforços a fer màrqueting per captar un turisme de proximitat que vingui a descobrir els 
recursos culturals i naturals del territori. 
Comenta que l’administració els ha facilitat materials sobre els recursos turístics de 
l’espai, mapes, fullets, normes, etc. 
Per últim, explica que els falten models d’associacions per saber de quina manera cal 
associar-se i com ho han de fer, i demana al grup que, si en tenen, els facin circular. 
Finalment comenta que el preocupa que en aquesta nova situació la CETS deixi de ser 
una prioritat per als empresaris. 
La Turina Serra (TS) també diu que han tingut un augment considerable d’aquest nou 
perfil de visitant. Aquest, però, no s’ha vist tant als establiments turístics però sí com a 
visitant del Parc Natural, especialment gent que venia a passar un dia. 
Vol destacar que quan va començar el confinament van crear una taula de diàleg que 
encara dura, formada per agents turístics, i tècnics de medi ambient, salut, promoció 
econòmica, parc natural, etc. per posar en comú les restriccions, normes i pautes que van 
sortint i fer arribar-ho a tot el sector, ja que hi ha molta confusió entre el que es pot fer i 
que no. 
Diu que el sector privat ha estat el primer que ha defensat que no hi hagi aglomeracions a 
la Garrotxa. 
També han fet una feina d’explicar als mitjans i al sector la diferència entre excursionista 
(visitant d’un dia) i turista (pernocta en el lloc una nit o més) ja que hi ha una comunicació 
per part dels mitjans de comunicació que de vegades fa molt mal al sector. 
El Narcís Coll (NC) explica que ells també han tingut una sobrefreqüentació tant del medi 
terrestre com marí, que el perfil de visitant també ha estat molt diferent i que la durada de 
les estades ha estat més curta. 
Comenta que caldria buscar solucions per preservar aquells punts que han estat 
sobrefreqüentats: posar informadors, buscar i promocionar rutes o llocs alternatius i 
disposar de més coordinació entre empreses i administracions per compartir millor la 
informació. 
La Pilar Miró (PM) explica que ells també han tingut els mateixos problemes que la resta 
de companys. També han tingut un canvi de perfil del visitant, els pobles del voltant del 
Parc Natural van estar totalment col·lapsats durant els mesos de juliol i agost, rius 
massificats amb gent sense prendre precaucions, etc. 
Ells han fet molts reemborsaments perquè han apostat per reemborsar totes les reserves 
que s’havien anul·lat. Comenta que hi ha molta gent que els truca condicionant la reserva 
a saber què passarà, per si al final no poden venir. 
El Josep Bertomeu (JB) diu que ells també han tingut els mateixos problemes i que al 
Delta han aparegut pintades de “Turistes fora” perquè la població local està saturada. 
Comenta que ell creu que aquesta nova situació ha vingut per quedar-se, per la qual cosa 
caldrà establir capacitats de càrrega, limitar l’accés i millorar la coordinació entre 
ajuntaments. 
Apunta que estar acreditat amb la CETS hauria de ser un factor discriminatori positiu 
alhora de limitar l’accés o l’activitat de les empreses dins l’espai. 
L’Imma Juan (IJ) explica que al Parc Natural del Delta de l’Ebre estan treballant amb els 
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ajuntaments i el Ministeri de Costes per limitar l’accés a la platja del Trabucador i la platja 
dels Eucaliptus. Estan mirant de posar una barrera i, alhora, fer pagar per entrar a 
aquestes platges. S’han basat amb el model del parc natural de Formentera (Parc Natural 
de ses Salines d’Eivissa i Formentera). 
Per altra banda, tenen el problema dels esports nàutics a les badies dels Alfacs i del 
Fangar. 
Hi ha hagut un augment de gent a nivell particular i d’empreses que han portat gent a dins 
a les badies i això ha fet que la fauna hagi marxat i les empreses que la posaven en valor 
s’hagin queixat. Dins a la Carta tenen una comissió d’esports nàutics i han començat a 
treballar per regular les activitats dins a les badies i alhora fer una guia de conducta. 
La situació d’aquest estiu ha provocat que accions de la Carta s’hagin avançat. 
La Silvia Arau (SA) també diu que a nivell de Montseny han tingut les mateixes 
problemàtiques però remarca la crispació que hi hagut entre població local i visitants. Això 
ha generat que els turistes s’hagin ofès perquè diuen que se’ls anima anar-hi, però a la 
vegada se’ls culpabilitza. 
Diu que hi ha un problema comunicatiu en aquest sentit i que cal ser molt curosos amb la 
comunicació. Cal incentivar una bona relació entre població local/territori i turisme. 
També vol destacar la oportunitat que s’ha donat a causa del COVID per repensar les 
coses Des de l’Associació van iniciar una campanya de neteja de boscos de ribera. Hi va 
haver poca participació per les restriccions del COVID però tot i així van recollir 60kg de 
deixalles i que hi va haver molta gent que els preguntava quan en tornarien a fer. 
El Joan Pijoan (JP) explica tres accions que han fet i que poden ser d’interès: 
1. Han creat un grup amb les oficines d’informació dels ajuntaments, punts d’informació 
del Parc i les empreses turístiques amb l’objectiu de donar el mateix missatge i tenir 
els mateixos materials per donar aquests missatges. 
2. Han contractat tres educadors ambientals que han realitzat el curs de “Bon 
Coneixedor” del Parc i que es situen en dies de màxima afluència a tres punts del Parc 
i controlen les accions incíviques. 
3. S’ha reprès la Taula de mobilitat en àmbit comarcal. 
El Xavier Juncà (XJ) exposa un tema de valors. Comenta que cada vegada som una 
societat més egoista i incívica i que la COVID-19 ha posat de manifest més que mai 
aquestes actituds. 
A ells els preocupa molt aquest aspecte. Hi ha empresaris que fan les coses molt bé i n’hi 
ha que no, però després les normes els tracten a tots per igual i això crea un malestar i 
una frustració entre aquells que fan les coses bé. 
Per acabar ell també diu que han tingut les mateixes problemàtiques que s’han comentat 
abans, però sí que es diferencien de la resta en què ells tenen un públic molt de proximitat 
i que no depenen tant del turisme estranger. 
El Lluís Velasco (LLV) reforça el missatge de la Sílvia Arau sobre el malestar de la 
població local vers els visitants. A nivell dels municipis del Montseny, hi va haver molt 
moviment per fer alguna cosa i això és el que ha comportat que estiguin treballant amb els 
ajuntaments en la regulació de l’accés del parc natural. 
Explica que el Parc ha reforçat el servei de guarderia, han contractat onze informadors 
més pels caps de setmana i el fet de tancar els accessos un cop els aparcaments estaven 
plens ha funcionat molt bé. 
Explica que els dies que s’han regulat els accessos hi ha hagut un increment del 80-90% 
de l’ocupació del transport públic Bus Parc https://parcs.diba.cat/busparc i que el tema del 
transport públic és un tema clau a l’hora de regular l’accés als espais protegits. 
La NS fa referència a la petició del Josep Bertomeu sobre la possibilitat de permetre que 
només les empreses acreditades amb la Carta puguin treballar/realitzar l’activitat dins el 
Parc. 
Núria explica que, ara per ara, aplicar aquesta restricció és impossible perquè la 
normativa actual no ho permet. 
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El que sí podem fer és comunicar més i millor als usuaris què vol dir que una empresa 
estigui acreditada i que sigui el propi usuari que faci aquesta discriminació positiva al triar 
una empresa CETS davant la resta. 
El XJ diu que cal ser valents per poder tenir i aplicar una normativa que garanteixi un bon 
comportament del ciutadà. 
 
4. Comunicació i promoció de la Carta i dels espais i les empreses acreditades (45 
min) El JB comenta que les pàgines web dels parcs no són atractives turísticament i 
pregunta a la Núria quins canals tenen per poder promocionar les empreses CETS. 
Núria explica que hi haurà en breu una nova web de parcs de la Generalitat i que aquesta 
suposarà un gran salt a nivell visual i alhora tindrà un visor CETSCAT que també serà 
molt més atractiu. 
El JEA comenta la necessitat de la digitalització de les empreses i la necessitat de tenir 
una web-plataforma de comercialització dels serveis i productes d’empreses CETS 
comuna. 
Demana qui ha de i pot liderar i finançar aquesta possible iniciativa i si hi ha alguna 
estratègia de promoció de les empreses CETS en el seu conjunt. 
El Josep Melero (JM) diu que fer una web comuna és molt difícil perquè en ser dues 
administracions diferents (DIBA i Generalitat) cadascuna té la seva idiosincràsia en aquest 
àmbit. A més a més, com a administracions públiques, crear una central de reserves és 
molt i molt complicat (a nivell de Secretaria o Intervenció) perquè ho van intentar amb el 
projecte el “Parc a taula” i no se’n van sortir. No diu que sigui impossible, si no que no 
hauria de ser una iniciativa pública; si no que creu que hauria de ser privada a la qual 
l’Administració donés suport tècnics i econòmic. 
Explica que amb el que sí poden incidir de manera immediata des de les administracions 
és en la sensibilització i informació del visitant. Des de la DIBA estan a punt d’iniciar una 
campanya de sensibilització dirigida a aquest nou perfil de visitant menys cívic, sota el 
lema “Parcs naturals sí, però amb civisme!”. Estan preparant falques de ràdio, baners als 
mitjans digitals, infografies per a xarxes socials, entrevistes a influencers etc. Comenta 
que el desitjable hagués estat fer aquesta campanya a nivell de Catalunya però no ha 
pogut ser. Tot i així, però, posa èmfasi en el treball de coordinació i cooperació que duu a 
terme el grup CETSCAT. 
També explica que la DIBA també fa difusió de la CETS en els seus canals de 
comunicació: 
pàgina web específica de Turisme Sostenible, campanyes publicitàries en xarxes socials, 
fullets per a cada espai CETS, etc. 
I per últim comenta que la DIBA també ha creat una Taula de mobilitat ( a banda de les 
que ja tenen el Montseny i Sant Llorenç del Munt) per treballar aquesta temàtica tant 
important a nivell de la província de Barcelona. 
L’IJ pregunta als empresaris si ells veuen possible que ells creïn aquesta plataforma i 
l’administració els ajudi de manera econòmica d’alguna manera perquè també opina que 
l’administració lideri aquesta plataforma és impossible, ara per ara. 
El XJ diu que està completament d’acord amb el que ha dit el Jose Enrique i diu que 
sector empresarial i el sector públic hem d’anar de la mà. 
Comenta que hi ha una absència de coordinació entre les administracions i això suposa 
un malbaratament de recursos econòmics. 
Hem de ser capaços de posar-ho tot en comú sense perdre la singularitat de cada territori. 
Contesta a l’Imma i diu que ells estan disposats a treballar plegats. 
La TS diu que els clients/usuaris no saben –ni han de saber- quina administració hi ha al 
darrera de cada espai natural i que cal sumar esforços ni que siguem administracions 
diferents. També comenta que l’administració turística, la Direcció General de Turisme 
(DGT)i l’Agència Catalana de Turisme (ACT), és qui hauria de “vendre” els parcs naturals. 
Hi hauria d’haver un únic espai on es donessin a conèixer els espais naturals i les 
empreses d’aquests. 
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Conclou dient que ara mateix caldria posar el focus en la comunicació vinculada a la 
problemàtica de la sobrefreqüentació i en la coordinació amb la DGT per fer que hi hagi 
un únic espai de promoció i que entén que aquest paper li correspon a la DGT. 
El JEA proposa que es faci un projecte d’una app per a la digitalització/contractació de les 
activitats comercials que es realitzen dins al Parc. Una app recolzada per la DIBA, 
Generalitat i els sector empresarial, i finançada per les pròpies institucions públiques. Un 
finançament que es retornaria a les institucions públiques. 
Proposa crear un grup de treball amb la TS, el XJ, el JM, la NS i ell mateix per treballar 
aquesta iniciativa. 
La NS agraeix la predisposició al Jose Enrique a formar un grup de treball però comenta 
que abans de crear-lo cal fer una reflexió interna del grup CETSCAT sobre tot el que s’ha 
plantejat a la reunió d’avui perquè tot i que el grup CETSCAT veu les mateixes necessitats 
i mancances que veu el sector privat, la realitat és que a l’administració hi ha certs límits 
que com a grup CETSCAT no podem trencar. 
La SA afegeix que se suma a la proposta que s’està definint a nivell privat. Diu que de les 
crisis de vegades en surten oportunitats i que cal trobar aquestes sinergies que ajudin a 
visualitzar el sector privat. 
L’IJ comenta que a nivell espanyol hi ha la plataforma https://soyecoturista.com/ i que 
aquesta està gestionada pel sector privat, i el sector públic (el Ministeri per a la Transició 
Ecològica) hi col·labora. 
La NS diu que també cal pensar en quina estratègia se segueix. Hi ha una plataforma a 
nivell espanyol; cal una plataforma a nivell català? Sí? No? Qui la gestiona?, etc. 
El XJ diu que caldria establir un pla temporal al Pla Estratègic i que ha de ser un win-win. 
Un dels requeriments que tots els empresaris demanen al llarg de les seves intervencions 
és COORDINACIÓ. 
 
5. Torn obert de paraula (15 min). 
La NS, en nom de tot el grup, es compromet a donar una resposta ràpida a totes les 
propostes i apel·lacions que han sorgit en la reunió. 
Es comenta que agradaria que la propera reunió fos presencial però caldrà veure com 
evoluciona la situació de la COVID-19. 
I sense més temes a tractar, es dona per acabada la sessió quan són les 11.30 h.
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VALORACIÓ PER PART DEL GRUP CETSCAT DE LES PROPOSTES O IDEES 
PLANTEJADES PEL SECTOR EMPRESARIAL EN EL MARC DE LA 2A REUNIÓ 
ENTRE 
EMPRESARIS I ESPAIS NATURALS PROTEGIS CETS. 
 
El grup CETSCAT s’ha reunit el dia 9 de novembre per a valorar i donar resposta a les 
propostes que el sector empresarial va plantejar durant la 2a reunió entre el sector 
empresarial i els espais naturals protegits (en endavant, ENP o espais) que treballen amb 
la CETS, celebrada el dia 3 de novembre. 
 
CONCEPTES O PROPOSTES FETES PEL SECTOR EMPRESARIAL: 
1. Discriminació positiva de les empreses acreditades amb la Carta. 
1.1 Promoció 
Actualment ja es fa una promoció de les empreses Carta, tant al punts d’informació dels 
espais, com publicacions, web, xarxes socials etc. 
Som conscients, però, que cal millorar alguna d’aquestes eines/canals i treballar una línia 
comunicativa transversal entre la DIBA i la Generalitat (es tracta en el punt 4). 
2.2 Subvencions 
- En les subvencions d’actuacions en ENP de la Generalitat de Catalunya ja hi ha un 
factor ponderatiu que augmenta la puntuació d’aquelles actuacions proposades per 
ajuntaments o empreses acreditades amb la Carta. 
Quan es va treballar la inclusió d’aquest factor ponderatiu positiu a les bases de les 
subvencions també es va estudiar i treballar el poder incloure que es subvencionessin 
actuacions lligades a la Carta però donat que aquestes subvencions estan vinculades 
al PDR no va ser possible posar com a actuacions subvencionables actuacions que es 
requereixen per a l’obtenció de la Carta. 
S’acorda tornar a estudiar amb l’equip que porta subvencions la inclusió 
d’actuacions lligades a la Carta així com la seva promoció i comunicació. 
- La DIBA subvenciona l’acreditació a la CETS a les empreses. 
2.3 Limitar l’exercici de l’activitat dins als Parcs a les empreses acreditades. 
- Tot i que la normativa actual sobre ENP no permet limitar l’activitat dins d’aquests 
espais a determinades empreses, l’equip CETSCAT es compromet a parlar amb el 
servei que gestiona la planificació/regulació en els ENP i explorar, si hi són, vies 
de regulació puntuals. 
- Així mateix, aquesta regulació puntual també s’està mirant, tal i com ja es va 
comentar en la reunió, via ajuntaments. 
 
2. Coordinació entre administracions 
- CETSCAT és una mostra de coordinació entre administracions gestores d’ENP. Tot i 
així, som conscients i estem totalment d’acord amb les queixes rebudes sobre la 
necessitat de més coordinació perquè és evident que hi ha molt camí a recórrer. 
Tal i com es va dir en la reunió, es traslladarà l’acta de la reunió junt amb aquest 
document als superiors més immediats per tal que arribi aquesta “necessitat” a 
posicions que puguin ajudar a facilitar més coordinació. 
- Respecte la coordinació entre les administracions gestores d’ENP i les gestores del 
turisme en sí; des de fa anys hi ha un marc de treball comú: la “Taula d’Ecoturisme de 
Catalunya”. 
Fruit d’aquest treball i relacionat amb la CETS, les empreses acreditades amb la Carta 
teniu l’adhesió a la marca ecoturisme de l’Agència Catalana de Turisme (en endavant, 
ACT) i a 3 marques més que vulgueu totalment gratuïta. http://act.gencat.cat/afiliacioa- 
marques/afiliat-marques-act/ecoturisme/ També, dins els catàleg de promoció de 
l’ACT es destaquen les empreses acreditades amb la CETS 
http://act.gencat.cat/wpcontent/ 
uploads/2020/01/CAT-ECOTURISME-web.pdf. 
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Tanmateix, també som conscients de la necessitat d’anar molt més coordinats. 
En la propera reunió entre empresaris i CETSCAT es mirarà de comptar amb algú 
de la Direcció General de Turisme. 
Es parlarà amb la Direcció General de Turisme per veure si ens pot passar un 
llistat de les subvencions que tramiten i a les quals es podrien acollir les 
empreses CETS. Si ens passen aquest llistat, us el farem arribar tant aviat 
puguem. 
 
3. Web i/o App de central de reserves 
- Aquí hi ha 2 punts essencials: 
o Nosaltres no podem crear ni liderar aquestes eines de centrals de reserves. Ja 
es va comentar que s’ha intentat algun cop i no ha estat possible. 
La creació passa per què els empresaris us uniu i creeu aquesta plataforma via 
web i/o App. L’Administració possiblement us podríem acompanyar i ajudar 
econòmicament d’alguna manera però caldria que vosaltres treballéssiu i 
lideréssiu la iniciativa. 
o Creiem que abans cal que el propi sector empresarial feu una reflexió sobre si 
crear una nova central de reserves és la solució ja que moltes d’aquestes 
centrals de reserves no acaben de funcionar i la relació inversió-retorn potser 
no és la desitjada. O bé, aprofitar iniciatives que ja estan creades com 
https://soyecoturista.com/, portal d’ecoturisme a nivell espanyol i en el qual tant 
les empreses del Delta de l’Ebre com de la Garrotxa hi estan ja representades. 
També cal aprofitar el nou apartat que tindrà la web de la Federació Europarc 
sobre turisme sostenible on les empreses acreditades es publicitaran o el visor 
CETSCAT que en breu canviarà de disseny i guanyarà en atractiu. 
IMPORTANT: en la reunió vam dir que ni la pròpia ACT té una central de 
reserves però ens vam equivocar ja que fa uns anys va poder treure el 
portal/central de reserves “Experience Catalunya” 
https://experience.catalunya.com/ca/ 
Així que a nivell de Catalunya sí hi ha una central de reserves promoguda per 
la pròpia administració turística. 
 
4. Promoció-comunicació 
- A les webs de parcs de Generalitat i DIBA hi ha un apartat de turisme sostenible on 
s’explica la CETS i hi ha el Visor CETSCAT en el que hi ha totes les empreses 
acreditades. 
- A nivell de xarxes socials (en endavant, xxss) pròpies de cada espai –val a dir que no 
tots els espais tenen xxss pròpies- es van donant a conèixer les empreses CETS però, 
tot i així, cal repensar aquesta línia comunicativa i millorar-la per incrementar el 
coneixement sobre les empreses CETS. 
- A nivell de xxss de Xarxa es va donant a conèixer la CETS (què és, què significa, qui 
es pot acreditar, etc) però també cal repensar i millorar aquesta línia comunicativa per 
incrementar el coneixement sobre la CETS i posicionar la “marca”. 
- Aquest 2021 imprimirem i distribuirem dos noves publicacions que expliquen la CETS 
i que significa estar acreditats. 
Fem una petició als empresaris perquè ens passeu informació interessant sobre les 
empreses i accions que feu en relació a la CETS per a que la puguem penjar a les 
webs i a les xxss corresponents. 
Com a grup CETSCAT treballarem en la propera reunió interna sobre la millora de les 
línies comunicatives actuals. 
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ORDRE 20a REUNIÓ GRUP DE TREBALL CETSCAT 
 
Dia, hora i lloc de la trobada: 3 de desembre, de 11 a 13.30 h. Reunió en línia via Teams. 
 
Assistents: Elisabet Ros i Lluís Velasco (tècnica i cap de la Unitat, respectivament, d’ús 
públic del Parc Natural del Montseny), Yolanda Asensio (tècnica de la CETS del Parc 
Natural de Sant Llorenç del Munt i l’Obac), Imma Juan (responsable d’ús públic del Parc 
Natural del Delta de l’Ebre), Sofia Paricio (cap de la Unitat d’ús públic i conservació del 
Parc del Garraf, Olèrdola i Foix), Xavier Grivé (tècnic de Parc Natural de les Capçaleres 
del Ter i del Fresser), Josep Melero (cap de Secció de Divulgació i Comunicació de la 
Gerència de Serveis d’Espais Naturals. Diputació de Barcelona), Montse Pascual (tècnica 
del Parc Natural del Cap de Creus), Salomé Mulet (tècnica del Parc Natural dels Ports), 
Maria Pilar Carabús (tècnica d’ús públic del Parc Natural del Montgrí, les Illes Medes i el 
Baix Ter), Carme Alcàntara i Queralt Tor (tècniques del Parc Natural del Cadí-Moixeró) i 
Núria Sendrós (tècnica del Servei d’Espais Naturals Protegits. Generalitat de Catalunya). 
Convidada: Teresa Pastor (responsable estratègica de la CETS dins la Federació 
Europarc) 
Excusen: Montserrat Solà (tècnica del Parc Natural del Montsant) i Joan Pijoan (tècnic del 
Parc Natural de la Zona Volcànica de la Garrotxa) 
 
Punts de l’ordre del dia 
 
1. Presentació de la Teresa Pastor, nova responsable estratègica de la CETS dins la 
Federació Europarc i invitada a la reunió d’avui. 
La Teresa Pastor es presenta. Explica que estava a FEDENATUR i que aquesta 
organització es va fusionar amb la Federació Europarc fa anys i des de llavors forma part 
de la Federació. 
El seu lloc de treball (oficina) està a les oficines del Parc Natural de la Serra de Collserola 
i des de fa uns mesos ha agafat el relleu del Giacomo Benelli com a responsable 
estratègica de la CETS dins la Federació. 
Explica que ella és la responsable estratègica i que la Federació té contractada a la 
consultoria Ponto Natura (Filipa Lima i Paulo Castro) per a què portin tota la part més 
pràctica/gestió del procés Carta (acreditacions, renovacions, auditories etc.). 
Es fa una ronda de presentació dels assistents per tal que la Teresa pugui conèixer els 
membres CETSCAT. 
 
2. Breu resum de la reunió amb el Ministerio sobre la marca XN2000. Constitució del 
Órgano de Coordinación Nacional (OCN) i acreditació dels primers espais. 
La Núria explica que a l’octubre va tenir lloc la constitució i primera reunió de l’OCN, del 
qual va ser designada membre. 
En la reunió es va repassar breument el sistema d’acreditació de Turisme Sostenible de la 
Xarxa Natura 2000 (en endavant, TS XN2000) i es va passar a valorar i aprovar les 
sol·licituds/candidatures de tres espais: Somiedo, una reserva de Menorca i no recorda 
quin altre. 
Explica que la versió final, aprovada i posada en funcionament del sistema d’acreditació 
de TS XN2000 és un sistema molt millorat respecte versions anteriors i que es demanen 
uns requisits bastant seriosos –posa d’exemple que es demana un Pla d’Ús Públic- i que 
sembla un sistema sòlid, però que caldrà veure com es va implantant perquè ara és aviat 
per fer valoracions. 
Comenta que en acabar la reunió enviarà a tot el grup la normativa del sistema per a què 
qui vulgui s’ho pugui mirar. [En el moment de redactar aquesta acta ja s’ha enviat la 
informació] 
I per últim explica que va preguntar com conviurien totes les “marques”/acreditacions 
actuals 
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(TS XN 2000, CETS, Geoparcs, Reserves de la Biosfera) i que li van dir que la marca 
paraigües seria “Soy Ecoturista” y “Ecoturismo España” y que sota d’aquests hi tenen 
cabudes totes les marques. Des del Ministerio es promocionarà la marca/les dues 
marques paraigües i que les persones veuran que sota d’aquesta hi ha varies 
acreditacions. 
Imma pregunta a Núria que com és que Somiedo que és un Parc Natural s’acull a aquesta 
acreditació i no a la CETS. 
Núria diu que no s’ho havia preguntat i que no en sap el motiu. Diu que mirarà la sol·licitud 
d’adhesió d’aquest espai per veure si treu alguna conclusió. 
[En el moment de redactar aquesta acta s’ha mirat la sol·licitud d’adhesió i en aquesta es 
diu que el Parc Natural de Somiedo estava adherit a la CETS però que al 2018 van perdre 
l’acreditació. 
Pel que sembla, ara han optat per l’acreditació i sistema TS XN2000 ja que el Parc 
Natural és també espai xarxa Natura 2000.] 
 
3. Breu repàs –simplement, si es podrà presentar dins termini o no- de l’estat de les 
candidatures de renovació fase I i II 2021-2025: Montseny, Sant Llorenç del Munt, 
Montsant, Garrotxa i Montgrí. 
El Lluís i l’Eli expliquen que ells preveuen presentar la documentació de renovació de la 
Carta fase I al llarg del mes de març 2021. I pel que fa a la fase II, volien fer la renovació a 
l’octubre d’enguany però degut a la situació actual ho han postposat al febrer de 2021 per 
intentar fer les visites presencials. Si no es poden fer presencials es plantegen fer-les 
virtuals. 
La Yolanda explica que ells preveuen presentar la documentació de renovació de la fase I 
abans de l’1 de març. I sobre la fase II explica que van parlar amb Europarc per veure si 
ho podien postposar i els hi van dir que es donava temps per fer la renovació fins finals 
del 2021. 
La Mapi explica que ells han acabat amb el procés de participació i que estan treballant 
per presentar-ho abans de l’1 de març però no té clar que arribin a temps. Han demanat 
pròrroga per a la fase II només per alguns casos molts especials (“xiringuitos” de platja). 
La Teresa comenta que des de la Federació han acordat ampliar el termini per a presentar 
la documentació de renovació de la fase I tres mesos més, i per tant, el termini s’allarga 
fins a l’1 de juny de 2021 
 
4. Nova acreditació: Parc Natural del Cap de Creus. 
La Montse Pascual explica que a finals del 2019 van presentar la documentació de la 
candidatura per a l’obtenció de la Carta, que al juliol van tenir l’auditoria –auditoria que es 
va fer més tard de l’habitual donades les restriccions per la COVID-19- i que ara encara 
estan a l’espera de saber si van passar l’auditoria i, per tant, si estan acreditats o no. 
Aprofitant que hi ha la Teresa a la reunió li pregunta si sap alguna cosa ja que el dia 14 de 
desembre tenen reunió amb el grup de treball i voldria dir-los el què. 
La Teresa explica que el comitè avaluador de la Carta es va reunir just aquest dilluns i es 
va acordar aprovar la candidatura, però ara la valoració del Comitè s’ha de traslladar al 
Consell d’Europarc que és qui fa l’aprovació final i formal. En principi el consell es reuneix 
el dia 9 de desembre i diu que fins ara mai ha passat que una candidatura que ha estat 
aprovada pel Comitè avaluador no sigui aprovada pel Consell d’Europarc cosa que fa 
pensar que el Parc Natural del Cap de Creus ha obtingut la Carta. Tot i així, cal ser 
prudents i esperar que es reuneixi el Consell i faci la comunicació formal. 
També explica com preveuen fer la cerimònia d’entrega de les noves candidatures i 
renovacions, ateses les restriccions actuals per la COVID-19. En principi, tenen pensat fer 
una sessió en línia a curt termini i una sessió presencial en el moment que la situació ho 
permeti. 
 
5. Inici “oficial” del procés d’adhesió del Parc Natural dels Ports. 
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La Salomé explica l’evolució del Parc i territori vers la CETS. Ells van començar l’any 2019 
amb unes jornades sobre la Carta que es van allargar fins a principis d’aquest any. 
L’avançament en la Carta està condicionat a l’aprovació del contracte d’una assistència 
tècnica. Aquest contracte s’ha aprovat fa unes setmanes i ara tornaran a reprendre els 
treballs. 
Explica que demà (4/12) tenen reunió amb la Junta Rectora i altres organismes i entitats 
per explicar el projecte i que preveuen fer la primera reunió del Fòrum Permanent aviat i 
després constituir el Grup de Treball. 
La Núria apunta que en principi es podria presentar candidatura a finals del 2021 però que 
caldrà veure com es va avançant i materialitzant tot plegat. 
Aprofitant que s’explica la situació dels Ports, es pregunta a les companyes del Cadí en 
quina situació es troba el Parc i si tenen ja alguna idea de quan iniciar el procés 
formalment. 
La Carme explica que aquest any s’han quedat sense assistència tècnica perquè dues 
empreses van presentar al·legacions al concurs de la contractació i, per tant, no han 
pogut avançar gaire. Esperen que el 2021 sí es tingui una assistència tècnica que les 
ajudi i es pugui començar a sondejar i dinamitzar el territori per veure si estan “madurs” 
per iniciar el procés. 
 
6. Estratègia comunicativa i/o accions comunicatives sobre la CETS. 
Es comenta que en diverses reunions ja hem parlat de la necessitat de comunicar més i 
millor la Carta i que en la segona i darrera reunió amb els empresaris va ser un dels punts 
que ens van reclamar. 
El Josep fa un resum del que s’ha fet fins ara: visor, fulletó oficial CETS que s’envia a 
imprimir ja (2.000 unitats) i que seran 50% per la DIBA i 50% per la Generalitat, 
publicacions en xarxes socials etc. 
Aprofita per explicar breument la campanya comunicativa que ha engegat la DIBA fa unes 
setmanes arran dels problemes derivats de la massificació dels espais. La campanya està 
emparada sota el lema: “Parcs naturals sí, però amb civisme”. 
La Núria comenta que cal pensar en una mini estratègia comunicativa per a la CETS a 
nivell català i que després des de DIBA i Generalitat es pugui tirar endavant. Ella podria 
reservar una quantitat de pressupost pel 2021. Josep diu que ells també podrien reservar 
alguna partida. 
La Teresa intervé per comentar que des de la Federació s’està treballant en reforçar la 
comunicació de la Carta i, en aquest sentit, un dels primers passos és el visor dels espais 
i empreses CETS o nivell d’Europa. 
Varies companyes pregunten a la Teresa si podem saber quines empreses els han enviat 
la informació per tal de tenir-ho clar i poder animar a les empreses que encara no ho han 
fet. 
[En el moment de redactar aquesta acta la Teresa ja ha enviat la llista a la Núria i aquesta 
ho ha enviat als companys dels parcs afectats]. 
Continua explicant que dins aquest reforç de la comunicació Carta volen fer una 
planificació i que estaria bé poder comptar amb el Josep i la Núria per valorar i 
intercanviar idees i necessitats. 
S’acorda parlar també conjuntament –Teresa, Josep i Núria- de la mini estratègia com a 
grup CETSCAT. 
En acabar aquest punt el Josep deixa la reunió. 
 
7. Acció “càlcul petjada de carboni” en fase II. 
Aquesta nova acció que es va incloure en la darrera revisió dels llistats de requisits o 
d’acreditació com a actuació bàsica per a empreses és una actuació que no es té clar com 
dur-la a terme ja que no hi ha prou coneixement des d’Europarc, els parcs i les empreses 
per tirar-la endavant. 
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Per això, Europarc ha decidit passar-la com a opcional. La Núria explica la decisió 
d’Europarc i diu que no hi ha hagut una comunicació formal com a tal, sinó que en un 
intercanvi de correus amb el Javier Gómez sobre aquest tema li va dir que es podia 
passar a opcional. 
 
8. Torn obert de paraules. 
La Teresa comparteix el cas del Geoparc Orígens. Aquest geoparc ha contactat amb la 
Teresa perquè els agradaria adherir-se a la Carta però ara per ara a Espanya els 
geoparcs no poden adherir-s’hi perquè se’ls diu que no són espais naturals protegits. 
La Teresa pregunta al grup que ens semblaria que s’hi poguessin adherir. Comenta que 
en altres països sí hi ha geoparcs adherits a la Carta. 
La Núria exposa que això és una decisió que ha de prendre Europarc o la Federació. 
Explica que segons el que li va dir el gerent d’aquest geoparc, els geoparcs no són una 
figura reconeguda per la Generalitat com a espai natural protegit. Per tant, cal que 
Europarc i/o la Federació facin una reflexió sobre si la CETS s’estén més enllà d’espais 
naturals protegits. 
El Geoparc Orígens té xarxa Natura 2000 en el seu interior pel que es comenta que igual 
es podria unir al projecte TS XN2000. 
La Núria pregunta al grup si prefereixen que la comunicació amb els empresaris la faci 
ella 
com a Secretaria Tècnica CETSCAT o prefereixen que cada parc ho faci arribar a la seva 
o seu presentant. El grup decideix que sigui la Núria en nom del grup ja que es transmet 
la coordinació com a grup CETSCAT. 
 
Es programa el calendari de reunions del proper 2021: 
21a: 25 de febrer 
22a: 29 d’abril 
23a: 1 de juliol* 30 de juny 
24a: 7 d’octubre* 6 d’octubre 
25a: 16 de desembre* 15 de desembre 
*[En posterioritat a la reunió, el Josep Melero, en no ser ell present en el moment de 
decidir les dates, demana avançar un dia les reunions de juliol, octubre i desembre ja que 
coincideixen amb sengles reunions de la CUPEA, on s’apleguen tots els tècnics d’ús 
públic i educació ambiental de la Xarxa de Parcs Naturals] 
Sense més intervencions, es dona per finalitzada la reunió quan són les 12:00 h. 
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Relatorio Final de la Evaluación de las 
VI Jornadas de la Red de CETS en España y Portugal 
1. Estadistica de las VI Jornadas de la Red de CETS en España y Portugal 
Las VI Jornadas registraron un total de 388 inscritos originarios de 12 países, de los cuales los más 
importantes fueron España con 260 y Portugal con 111 participantes. También cabe señalar que 
del resto de países hubo 5 participantes de Europa y 11 de América Latina. 
En cuanto a la tipología de los participantes, las jornadas contaron con un 38% de participantes 
conectados a territorios en espacios naturales protegidos con CETS o en proceso de adhesión, 
distribuidos de la siguiente manera: 
15% personal de la administración de parques 
16% empresarios de turismo 
1% agencias de viage 
6% ADL’s y otras entidades 
Del resto de participantes, el 2% fueron ponentes y el 9% fueron de la organización y apoyo a las 
jornadas. 
El 50% restante fueron participantes de diversas entidades o personas de territorios fuera de CETS. 
A pesar que hubo 388 inscritos, el número efectivo de participantes en los dos días de trabajo 
estuvo por debajo de este valor. El primer día hubo un máximo de 180 participantes y 159 
participantes el segundo día, lo que representa un promedio de 169 participantes por día (44% del 
total inscrito). El número real de participantes también se puede inferir del número de personas 
que votaron en las encuentas “Preguntas al orador mediante votación”. Así, se encontró que el 
número real variaba entre 80 y 100 respuestas, aunque puede haber participantes cuyo sistema 
informático no permitía respuestas en línea (lo cual es común en reuniones de este formato). 
En este tipo de jornadas de la Red CETS se utilizó por primera vez: 
a) un formato online; 
b) Recurso a la traducción simultanea Portugués-Español; 
c) “Book an expert”. 
 
2. Informe de evaluación de las respuestas del cuestionario enviado a los 
participantes de las VI Jornadas 
El cuestionario diseñado para evaluar las VI Jornadas de la Red CETS en España y Portugal tuvo un 
total de 95 respuestas, de las cuales 65 corresponden a la versión en español y 30 a la versión 
portuguesa. También es importante mencionar que el número de respuestas por pregunta no 
siempre se corresponde con el número total de respuestas, ya que no eran obligatorias. 
Considerando que el número de participantes que votaron en el modelo “Preguntas al ponente 
por voto” varió entre 80 y 100 respuestas, podemos decir que el cuestionario de evaluación 
representa la gran mayoría de los participantes efectivos en estas jornadas. 
2 Principales conclusiones y sugerencias a extraer del análisis del cuestionario de evaluación: 
1. Todos los encuestados consideran que la información brindada por la organización de las 
jornadas para el uso de la plataforma ZOOM fue suficiente, y por otro lado, no manifestaron 
ningún problema en su uso durante el evento. 
2. En cuanto a las “presentaciones de las sesiones plenarias”, la gran mayoría coincidió en que los 
tiempos asignados al ponente, el debate y la pausa fueron adecuados. Sin embargo, algunos de los 
encuestados 
hicieron las siguientes sugerencias: 
• Reducir el tiempo dedicado a las pausas; 
• Incrementar el tiempo de debate; 
• Poner el nombre de los videos de las pausas en el programa del evento. 
En cuanto al sistema de preguntas, hubo una ligera preferencia por el sistema de preguntas de la 
caja de chat en comparación con el sistema de votación. 
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Estos son algunos de los comentarios de los participantes: 
• “Las pausas de 10 minutos para descansar y ver los vídeos del territorio donde nos "encontrábamos" me ha 
parecido una idea extraordinaria. Sin embargo, he echado en falta un descanso un poco más largo a mitad de 
sesión. Las ponencias de 20 minutos están muy bien para presentar el proyecto, la elección de preguntas 
también y como siempre queda poco tiempo para el debate; 
• Optar por hacer talleres o sesiones un poco más practicas para abordar cuestiones comunes como 
frecuentación, toma de datos, análisis ...; 
• Desde mi punto de vista, siempre es mejor un poco más de tiempo de debate, porque es lo que le da 
autenticidad a este tipo de seminarios.” 
 
3. En cuanto a las presentaciones de la sesión “Speaker's corner”, la mayoría de los encuestados 
coincidió con el tiempo asignado a la sesión, la presentación del orador, el debate y las preguntas 
vía chat box. 
Sin embargo, algunos participantes sugirieron que la duración por presentación fuera mayor (7-10 
min) y que el número de presentaciones fuera menor, aumentando así el tiempo dedicado al 
debate. 
Estos son algunos de los comentarios de los participantes: 
• “La duración de cada ponente es muy corta a mi parecer; ¿tal vez con menos ponentes habría más tiempo 
tanto para los ponentes como para el debate? 
• Muchos ponentes se desconectaron. Igual el debate hay que abrirlo cada cierto número de ponencias; 
• Dar mais tempo ao debate e incentivar a participação por "mão virtual" caso não haja perguntas do chat.” 
 

4. La gran mayoría de los encuestados que respondieron a la pregunta sobre la duración dedicada 
al “Book an expert” coincidieron con la duración total de la sesión y la duración de la conversación. 
En cuanto al método de selección, hubo un número considerable de encuestados que no 
estuvieron de acuerdo con la solución encontrada para seleccionar a los interesados. 
En general, los encuestados expresaron, a través de comentarios, su satisfacción con la 
implementación de este método de conversaciones privadas, aunque no disfrutaron de esta 
solución. Como alternativa al método de selección utilizado, los participantes sugirieron que la 
selección se haga antes del evento en el momento de la inscripción. 
Estos son algunos de los comentarios de los participantes: 
• “o método de inscrição poderia, caso a plataforma o permita, ser simplificado. evitando a constante repetição 
do método de inscrição. Pode ter prejudicado a participação. Poderia ser um método semelhante à votação 
das questões caso, repito, a plataforma permita; 
• Abrir período de inscrições para o “Book an expert” antes da conferência; 
• Es un buen sistema para dar oportunidad a resolver aquellas dudas cuando no hay suficiente tiempo para el 
debate.” 
 
5. En cuanto a la evaluación del “sistema de traducción-interpretación”, se concluyó que la gran 
mayoría de los participantes de habla hispana utilizaron el sistema de traducción (del portugués al 
español); sin embargo, no sucedió lo mismo con los participantes de habla portuguesa, donde 
menos de la mitad de los encuestados expresaron haber utilizado el sistema de traducción (del 
español al portugués). Los encuestados que utilizaron la traducción simultánea se mostraron 
bastante satisfechos con la calidad de la traducción. También se mencionó la necesidad de que los 
oradores hablen a un ritmo más pausado, lo que le da al traductor el tiempo necesario para una 
traducción más correcta. 
 
6. La gran mayoría de los encuestados dijo haber visto los “videos presentados durante los 
descansos”. 
También demostraron estar muy satisfechos con el contenido transmitido en los videos, tanto los 
relacionados con el territorio CETS Terras do Lince, como los de carácter temático. 
La gran mayoría también expresó su disposición a visitar el territorio de Terras do Lince después 
de ver los videos. 
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7. En cuanto al “nivel general de satisfacción con las Jornadas”, la gran mayoría de los 
encuestados se mostró muy satisfecha con el evento. 
 

8. Cuando se les preguntó sobre la “periodicidad con la que deberían organizarse las Jornadas 
Ibéricas”, la mayoría dio preferencia a una periodicidad anual, alternando eventos 
presenciales con eventos online, donde las jornadas online coincidirían con el año de las 
jornadas europeas. Sin embargo, un número considerable de encuestados expresó 
simultáneamente interés en las dos opciones presentadas, es decir, cada dos años (formato 
presencial) o anualmente (cambiando el tipo de formato). Los encuestados también 
mostraron su clara preferencia por un evento de dos medios días, si el evento es en formato 
en línea. 

 
9.  
9. Respecto a la cuestión de si se debe impulsar algún tipo de “trabajo preparatorio” con los 
miembros de la Red de Parques CETS en España y Portugal (parques, empresarios, etc.) hasta las 
Jornadas Europeas de mayo de 2021 en Sabugal, aproximadamente 35 % de los encuestados opina 
que sí y en formato online. 
Para mencionar algunas de las sugerencias de los participantes: 
En cuanto al formato: 
• “Estaría bien alguna encuesta para ver qué temas tratar de interés para los participantes; 
• Desenvolvimento de grupos de discussão temáticos que preparam o tema para as jornadas depois em 
workshop ou apresentações; 
• Mesas de trabajo especificas sobre Propuestas que se han planteado a EUROPARC en las Jornadas. 
Opinión de las cartas, posibilidades, procesos y herramientas para llevarlas a cabo en los territorios 
interesados; 
• Intercambio entre empresas CETS (idear qué intercambiar entre empresas); 
• Si, visita a un parque CETS; 
• Encuentros o ferias de trabajo; 
• Manter contacto email com os participantes, enviar informação sobre possíveis colaborações. 

 
En cuanto al contenido: 
• “Aprender de otras experiências de otros parques creo que es de lo más interesante; 
• Yo hablaría sobre cómo las empresas privadas podemos ayudar a los parques a crecer; 
• Reforço de laços e soluções conjuntas; 
• Gestión de los espacios en tiempos de Covid 19 y on line; 
• On line. Sistema de difusión de la red. Plataforma de reservas conjuntas; 
• Sim. Relações (económicas e culturais) transfronteiriças, do passado, presente e futuro. 
• Respondendo concretamente à questão: 
o Manter e reforçar os contactos internacionais especialmente com Espanha; 
o Inventariar as empresas turísticas de um e outro lado da fronteira; 
o Auscultar o interesse, junto das empresas, as formas de associação referidas - Consórcios; ACEs 
Associações; 
o Analisar hipótese de associar as Aldeias Raianas às Aldeias Históricas para promoção conjunta; 
• Seguir con el tema cambio climático; 
• O tema explorado na conferência EUROPARC (How ready are we?) poderia ser mais trabalhado ao nível da 
rede ibérica. 
Em alternativa penso que as Cartas Portuguesas deveriam ser mais debatidas tendo apenas por convidado 1 
ou 2 parques espanhóis (casos de sucesso) que pudessem partilhar metodologias com as CETS 
Portuguesas, uma reunião mais técnica e aberta apenas a um menor número de participantes e onde o ICNF 
pudesse também ser chamado ao debate e a assumir responsabilidades.” 
 
10. Ante la pregunta “¿estaría dispuesto a pagar una suscripción para futuros viajes en línea con 

este nivel de servicios?”, el 47% de los encuestados respondió quizás y el 40% sí. También 
consideraron que la cantidad aceptable a cobrar por participar en un evento de este tipo y en 
este formato está entre 10 y 20 €. 
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En conclusión: tomando en cuenta el análisis realizado a cada grupo de preguntas, se puede 
concluir que los participantes se mostraron bastante satisfechos con el evento, tanto en lo que 
respecta a su organización, como con los temas seleccionados para presentar / discutir. Esta 
satisfacción también se nota por el hecho de que una gran mayoría de participantes muestra 
interés en la organización de estas Jornadas de forma anual y está dispuesto a pagar una cuota de 
inscripción para su organización. 
A partir de las sugerencias de los participantes, a la hora de organizar las próximas Jornadas 
Europeas, que se celebrarán en Sabugal en 2021, se valoran los siguientes aspectos: 
• Más tiempo dedicado al debate y menos a las pausas; 
• Conocimiento previo de los temas de los videos que se emitirán durante las pausas; 
• Preferencia por debates iniciados por preguntas planteadas por chat box sobre preguntas por 
votación; 
• Menos participantes en el Speaker's Corner y mayor tiempo de presentación por orador; 
• Anticipar el método de registro / selección de participantes para participar en el “book na 
expert”; 

• La receptividad positiva de los participantes con respecto al sistema de traducción-
interpretación. 
Cabe destacar también que una parte importante de los participantes está interesada, por un lado, 
en mantener las Jornadas de las CETS en Portugal y España con periodicidad anual, y, por otro, en 
mantenir una dinámica de trabajo entre Portugal y España ahora, teniendo en cuenta la 
celebración de las pròximes Jornadas Europeas en mayo, por lo que han sugerido varios formatos 
de trabajo y temas sobre los que trabajar. 
 
Braga, 27 de noviembre de 2020 
La Secretaría Técnica Filipa Lima e Paulo Castro 
 
 
 
 


